
خریدار  خرید بلیت قطاردر برخی خطوط برای 
مسافران چالش شده است. یعنی برای خرید بلیت 
قطار مورد نظر در تاریخ و ســاعت مــورد نظر تنها 
چند ســاعت در یک روز فرصت اســت و بعد از آن 

پیدا کردن بلیت کاملا شانسی است.
 در روزهای گذشته گزارشی تحت عنوان” ماراتن 
خرید بلیت قطار”  در این خبرگزاری منتشــر و در 
آن به این موضوع اشاره شــد که خرید بلیت قطار 
یک یا دو هفته یا حتی چند روز قبل از سفر تقریبا 
به سادگی امکان پذیر نیســت. بنابراین یا باید یک 
ماه قبل از ســفر در زمان اعلامی شرکت راه آهن 
برای پیش فروش قطارها به ســایت هــا مراجعه 
و در ماراتن خرید بلیت شــرکت کــرد یا در موارد 
محدودی کنسلی وجود داشته باشد و برای خرید 
خوش شــانس بود.البته امکان خرید بلیت با بهای 

بیشتر نیز وجود دارد.
گزارشی که واکنش بســیاری از سوی مخاطبان 

داشت و در ادامه برخی از آنها را مرور می کنیم.
مخاطبی با نام مســافر مشــهد برای ایسنا نوشته: 
اکثر بلیط ها توســط آژانس های مسافرتی از قبل 

خریداری میشه.
مخاطب دیگری با نام شــهرام نوشته است:باپیش 
فروش زودهنگام بلیط اینترنتی یک عده درداخل 
منازل شــروع به خرید بلیط کرده وبه عنوان یک 
ســرمایه، کار و کاســبی می کنند  و در زمانی که 
آژانس ها می خواهند جواب مشــتری حضوری را 

بدهند هیچ بلیط روی سیستم نمی ماند.
مخاطبی با اســم رضا نوشــته است:هرسال خط 
جدید کشیده میشــه بدون آنکه سخت افزارمهیا 
باشه،ازطرف دیگه هرســال تعدادی واگن از رده 
خارج میشــه بدون جایگزین، قبلا یک شــرکتی 
ریلی درمســیر پرتردد تهران کرمــان زاهدان بود 
ولی دوســاله که از خط کنارکشــیده و این یکی 

ازدلایل کمبود بلیط درمسیر تهران کرمانه.
مخاطبی به نام ز نوشته اســت:تا همین سال ۹۸ 
خیلی راحت می شــد بــرای روز بعــد بلیط قطار 
مشــهد گرفت ولی الان بــرای یک مــاه بعد هم 

نمیشه.
جــواد یکــی دیگــر از مخاطبــان ایســنا گفته 
اســت:بلیط ها بعد از خرداد ماه تقریبا ۵۰ درصد 
گران شــد واقعا قطارها قدیمی پراز سروصداست 
کولر هم که شب ها یخ میزنه کوپه و ملحفه ها پر از 

موی ریز ودرشت. فقط بلدن گران تر کنن.
کاربری به نام ل نوشــته:اصلا از دقیقــه اول رزرو 
ســایت باز نمی شــود و هنگ می کند و پیام های 
خطا می دهد وقتی راه اندازی می شود می نویسد 
۷ نفر یا دو نفر.با رجوع بــه دفاتر فروش متوجه می 
شویم با یک تماس با رابط شــان یک بلیط گرانتر 

صادر می کنن و کمیسیون هم می خواهند.

و مخاطب دیگری با نام  f.m نوشته:مســاله ســر 
سود هســت. اینها میفروشــن به آژانس ها. زنگ 
زدم آژانس گفت هرقدر بخوایــد می تونید همراه 
بیارید چــه ۴تخته چه۶تختــه، در صورتی که در 
ســایت های رســمی حتی یک بلیط هــم وجود 
نداشت کســی نیســت نظارت کنه؟البته گزارش 
های مردمی تنها محدود به همین نظرات نیســت 
و برخی مخاطبان در تماس تلفنی با ایســنا عنوان 
کرده اند که برای خرید بلیت یا باید هزینه بیشتری 
کنند که برای آنها مقدور نیست، یا ساعت های کم 
تقاضا را انتخاب کنند که رفت و آمــد را برای آنها 
دشوار خواهد کرد و یا اینکه اگر در روزهای پایانی 
ماه قصد ســفر دارند فقط بلیت رفت برای مقصد 
مورد نظر خود را خریداری کنند و منتظر باشــند 
پیش فروش بلیت قطار برای ماه بعد آغاز شود و در 

حین سفر بلیت برگشت خود را تهیه کنند.

تقاضا زیاد است عرضه پاسخگو نیست
 مدیر ســابق روابط عمومی راه آهــن پیش تر در 
پاســخ به کمبود بلیت قطار در مسیرهای پر تردد 
به ایسنا گفته بود که ایمنی بالای قطار، آسایش و 
راحتی سفر و همچنین قیمت بسیار مناسب، قطار 
جذاب ترین گزینه حمل و نقل بین مردم نسبت به 
سایر روش ها یعنی زمینی و هوایی است و به همین 

علت، تقاضا برای سفر با قطار بسیار زیاد است.

 بخش خصوصی توان مالی برای تعمیرات
 و خرید واگن نو ندارند

به گفته او این تقاضا تقریبا ۱۰ برابر ظرفیت ناوگان 
ریلی است که در طول ســال وجود دارد. از طرفی 
کمتر از هزار واگن فعال مســافری در شبکه ریلی 
داریم ولی با توجه به تقاضای بالای مردم، حداقل 

به ۳ هزار واگن مســافری نیاز اســت. همچنین با 
توجه به اقتصاد ضعیف حوزه مســافری ریلی و به 
دلیل اینکه بین قیمت تمام شــده این خدمات با 
قیمت بلیت عرضه شده فاصله قابل توجهی دارد، 
هزینه ها و درآمدهای شرکت های ریلی مسافری 
هماهنگ نیست و این شرکت ها عمدتا توان مالی 
لازم برای تعمیرات به موقــع واگن ها و همچنین 

خرید واگن های نو را ندارند.
دیگر کارشناسان حوزه ریلی اما در واکنش به این 

موضوع نکات اساسی تری را مطرح می کنند.

منابعی که به درستی مدیریت نمی شود
آنها معتقدند صنعت ریلی در کشور ما دچار عقب 
ماندگی هایی شده اســت و به تجارب دنیا در این 
زمینه توجهی نمی کنیم. از طرفی منابع محدودی 
که در این حــوزه وجود دارد به درســتی مدیریت 

نمی شود و بعضا حیف و میل می شود.
این کارشناسان می گویند احداث مسیرهای ریلی 
یک خطه، بی استفاده ماندن برخی از خطوط ریلی 
احداث شده، برقی نشــدن قطارها، کاهش تمایل 
ســرمایه گذاران برای ســرمایه گــذاری به دلیل 
عدم بازگشت سرمایه مناســب به آنها، عدم وجود 
رگولاتوری مناســب، قیمت گذاری دســتوری و 
کاهش نقدینگی شــرکت هــای بخش خصوصی 
برای تعمیر ، نگهداری و نوســازی ناوگان منجر به 
این شده که ناوگان نتواند پاســخگوی نیاز مردم 

باشد.
 چندی پیــش جبارعلی ذاکــری_ مدیرعامل راه 
آهن   نیز در جلســه ای با فعالان حوزه ریلی اعلام 
کرد که در یــک دوره گذار قرار داریــم و الگوهای 
راه آهن دولتی باید به ســمت کاهش تصدی گری 

حرکت کنند.

چالش خرید بلیت در برخی خطوط

بلیت مورد نظر در شبکه موجود نیست!

دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها عنوان کرد

جولان رمـزارزها در نبود قانون
معاون بانک مرکـزی عنوان کرد

 نیاز به  نیاز به ۱۱.۵۱۱.۵ هزار همت هزار همت
  منابع مالی بـرای تحقق   منابع مالی بـرای تحقق 
رشد اقتصادی رشد اقتصادی ۸۸ درصدی درصدی
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درباره قضایای اخیر لبنان
رهبرمعظم انقلاب: همه  مسلمانان در کنار 

مردم لبنان و حزب الله بایستند

 از نصر تا شهادت

۳۲ سال رهبری »نصرالله« در حزب الله

دبیرکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار:
محدودیت دامنه نوسان برای کنترل 

هیجان های سیاسی تصمیم درستی است

 مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی:
وزی متقاضیان وام ازدواج  ثبت نام شبانه ر

 آغاز شد

وم توجه به افزایش ظرفیت صادراتی برق لز
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 توجه به بناهای هویت ساز از »وادی« 
یک برنامه تلویزیونی

محمد محمدی، فعــال فرهنگی برخی بناها و نمادها رابطه ای دو ســویه با 
فرهنگ و هویت جامعه دارند. گاهی یک بنای مهم در دل شــهر می تواند برای 
مردم آن شهر و یا حتی آن کشــور یک تاریخ بسازد، هویتی ارزشمند اعطا کند 
و فرهنگ آن را شــکل دهد و گاهی برای آن فرهنگ و هویت، یک بنا به عنوان 
نماد می ســازند، حتی برای فرهنگ و هویتــی که وجود ندارد نیــز بنا و نماد 

ترتیب می دهند تا بتوانند با تحریف تاریخ به خود هویت دهند.
این چنین بناها در سراســر جهان و در میــان جوامع مختلــف از اهمیت به 

خصوصی برخوردارند. 

یادداشت

حزب الله شهادت »سیدحسن نصرالله« را تایید کرد

صفحه 2

بازار

رئیــس اتحادیه طــلای تهران ضمن اشــاره 
به اینکــه قیمت هر گرم طــلای ۱۸ عیار از مرز 
۴ میلیون تومان گذشــت، گفت: اخبار سیاسی 
منجر به نوسانات قیمت طلا و سکه شده منتهی 

بازار به هیچ وجه التهاب ندارد.
نادر بذرافشــان رئیــس اتحادیه ســازندگان 
و فروشــندگان طــلا و جواهر تهــران در مورد 
وضعیت بازار طلا و ســکه اظهار کــرد: با وجود 
کاهش ۲۱ دلاری انس طلا طی دو روز گذشته 
که هر انــس را بــه ۲۶۸۵ دلار رســاند اما بازار 
داخلی با افزایش قیمت مواجه شــده و هر گرم 
طلای ۱۸ عیار با افزایش ۱۰۹ هــزار تومانی از 

مرز ۴ میلیون تومان گذشت.
وی افزود: تنش های سیاسی بین المللی عامل 
اصلی افزایش قیمت ها در بازار داخلی اســت و 
این نوسانات منشــا اقتصادی ندارد بلکه صرفاً 

هیجانات بازار است. 

نکته مهم آنکه در حال حاضر بازار طلا و ســکه 
التهابی ندارد و افزایش تقاضــا نیزنداریم. بازار 
روال عادی را طی می کنــد و امیدواریم آرامش 

به بازار برگردد.
بذرافشان یادآور شد: انس طلا پس از یک دوره 
افزایش امروز افت قیمت داشت و به ۲۶۸۵ دلار 
رسیده و باید قیمت ها نیز در بازار داخلی کاهش 
می یافت اما تنش های سیاســی در سطح دنیا 
باعث شد امروز روند افزایشــی قیمت را داشته 

باشیم.
رئیــس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان 
طلا و جواهر تهران ادامه داد: امروز هر ســکه 
طرح قدیم با یک میلیــون و ۲۰۰ هزار تومان 
افزایش بــه ۴۷ میلیون و ۴۰۰ هــزار تومان، 
ســکه طرح جدید با ۷۰۰ هزار تومان افزایش 
به ۴۱ میلیون و ۹۰۰ تومان، نیم سکه با ۶۵۰ 
هزار تومان افزایش به ۲۵ میلیون و ۸۰۰ هزار 

تومان، ربع ســکه با ۴۵۰ هزار تومان افزایش 
بــه ۱۷ میلیــون و ۵۵۰ هزار تومان و ســکه 
یک گرمی بــا ۳۰۰ هزار تومــان افزایش به ۸ 
میلیون تومان رسیده اســت. حباب سکه نیز 
با افزایش ۴۰۰ هزار تومانــی ۸ میلیون و ۵۰ 

هزار تومان شده است.
وی دربــاره وضعیت بــازار در روزهــای آینده 
تصریح کــرد: باید منتظر باشــیم و ببینیم بازار 
جهانی و تنش های غرب آســیا به چه سمت و 
ســویی می رود بنابراین نمی تــوان پیش بینی 

دقیقی از وضعیت بازار ارائه داد. 
منتهی طبق تحلیل هایی که در ابتدای سال 
۲۰۲۴ صورت گرفت اعلام شــده بــود که تا 
پایان سال میلادی انس طلا روند افزایشی را 
طی خواهد کرد. به هر حال باید منتظر باشیم 
تا ببینیم اخبار سیاسی به چه سمت و سویی 

می رود.

علت افزایش قیمت طلا و سکه اعلام شد
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سید عباس عراقچی در جمع خبرنگاران:

جهان باید برخیزد و این هیولای خونخوار را متوقف کند

 از نصر تا شهادت

۳۲ سال رهبری »نصرالله« در حزب الله

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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درباره قضایای اخیر لبنان
رهبرمعظم انقلاب: همه  مسلمانان در کنار مردم 

لبنان و حزب الله بایستند
رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: بر همه  مسلمانان فرض است 
در رویارویی با رژیم غاصب و ظالم و خبیث، مــردم لبنان و حزب الله را 

یاری کنند.
 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اســلامی درباره قضایای اخیر 

لبنان پیام مهمی صادر کردند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
کشتار مردم بی دفاع در لبنان از سوئی بار دیگر خوی درندگی سگ هار 
صهیونیست را برای همه آشــکار کرد، و از سوئی کوته نظری و سیاست 
ابلهانه ی سران رژیم غاصب را به اثبات رســاند. باند ترور حاکم بر رژیم 
صهیونیســت از جنگ جنایتکارانه ی یک ســاله ی خود در غزه درس 
نگرفتند و نتوانستند بفهمند که کشتار دســته جمعی زنان و کودکان 
و مردم غیر نظامی نمیتواند در ساخت مســتحکم سازمان مقاومت اثر 
بگذارد و آن را از پــا بیندازد. اکنون همان سیاســت حماقت آمیز را در 
لبنان می آزمایند. جنایتکاران صهیونیست بدانند که بسیار کوچکتر از 

آنند که به ساخت مستحکم حزب الله لبنان صدمه ی مهمی وارد کنند.
همه نیروی مقاومت منطقه در کنار حزب الله و پشــتیبان آن اســت. 

سرنوشــت این منطقه را نیروهای مقاومــت و در رأس آنان حزب الله 
ســرافراز رقم خواهد زد. مردم لبنان فراموش نکرده اند که در روزگاری 
نظامیان رژیم غاصب تا بیروت را زیر چکمه قرار میدادند، این حزب الله 
بود که پای آنان را قطع کرد و لبنان را عزیز و ســربلند ساخت. امروز هم 
لبنان به حول و قوه ی الهی دشمن متجاوز و خبیث و روسیاه را پشیمان 
خواهد کرد. بر همه ی مسلمانان فرض است که با امکانات خود در کنار 
مردم لبنان و حزب الله سرافراز بایســتند و در رویارویی با رژیم غاصب و 

ظالم و خبیث آن را یاری کنند.
والسلام علی عباد الله الصالحین
سید علی خامنه ای
۷ مهر ۱۴۰۳

 حزب الله شهادت »سیدحسن نصرالله«
 را تایید کرد

 مقاومت اســلامی لبنان در بیانیه ای، شــهادت »سید حسن نصرالله« 
دبیرکل حزب الله را تایید کرد.

 به نقل از رسانه جنگ مقاومت اسلامی لبنان، حزب الله لبنان در بیانیه 
خود اعلام کرد که سید حسن نصرالله در حمله جنایتکارانه عصر جمعه 

به ضاحیه جنوبی بیروت به شهادت رسید.
این بیانیه افزود: جناب سید حســن نصرالله دبیرکل حزب الله به یاران 
شهید بزرگوار و جاویدان خود پیوست که نزدیک به سی سال پیروزی 
های پیاپی را رهبری کرده و رقم زدند.در بیانیــه حزب الله لبنان آمده 
اســت: جناب اســتاد، ســرور مقاومت، بنده صالح، به عنوان شهیدی 
بزرگ، رهبری شــجاع، دلاور، مؤمنی حکیم، بصیر بــه قافله جاویدان 
شهدا پیوسته است. سید حسن نصرالله به شهدای بزرگی ملحق شد که 

حدود ۳۰ سال آنها را به سمت پیروزی رهبری کرد.
این بیانیه افزود: سید در ســال ۱۹۹۲ جانشین سیدالشهدای مقاومت 
شد و مقاومت را در آزادسازی ســال ۲۰۰۰ و سپس سال ۲۰۰۶ و سایر 
نبردهای افتخار تا نبرد پشــتیبانی از فلســطین، غــزه و ملت مظلوم 

فلسطین رهبری کرد.
حزب الله در ادامه این شهادت را به امام زمان )عج( و مقام معظم رهبری 

دام ظله و تمام مجاهدان و روحانیون مقاومت تسلیت و تبریک گفت.
حزب الله در ادامه بیانیه خود با شــهید سید حســن نصرالله عهد بست 
که به جهاد خود در مقابله با دشــمن، حمایت از غزه و فلسطین و دفاع 
از لبنان اســتوار و شــریف آن ادامه خواهد داد.در این بیانیه همچنین 
خطاب به مجاهدان مقاومت اســلامی لبنان آمده است: رهبر ما، آقای 

سید همچنان با فکر، اندیشه و راه و روششان در میان ما هستند.
 هواپیماهای رژیم صهیونیستی شامگاه جمعه محلات مسکونی محله 
حاره حریک در ضاحیه بیروت را به شــدت و به صــورت پیاپی بمباران 
کردند.  برخی منابــع رژیم صهیونیســتی اعلام کردند کــه حمله به 
ضاحیه جنوبی بیروت با ۸ الی ۱۲ جنگنــده در آن واحد انجام و از بمب 

های سنگرشکن ۲ هزار پوندی آمریکایی استفاده شد.
این منابع تاکید کردند ظاهراً یکــی از بمب هایی که در این حمله مورد 
اســتفاده قرار گرفته، برای اولین بار است که توسط نیروی هوایی رژیم 
صهیونیستی مورد استفاده قرار می گیرد.وزارت بهداشت لبنان در پی 
این حمله تروریســتی، براســاس آمار اولیه خود اعلام کرد که پیکر ۶ 

شهید و ۹۱ زخمی از زیر آوار ساختمان خارج شده است.
به دنبال ایــن حمله، حزب الله لبنان از جمعه شــب گذشــته تاکنون 
مواضع نظامی و شهرک های صهیونیست نشــین در شمال فلسطین 

اشغالی را آماج حملات متعدد موشکی و راکتی خود قرار داده است.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس: 
قیمت  دلار بعد از کاهش هیجانات فاجعه لبنان 

برمی گردد
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی گفت: قیمت  

دلار بعد از کاهش هیجانات فاجعه لبنان برمی گردد.
فاطمه مقصودی با اشــاره به تعدد اتفاقات امنیتی-سیاســی منطقه و 
کاهش اثر آن بر نوسانات بازار ارز در یکسال گذشته نسبت به  سال های 
قبلی تاکید کرد: این کاهش نوســان قیمت ارز در یکی دو سال گذشته 
در حالی بود که ما بزرگترین اتفاقات امنیتی که در دهه های گذشته کم 

نظیر و حتی بی سابقه بوده را در منطقه داشته ایم.
وی افزود: اتفاقات و مســائلی همچون عملیات طوفان الاقصی ، حمله 
موشــکی ایران به سرزمین های اشــغالی فلســطین که تحت عنوان 
عملیات وعده صادق انجام شــد و همچنین مســائل و اتفاقات امنیتی 
در یمن ســوریه و غیره در حالی رخ داد که همه پیش بینی رشد بالای 
نرخ ارز و رسیدن دلار به ۱۲۰ هزار تومان را داشتند اما شاهد بودیم که 

قیمت ها پس نوسانات اندک از مدتی کاهشی شد.
مقصودی با اشــاره به مدیریت خوب و موفق بانک مرکزی برای کاهش 
انتظارات و عدم جهش نرخ ارز، تاکید کرد: بانک مرکزی در یکســال و 
نیم گذشــته اقداماتی را با هدف کاهش ناترازی های بانکی و در نتیجه 
آن کاهش رشــد نقدینگی و تورم داشته که تاثیر بســزایی هم در بازار 
ارز گذاشت و کارساز بود.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار 
کرد: با فاجعه تلخ لبنان نیز اگرچه بازار ارز تا حدودی نوســانی خواهد 
شد اما تجربه نشان داده که قیمت ها پس از فروکش کردن هیجانات به 

سطح قبلی بازمی گردد.

تریبون

 معاون اول رئیس جمهور در پی حملات ددمنشانه روز 
گذشته اسرائیل به جنوب لبنان، با محکوم کردن جان 
باختن مردم بی گناه تأکید کرد: ایران همواره پشتیبان 

دولت، ملت لبنان و مقاومت اسلامی است.
در پــی حمــلات ددمنشــانه روز گذشــته رژیــم 
صهیونیســتی به جنوب لبنــان، محمدرضــا عارف 
درپیامی بــه »نجیــب میقاتی« نخســت وزیر لبنان 
جنایات آشکار روز گذشته صهیونســت ها را محکوم 
کرد و به دولت و مــردم لبنان و خانــواده قربانیان این 

حادثه تسلیت گفت.
متن پیام عارف بدین شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای دکتر نجیب میقاتی

نخست وزیر محترم لبنان
حملات رژیــم صهیونیســتی بــه منطقه 
ضاحیه در بیروت، یک جنایت آشــکار علیه 
بشــریت اســت که ماهیت تروریسم دولتی 

این رژیم را بار دیگر نشان داد.
بمبــاران بی رحمانــه رژیــم صهیونیســتی علیه 
لبنان، نقض آشــکار تمامی موازیــن بین المللی از 
جمله تمامیت ارضی این کشــور اســت. این تجاوز، 
نتیجه ســال ها اســتیصال جامعه جهانی در متوقف 

کردن ماشــین تروریســم دولتــی رژیم 
صهیونیســتی بوده و یک بــار دیگر ثابت 
کرد که این رژیم بزرگ تریــن تهدید علیه 
صلــح و امنیــت منطقــه ای و بین المللی 

است.
در چنین شــرایطی به یقین انتظار می رود 
تمامی کشورهای جهان و به ویژه کشورهای 
اســلامی، با قاطعیت ایــن جنایت را محکــوم کنند 
و با فشــار به این رژیم هتــاک و غیرمشــروع، هزینه 
ماجراجویی هایش را بالا برده و اقدامات ضد بشری اش 

را مهار کنند.

اینجانب ضمــن محکوم کــردن این جنایــت و ابراز 
همدردی، به ملــت و دولت لبنان و خانواده شــهدای 
ســرافراز این حملات تســلیت می گویم و در غم شما، 
مردم عزیز لبنــان و جریان پرافتخــار مقاومت لبنان 

شریک هستم.
بدون تردید دولت جمهوری اسلامی ایران این جنایت 
اخیر صهیونیســت ها را در مجامع بین المللی پیگیری 
می کند و در کنار ملت لبنــان و محور مقاومت خواهد 

بود.
محمدرضا عارف

معاون اول رئیس جمهور ایران

 شــورای نگهبــان در پی حمــلات وحشــیانه رژیم 
جنایتکار صیهونیســتی به منطقه ضاحیه شهر بیروت 
در بیانیه ای تاکید کــرد: امروز دولت هــا و ملت های 
اســلامی باید به پا خیزند و با وحدت و همدلی در کنار 
مردم مظلوم فلســطین و لبنان بایستند و اجازه ندهند 

صهیونیست ها، مرتکب این همه جنایت شوند.
در پی حملات وحشــیانه رژیم جنایتکار صیهونیستی 
به منطقه ضاحیه جنوبی شهر بیروت، شورای نگهبان 

بیانیه ای صادر کرد.
َّذِینَ کَفَرُوا لرُِسُلهِِمْ  در این بیانیه آمده اســت: »وَ قالَ ال
لنَُخْرِجَنَّکُمْ مِنْ أرَْضِنــا أوَْ لتََعُودُنَّ فـِـی مِلَّتِنا فَأَوْحی  
المِِینَ« )آیه ۱۳ ســوره  ُّهُــمْ لنَُهْلکَِــنَّ الظَّ إلِیَْهِــمْ رَب

ابراهیــم( رژیم جنایتکار صهیونیســتی که 
در روزهــا و هفته های گذشــته بارها خوی 
وحشــیانه و ماهیت تروریســم دولتی خود 
را به نمایش گذاشــته، بار دیگر با حمله روز 
گذشته به منطقه ضاحیه جنوبی شهر بیروت 
مرتکب یک جنایت آشــکار و بزرگ جنگی 
شــد و نشــان داد که این رژیــم بزرگترین 

تهدیدکننده صلــح و امنیت منطقــه ای و بین المللی 
اســت.در ادامه این بیانیــه آمده اســت: دولت های 
جهان به خصوص دولت های غربــی که برخی از آن ها 
پشتیبان سیاســی، اطلاعاتی و تســلیحاتی این رژیم 
خبیث هســتند، باید فوراً رونــد جنایت های حیوانی 

صهیونیســت ها را متوقف ســازند و زمینه 
توقف جنگ را به وجود آورند.

این بیانیه می افزاید: از دولت ها و کشورهای 
اســلامی نیز خواسته می شــود این جنایت 
ســهمگین را به شــدت محکوم و ارتباطات 
اقتصادی و سیاســی خــود را با ایــن رژیم 
تبهکار قطع کنند. امروز دولت ها و ملت های 
اســلامی باید به پا خیزند و با وحدت و همدلی در کنار 
مردم مظلوم فلســطین و لبنان بایستند و اجازه ندهند 
صهیونیســت ها، مرتکب این همه جنایت شوند. حکم 
قطعی و شرعی این است که فلسطین و مسجدالاقصی 
به صاحبان اصلی آن برگردد.بر اســاس ایــن بیانیه، 

جبهه مقاومت و مجاهدان به وعده الهی که ستمکاران 
نابود خواهند شــد، اعتقاد قلبی و بــاور عمیق دارند. 
مقاومت فلســطین و حزب الله تا امروز پیروز نبرد بوده 
و پیروزی نهایی هــم متعلق به آن هاســت. حزب الله 
لبنــان برخوردار از اســتحکام ســازمانی و ذخیره ای 
از نیروهای انسانی شــجاع و مجاهدی است که با این 
ضربه های رژیم صهیونیســتی از پای در نخواهند آمد 
و به مسیرشان با قدرت ادامه خواهند داد.در بخشی از 
این بیانیه آمده است: در پایان همدردی خود را با ملت 
و دولت لبنان اعلام کرده و به خانواده های شهدای این 
حملات و حملات وحشــیانه رژیم صهیونیســتی در 

روزهای گذشته تسلیت می گوییم.

دولت

 شورای نگهبان

خریدار  وزیر امور خارجه کشورمان پس از 
ایراد سخنرانی در جلسه ویژه شورای امنیت 
با حضور در جمع خبرنــگاران گفت: جهان 
باید برخیزد و این هیــولای خونخوار را که 

دست کمی از هیتلر ندارد، متوقف کند.
 ســید عباس عراقچی وزیر امــور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران عصر جمعه به وقت 
محلی در جمع خبرنگاران پس از سخنرانی 
در شورای امنیت سازمان ملل گفت: تقریباً 
یک سال اســت که رژیم اســرائیل کارزار 
نسل کشی خود را علیه ملت فلسطین آغاز 
کرده اســت. بیش از ۲۰۰ هزار نفر کشته، 
زخمی یا زیر آوار دفن شده اند و کل نوار غزه 

به خاکستر تبدیل شده است.
وزیر امور خارجه ایران تصریح کرد: شورای 
امنیت ســازمان ملــل هیــچ اقدامی برای 
متوقف کردن این کشتار انجام نداده است. 
چرا؟ زیرا ایالات متحده و برخی کشورهای 
غربی هیچ ارزشــی برای جان مردم منطقه 

ما و صلح و ثبات در خاورمیانه قائل نیستند.

عراقچــی گفت: رژیــم اســرائیل چنان از 
حمایــت ایالات متحده جســور شــده که 
اکنون به لبنــان نیز حمله می کنــد. تنها 
چند ســاعت پیش، هنگامی که نتانیاهوی 
جنایتکار در مجمع عمومی ســازمان ملل 
مشــغول بهتان گویــی و دروغ پراکنی بود 
و کل منطقه را به خشــونت بیشــتر تهدید 
می کرد، ارتش این رژیم حمله ای بی سابقه 
به منطقه مســکونی در بیروت انجام داد و 

هفت ساختمان را با خاک یکسان کرد.
وزیر امور خارجه ایران ادامه داد: آنها در این 
حمله از چندین بمب سنگرشــکن ۵۰۰۰ 
پوندی که از ایالات متحــده دریافت کرده 
بودند، در یک منطقه پرجمعیت غیرنظامی 
در بیروت استفاده کردند. واقعاً باورکردنی 
نیســت! همان طور کــه در بیانیــه امروز 
نتانیاهو دیدید، این رژیم به شدت در تلاش 

است تا کل منطقه را به آتش بکشد.
عراقچی اضافه کرد: امروز، بسیاری از هیات 
ها هنگام ســخنرانی نتانیاهوی جنایتکار 

در مجمع عمومی ســازمان ملل، نشســت 
را تــرک کردند. اما من معتقــدم که جهان 
باید برخیــزد و این هیــولای خونخوار، که 
دســت کمی از هیتلر نــدارد، متوقف کند. 
غرب، به ویژه ایالات متحده و آن دســته از 
کشــورهای اروپایی که سال هاســت رژیم 
اســرائیل را حمایت و تقویت کرده اند، باید 

مسئولیت خود را بپذیرند.
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
تاکید کرد: هیچ شــکی نداریــم که ایالات 
متحده در این جنایات شــریک است. کافی 
اســت نگاهی به میزان حمایت های نظامی 
و مالی که از ســوی ایالات متحــده به رژیم 
اســرائیل ســرازیر می شــود بیندازید. در 
واقع، مردم مســلمان در فلسطین و لبنان با 
سلاح های ساخت آمریکا قتل عام می شوند.

عراقچی تاکید کرد: شورای امنیت باید برای 
متوقف کردن رژیم اســرائیل اقدامی فوری 
انجام دهد و دیــوان کیفری بین المللی باید 
حکم بازداشــت نتانیاهو و نزدیکان اصلی او 

را صادر کند وزیر امور خارجه ایران تصریح 
کرد: اعتبار ســازمان ملل متحد در معرض 
خطر اســت و ناتوانــی آن در متوقف کردن 
تجاوز و جنایــات اســرائیل، به طور جدی 

اقتدار این نهاد را تضعیف می کند.

عراقچی در پایان در جمع خبرنگاران گفت: 
ما همدردی و همبســتگی خود را با مردم 
لبنان اعلام می کنیم. جمهوری اســلامی 
ایران با تمام توان در کنــار لبنان و مقاومت 

خواهد بود.

خریدار  وزیر امورخارجه کشــورمان از 
انگیزه و استقامت دیپلمات های کشورمان 

در لبنان تقدیر کرد.
 ســید عباس عراقچــی به دنبال تشــدید 
حمــلات رژیم صهیونیســتی بــه مناطق 
مســکونی در بیروت، در تمــاس تلفنی با 
کاردار جمهوری اسلامی ایران در بیروت که 

در غیاب مجتبی امانی ســفیر ایران در این 
کشور وظیفه اداره نمایندگی کشورمان در 
بیروت را برعهــده دارد، در جریان آخرین 
وضعیت در بیروت و تبعات حمله وحشیانه 
رژیم صهیونیســتی به مناطــق غیرنظامی 

قرار گرفت.
عراقچــی در ایــن تماس، ضمــن تقدیر از 

انگیزه و اســتقامت دیپلمات ها و کارکنان 
سفارت کشــورمان در این شرایط حساس، 

دستورات و توصیه های لازم را صادر نمود.
جنگنده های رژیم صهیونیســتی شامگاه 
جمعــه محلات مســکونی منطقــه حاره 
حریــک در ضاحیه بیروت را به شــدت و به 
صورت پیاپی بمباران کردنــد. ارتش رژیم 

صهیونیستی ادعا کرد، هدف این حملات، 
مرکز فرماندهی اصلی حزب الله بوده است.

خبرنگار المیادیــن تاکید کرد هواپیماهای 
رژیــم صهیونیســتی، محلات مســکونی 
منطقه حاره حریک در ضاحیه جنوبی شهر 

بیروت را به شدت بمباران کردند.
خبرگزاری فلسطینی ســما نیوز نیز در این 

باره گزارش داد که ارتش رژیم اشغالگر، ۱۰ 
بار ضاحیه جنوبی بیروت را بمباران کرد.

ســخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی نیز در 
این باره ادعا کرد که ایــن رژیم مقر مرکزی 
حزب الله در زیر ساختمان های مسکونی در 
قلب ضاحیه جنوبی بیروت را بمباران کرده 

است.

عارف: جنایت صهیونیست ها را در مجامع بین المللی پیگیری می کنیم

شورای نگهبان: کشورهای اسلامی در برابر جنایات رژیم صهیونیستی به  پاخیزند

خریدار  سیدحســن نصرالله در طی ۳۲ 
ســال رهبری حزب الله لبنان، این جنبش 
مقاومت را بــه یک قــدرت منطقه ای بدل 

کرد.
حجت الاسلام سیدحســن نصرالله دبیرکل 
حزب الله لبنــان در اثر حمله روز گذشــته 
رژیم صهیونیســتی بــه منطقــه ضاحیه 

جنوبی بیروت به شهادت رسید.
سیدحســن نصرالله در ۳۱ اگوست ۱۹۶۰ 
میلادی در روســتای البزوریــه در جنوب 
لبنــان به دنیا آمــد. او به دلیل فشــار های 
اقتصادی جنوب لبنان به همراه خانواده به 
بیروت مهاجرت کرد و در حاشــیه پایتخت 

در محله کرنتینا سکنی گزید.
وی در نوجوانــی در نزد پــدرش در مغازه 
میوه فروشــی کار می کــرد. سیدحســن 
برخــلاف دوســتانش که همیشــه راهی 
زمین های فوتبال و ســواحل توریســتی 
بیروت بودند، بــه مناطق مجــاور کرنتینا 
همانند،  النبعه، ســن الفیــل و برج حمود 
می رفت تــا از فضای معنوی مســاجد آنها 

استفاده کند.
وی از کودکی علاقــه فراوانی بــه مطالعه 
داشــت و در زمینه دین مطالعــات زیادی 
انجام داده اســت. او تحصیــلات ابتدایی را 
در مدرســه های کوی النجاح و سن الفیل 
پشت سر گذاشــت و  همزمان با جنگ های 
داخلی لبنــان به اتفاق خانــواده به بازوریه 
زادگاه خود بازگشــت و در شهر صور دوران 

دبیرستان را تمام کرد.

او در نوجوانی در سال ۱۹۷۶ به نجف رفت 
و تحصیلات حوزوی خــود را در آنجا آغاز 
کرد. سیدحسن در ســال ۱۹۷۸ به لبنان 
بازگشت و در مدرســه الامام المنتظر)ع(، 
که شــهید ســیدعباس موســوی آن را 
تاســیس کرده بود، تحصیــلات حوزوی 
خود را پــی گرفــت و در همان حــال، به 
فعالیت های سیاســی در جنبــش امل در 

منطقه بقاع مشغول شد.
پس از تشــکیل حزب الله در سال ۱۹۸۲ به 

این جنبش پیوست و در سال ۱۹۹۲ و پس 
از شــهادت سید عباس موســوی، دبیرکل 
وقت حــزب الله لبنــان، با اجماع شــورای 
رهبــری حــزب الله، سیدحســن نصرالله، 

دبیرکل جدید این جنبش شناخته شد.
 در ایــن میان، اســرائیل نیز در ســال های 
۱۹۹۳  و ۱۹۹۶ عملیات های خوشــه های 
خشم و تســویه حســاب را به اجرا گذاشت 
که با مقاومت سرســختانه حزب الله، که از 
کم ترین امکانــات نظامی برخــوردار بود، 

روبه رو شد.
 در ماه ســپتامبر ۱۹۹۷ دو تن از رزمندگان 
حــزب الله در حملــه بــه یکــی از مواضع 
ارتــش اســرائیل در منطقــه جبل الرفیع 
در جنوب لبنان به شــهادت رســید و پیکر 
آنان به دست نیرو های اســرائیلی افتاد اما 
به ســرعت مشخص شــد که یکی از این دو 
تن، ســیدهادی، فرزند سیدحسن نصر الله، 

دبیرکل حزب الله است.
یکی از اقدامات مهم سیدحســن نصرالله، 

وادارکردن ارتش اســرائیل به  عقب نشینی 
از جنوب لبنان بود. در پی ضربات مســتمر 
حزب الله بــه ارتش رژیم صهیونیســتی در 
سال ۲۰۰۰ میلادی، اسرائیل بدون گرفتن 
کمترین امتیــازی از حــزب الله، از اراضی 
اشــغالی جنوب لبنان عقب نشینی کرد و به 
جز مناطق محدود مزارع شــبعا، نیرو های 
خــود را از همه مناطق تحت اشــغال عقب 

کشید.
پــس از آن و در ســال ۲۰۰۶ حــزب الله 
لبنان به رهبر سیدحســن نصــرالله موفق 
شــد در جریان جنگ ۳۳ روزه ارتش رژیم 
صهیونیســتی را شکســت دهــد و مانع از 
دستیانی این رژیم به اهدافش برای نابودی 
و خلع ســلاح حزب الله شــود. این پیروزی 
حزب الله یــک شکســت تاریخــی برای 

اسرائیل بحساب می آمد.
علاوه بر این حزب الله لبنان در ســال های 
بعد و در جریان مقابله با عناصر تکفیری در 

سوریه و عراق نقش بسزایی ایفا کرد.
در زمان رهبری سیدحســن نصرالله، حزب 
الله از یک گروه مقاومت به قدرت منطقه ای 
تبدیل شد و به تسلیحات پیشرفته ای مانند 
انواع موشک های دروبرد و پهپادهای رزمی 
و شناسایی دست یافت و به تهدیدی جدی 

برای رژیم صهیونیستی بدل شد.
سرانجام سیدحسن نصرالله پس از ۳۲ سال 
رهبری حزب الله در جریان حمله سنگین و 
تروریستی رژیم صهیونیستی به ضاحیه در 

جنوب بیروت به شهادت رسید.

وت صورت گرفت؛ تقدیر عراقچی از استقامت دیپلمات های ایرانی در لبنان در تماس تلفنی با کاردار ایران در بیر
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پرست سازمان خصوصی سازی بر تدوین  سر
سریعتر لایحه مولدسازی تاکید کرد

سرپرست سازمان خصوصی سازی ضمن بررســی اقدامات مرکز ملی 
مولدســازی درباره آیین نامه مولدســازی، گفت: هر چه سریعتر باید 

لایحه مولدسازی تدوین و ارائه شود.
»زهره عالی پور« در بیست و ششمین جلسه کمیته راهبری مولدسازی 
دارایی های دولت، با تاکید بر اینکه استراتژی سازمان خصوصی سازی 
باید کاهش تصدی گــری دولت در واگذاری ها باشــد، بر برنامه ریزی 

عینی تر و واقعی تر در حوزه مولدسازی تاکید کرد.
معــاون وزیر امــور اقتصــادی و دارایی ادامــه داد: بایــد در خصوص 
مولدسازی، ضمن بررســی صورت جلســات و نیز مزایده های برگزار 
شده املاک مازاد دولت در استان ها، بررسی شود که چرا این مزایده ها 

خیلی ثمربخش نبوده است.
عالی پور در بخش دیگری از ســخنان خود افزود: باید برای جلســات 

کمیته تخصصی مولدسازی ضوابط مشخصی تدوین شود.
سرپرست سازمان خصوصی سازی همچنین خاطرنشان کرد: تکالیف 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و نیز ســازمان خصوصی سازی در حوزه 

مولدسازی باید در قانون بودجه ۱۴۰۴ مشخص تر باشد.
جلسات کمیته راهبری مولدسازی روزهای شنبه هر هفته در سازمان 

خصوصی سازی برگزار می شود.
 

تشکیل کمیته تجارت ترجیحی ایران و عمان
 مدیر کل دفتر غرب آسیا سازمان توســعه تجارت ایران ضمن اشاره به 
اهمیت امضای موافقت نامه های ترجیحــی در رونق تجارت خارجی از 

تشکیل کمیته تجارت ترجیحی ایران و عمان خبر داد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »عبدالامیر ربیهاوی« با اشاره 
به اهمیت توســعه همکاری های اقتصادی جمهوری اســلامی ایران با 
ســلطنت عمان، گفت: سال گذشته در حاشــیه بیستمین کمیسیون 
مشترک دو کشور، مقرر شد موضوع تجارت ترجیحی بین ایران و عمان 
در دســتور کار معاونان وزارت صمت و وزارت تجارت وسرمایه گذاری 
عمان قرار داده شــود.وی ادامه داد: جهت اجرایی کــردن این مصوبه 
اولین دور مذاکرات طی کمیته ای تخصصی در تیر ماه ســال جاری با 
حضور نمایندگان سازمان توسعه تجارت ایران در مسقط برگزار و دور 
دوم این مذاکرات در تاریخ ۱۵ تا ۱۷ مهر ســال جاری با حضور معاونان 

دو وزارت مربوطه وهیأت عمانی در تهران برگزار خواهد شد.
به گفته مدیرکل دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت ایران، اجرایی 
شدن تجارت ترجیحی بین ایران و عمان زمینه و بستر توسعه و افزایش 
حجم تجارت بین دو کشــور را فراهم خواهــد آورد. ربیهاوی در پایان 
تصریح کرد: عمان از شرکای مهم تجاری در بین همسایگان جمهوری 
اسلامی ایران اســت که مطابق با آمارهای موجود صادرات ایران در ۵ 
ماهه نخست ســال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه ســال قبل ۳۵ درصد 

رشد کرد.

دبیرکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار:
محدودیت دامنه نوسان برای کنترل 

هیجان های سیاسی تصمیم درستی است
 دبیرکل کانون کارگزاران بــورس و اوراق بهادار گفــت: در همه جای 
جهان در شرایط حساس دامنه نوسان بازارهای مالی محدود می شود 
تا بتوان هیجانات ناشــی اتفاقات غیرمترقبه نظیر تنش های سیاسی را 

کنترل کرد.
»عظیم ثابت« افزود: با توجه به اینکه شــب گذشته تنش های سیاسی 
در منطقه افزایش پیدا کرد، سازمان بورس و اوراق بهادار هم تصمیم به 

محدود کردن دامنه نوسان معاملات به مثبت و منفی یک گرفت.

دبیر کل کانون کارگــزاران بورس و اوراق بهادار بــا تاکید بر اینکه این 
تصمیم برای مدیریــت هیجانات مقطعی بازار و به درخواســت برخی 
فعالان بــازار ســرمایه رخ داد، گفــت: البته برخی ســرمایه گذاران با 
محدودیت دامنه نوســان مخالفند، اما معتقدند نقدشــوندگی بازار را 
تحت الشــعاع قرار می دهد. به هر حال در شرایط حســاس، نهاد ناظر 

ناچار به اعمال چنین سیاست  هایی است.
وی پیشــنهاد داد: بهتر اســت در اقدامی تکمیلی تغییر حجم مبنا هم 
مدنظر مدیران بــازار قرار گیرد، زیــرا با افزایش حجــم مبنا می توان 

تغییراتی را حاصل کرد تا نوسان بازار سهام بهتر مدیریت شود.
بر اســاس آخرین تصمیم اتخاذ شــده در هیات مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار، دامنه نوســان نرخ سهام شــرکت ها مثبت و منفی یک 

درصد تعیین شد.
 

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
 آماده ارائه دوره ای گزارش بهبود ایمنی معادن

 و بازماندگان معدن طبس هستیم
 وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به حادثــه دلخراش معدن 
»معدن جو« طبس، تاکید کرد: آماده ایم هر ســه مــاه یک بار در صدا و 
ســیما گزارش دهیم که برای بهبود ایمنی معادن زغال ســنگ شهر 
طبس و شرایط بازماندگان چه اقداماتی انجام شده است و این گزارش 
را به مــردم تقدیم خواهیــم کرد.»احمد میــدری« در گفت وگویی با 
تســلیت حادثه معدن طبس و با اشــاره به اینکه این حادثه بزرگترین 
حادثه معدن در تاریخ معادن ایران بوده است، افزود: از لحظات ابتدایی 
حادثه، تاکید روسای سه قوه را برای بررســی موضوع و حضور مدیران 
کشوری شاهد بودیم.وی با بیان اینکه در ابتدای حادثه ۱۶ نفر بستری 
شدند، گفت: یکی از حادثه دیدگان با رضایت خانواده برای اهدای عضو 

به یزد منتقل شده و حال یک نفر نیز وخیم است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره بــه ۲ عامل خطاهای فردی و 
موضوعات نظارتی در حوادث معدنی، ادامه داد: این حادثه در همه ابعاد 

در حال بررسی است و گزارش نهایی آن به اطلاع عموم خواهد رسید.
میدری در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر لزوم اصلاح سیاست ها 
و فرآیندها برای کاهش حوادث ناشی از کار، اظهار داشت: اینکه تا سال 
۹۱ تعداد کشــته های حوادث معدنی کم بود اما از ســال ۹۱ تا امروز، 
بیش از ۱۱۴ کشته در معادن داشته ایم، نیازمند بررسی دقیق است. به 
همین دلیل پیشنهاد دادم کمیته ای ذیل سران قوا این مساله را بررسی 
کند.وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در ابتــدای حوادثی نظیر 
معدن طبس، رسانه ها، مســئولان و افکار عمومی حضور جدی دارند 
اما بعدها کمرنگ می شــود. برای قطع این رونــد نامیمون، ما داوطلب 
هستیم هر سه ماه یک بار در صدا و ســیما گزارش ارائه دهیم که برای 
بهبود ایمنی معادن زغال سنگ شهر طبس و شــرایط بازماندگان چه 
اقداماتی انجام شده اســت و گزارش اقدامات بهبود ایمنی معادن زغال 

سنگ را به صورت دوره ای منتشر کنیم.

بازار

خریدار  در پی فراگیر شــدن استفاده از 
رمزارزها در ســال های اخیر و گســترش 
بیشتر آن در آینده، دبیر کمیسیون حقوقی 
کانــون بانک ها و موسســات اعتبــاری به 
ابهامات موجــود در قوانیــن حقوقی نظام 
بانکی در رابطه با نحوه برخــورد و تعامل با 
پدیده ارزهای دیجیتال بــه ویژه رمزارزها 

پرداخت.
 امروزه اســتفاده از پول نقــد در اکثر نقاط 
جهان به آهســتگی در حال کاهش است و 
بی شک ظهور رمز ارزها و پول های دیجیتال 
تحــول بزرگی در نظــام پولی-مالی جهان 
به وجــود آورده، به طوری که نســل های 
جوان در حال ســرمایه گذاری با ابزارهای 
جدید پولی-مالی هســتند و به اعتقاد اکثر 
کارشناســان مالی، در آینده نزدیک شاهد 
فراگیر شدن استفاده از این ابزارهای جدید 

پولی در اکثر کشورهای جهان، هستیم.
البته در حال حاضر اســتفاده از رمز ارزها، 
کاربران کمی نــدارد. با این حــال، اگرچه 
اســتفاده از رمز ارزها دلایل پیــدا و پنهان 
متفاوتــی دارد، معمــولا افــراد بــا هدف 
ســرمایه گذاری، کســب ســود و یا حفظ 
سرمایه خود در شــرایط تورمی، به اشکال 
مختلفی در حال خرید و فــروش انواع رمز 

ارزها هستند.
طی ســال های اخیر در کشــور ما گرایش 
جامعه به ســمت خرید و فروش رمز ارزها 
بیشتر شده که یکی از پیامدهای آن خروج 
نقدینگی به صورت مســتقیم و غیر مستیم 
به ســمت منابع غیر مولدی است که حتی 
خواســتگاه آنهــا نیــز در درون مرزهای 

جغرافیایی کشور وجود ندارد.
نکته دیگر آنکــه، در حال حاضــر قوانین 
مشخصی در رابطه با ســازوکار حقوقی رمز 
ارزها در نظام مالــی بین المللی وجود ندارد 
و مشخص نیســت که کاربران این ابزارهای 
پولی دارای چه حقوقــی )از مزایا گرفته تا 

محدودیت ها(، هستند.
در ایــن رابطــه، علــی نظافظیــان - دبیر 
کمیســیون حقوقــی کانــون بانک هــا و 
موسسات اعتباری کشــور، به چند پرسش 
در رابطه با ماهیت ارز و رمــز ارزها، جایگاه 
آن در نظــام حقوقــی بانکــی جمهوری 
اسلامی ایران و برخی از دیدگاه های فقهی-

حقوقی در این رابطه، پاسخ داد.
وی ابتــدا در تشــریح مفهــوم ارز و تبیین 
تفاوت آن با دیگــر اصطلاحات پولی گفت: 
ارز را اصطلاحــا پــول رایــج و قانونی یک 
کشور در کشــورهای دیگر می نامند. دلار 
آمریــکا پول ملی کشــور ایــالات متحده 
آمریکا اســت و در آن کشــور، همان دلار 
اســت، اما این دلار یا پول ملی سایر کشور، 
برای مثال پــول اتحادیه اروپا »یورو« وقتی 
در کشــوری دیگر مبادله و تبادل می شود، 
»ارز« نامیده می شــود. بنابرایــن، مبادله، 
خرید و فروش پول ملی یک کشور در سایر 
کشــورها، بیانگر اعتبار بین المللی آن پول 
در کشورهای دیگر اســت.دبیر کمیسیون 
حقوقی کانون بانک ها در ادامه با اشــاره به 
جایگاه اعتبار ارزی کشــورها در نظام مالی 
بین الملل اظهار کرد: بی شک، ارز غیر معتبر 
و بی ارزش یا کــم ارزش در بازارهای ارزی 
بین المللی، جایگاهی نــدارد. ارز  وقتی در 
یک یا چند کشــور خارجی بــه عنوان یک 
کالای ارزشــمند، خرید و فروش یا مبادله 
می شــود، در آن بازار بین المللی ارزش پول 

ملی آن کشور، افزایش پیدا می کند.

 جایگاه ارز در قوانین حقوقی
 نظام بانکی

نظافتیان با اشــاره به تعریف و جایگاه ارز در 
قوانین حقوقــی نظام بانکی کشــور گفت: 
در قانون پولی و بانکی ایران )مصوب ســال 
۱۳۵۱( در مــورد نــرخ برابــری پول های 
خارجی نســبت به پول ملــی یعنی ریال 
آمده که برابری پول های خارجی نسبت به 
ریال و نرخ خرید و فــروش ارز از طرف بانک 
مرکزی ایران با رعایت تعهدات کشــور در 
مقابل صندوق بین المللی پول محاســبه و 
تعیین شود.وی خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر، ارزهای معتبر در کشور ما دارای نرخ 
دولتی و نرخ بازار آزاد هســتند. نرخ دولتی 
انواع ارز نیز یکســان نیست و متفاوت است. 
ارز نیمایــی، ارز ترجیهی، ارز مســافرتی و 
دانشجویی در کشور ما نمونه های روشنی از 
نرخ های متفاوت و رسمی ارز هستند. فارغ 
از نرخ های رســمی و متفاوت، در کنار بازار 
رســمی خرید و فروش ارز، بــاز آزاد ارز هم 

وجود دارد و هم به فعالیت مشغول است.

رمزارز و جایگاه آن در قانون 
بانک مرکزی

دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها بیان 

کرد: اگر نگاهی به قانون جدید بانک مرکزی 
بیانداریم، متوجه می شویم که در این قانون 
صراحتا »رمز ارز« تعریف قانونی و حقوقی 
نشده است. قانون بانک مرکزی به جای رمز 
ارز، اصطلاحی به نام »رمــز پول« را تعریف 
کرده وگفته اســت: »رمز پــول نوعی پول 
رقومی )دیجیتال( رمزنگاری شــده  است 
که در بســتر پایگاه داده اشتراکی به صورت 
متمرکز )با محوریت بانــک مرکزی( یا غیر 
متمرکز ایجــاد و به صورت غیــر  متمرکز 
مبادله می شــود.« این رمز پــول، ناظر به 
پول داخلی اســت که امتیاز خلق و نشر آن 
منحصرا در اختیــار بانک مرکزی اســت. 
بنابراین، شــامل انواع ارزها واقعی و رمز ارز 

نخواهد شد.

جایگاه حقوقی رمز و ابهام در قوانین 
حقوقی-قضائی

نظافتیان ادامه داد: امروز، معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
تهران با ارســال پیامک به مردم تاکید دارد 
که برطبق مصوبه هیــات دولت جمهوری 
اسلامی ایران، رمزارزها مشمول حمایت و 
ضمانت دولت و نظام بانکی نبوده و استفاده 
از آن در مبادلات داخل کشور مجاز نیست 
و در حال حاضر معاملــه رمزارزها و خرید و 
فــروش ارز دیجیتال در ایــران، به صورت 
رسمی و قانونی نیســت، اما هیچ قانونی که 
صراحتا تصریح کند معامله رمز ارز در ایران 
غیرقانونی بوده و یا جرم محســوب می شود 

نیز، وجود ندارد.
وی افزود: برخی برای غیرقانونی دانســتن 
معامله های رمزارزی به بند ج ماده ۲ قانون 
پولی و بانکی مصوب ۱۳۵۱ استناد می کنند 
که در این ماده آمده است: »تعهد پرداخت 
هرگونه دیــن و یا بدهی فقط بــه پول رایج 
کشور انجام پذیر است، مگر آن که با رعایت 
مقررات ارزی کشــور، ترتیب دیگری بین 

بدهکار و بستانکار داده شود.«
دبیر کمیســیون حقوقی کانــون بانک ها 
تصریح کرد: بــا این حال، نکتــه جالب در 
این زمینــه آن اســت که بانــک مرکزی 
دستورالعمل صرافی ارز دیجیتال را تصویب 
و ابلاغ کرده اســت. در این دستورالعمل به 
تاریخ آذرمــاه ۱۴۰۲ در مــورد صرافی ارز 
دیجیتــال آمده اســت: »ازاین پس، امکان 
فعالیت صرافی ها در قالــب دو نوع صرافی 
مشــتمل بر صرافی نــوع اول و صرافی نوع 
دوم با سطوح فعالیت متفاوت فراهم است. 
شــرکت صرافی نــوع اول، مجاز بــه انجام 
فعالیت خرید و فروش نقدی ارز و مسکوک 
اســت. شــرکت صرافی نوع دوم با ســطح 
فعالیــت اول امکان انجــام فعالیت خرید و 
فروش نقدی ارز و مسکوک را دارد. شرکت 
صرافی نوع دوم با سطح فعالیت دوم مجاز به 
انجام فعالیت های خرید و فروش نقدی ارز 
و مســکوک و صدور حواله های ارزی است. 
شــرکت صرافی نوع دوم با ســطح فعالیت 
ســوم نیز مجاز به انجام فعالیت های خرید 
و فــروش نقــدی ارز و مســکوک و صدور 
حواله هــای ارزی و ارائــه خدمــات ارزی 

برون مرزی است.«
نظافتیان گفت: بر اســاس دســتورالعمل 
اجرایــی تاســیس، فعالیت و نظــارت بر 
صرافی ها )مصوب شــورای پــول و اعتبار 
بانک مرکزی در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰(، 
»صرافــی« شــرکتی اســت که بــا مجوز 
بانک مرکزی، تاسیس شــده و موضوع آن 
انجــام عملیــات صرافی اســت. طبق این 
مصوبه، تاسیس و ثبت صرافی و اشتغال به 
عملیات صرافی، صرفــا چارچوب مصوبات 
شــورای پول و اعتبار، مفاد دســتورالعمل 
مذکور، ســایر قوانین و مقررات ذی ربط و 
بخشنامه های بانک مرکزی و با اخذ مجوز از 

بانک مرکزی و با تایید مکان صرافی از سوی 
مراجع ذی صلاح مجاز است.

وی خاطرنشان کرد: بنابراین برخلاف انواع 
ارزهــای معتبر کاغذی نظیر یــورو یا دلار، 
رمزارز مشــمول حمایت دولتی نیســت و 
رواج قانونی ندارد. البتــه بین رمزارزها و ارز 
دیجیتال تفاوت های هســت. از جمله آنکه 
ارز دیجیتال بــه ارزهایی گفته می شــود 
که ماهیــت دیجیتال داشــته باشــند. از 
ســوی دیگر، کریپتوکارنســی یا رمزارز، 
ارزی اســت که بر بســتر بلاک چین یا یک 
محیط رمزنگاری شــده، ایجاد شده است. 
تفــاوت اصلی ایــن دو نــوع ارز در فناوری 

پشتیبانی کننده و رمزگذاری آن هاست.

هر ارز دیجیتالی رمز ارز نیست
دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها در 
تشــریح رمزارزها گفت: رمزارزها معمولا از 
بلاک چین و الگوریتم های رمزنگاری برای 
امنیت تراکنش های خود استفاده می کنند 
و بر اساس برآیندی تحت اصطلاح ماینینگ 
»Minin« )برآینــدی که طی آن داده های 
کامپیوتری شروع به تولید ارزهای مختلف 
می کنند(، تولید می شــوند، امــا ارزهای 
دیجیتــال ممکــن اســت از فناوری های 
دیگری اســتفاده کنند و بدون بلاک چین 
عمل کنند؛ بنابراین هر رمــزارزی، یک ارز 
دیجیتال هم محسوب می شــود، اما هر ارز 

دیجیتالی لزوما یک رمزارز نیست.

ارز دیجیتال پول دیجیتال رسمی
 یک کشور است

نظافتیان در ادامه افــزود: بیت کوین یکی 
از معروف تریــن رمزارزها در ســطح جهان 
اســت. به هرحال تفــاوت اصلــی ارزهای 
دیجیتال بــا رمزارزهــا آن اســت که ارز 
دیجیتال در واقع پول رســمی یک کشــور 
دارای حاکمیت اساســی اســت؛ بنابراین 
پشتوانه سیاسی و اقتصادی دولت مربوطه 
را به همــراه دارد. به عنوان مثال دلار آمریکا 
به صورت کاغــذی یا به صــورت دیجیتال 
تفاوت چندانــی با هم ندارند، بــه جز آنکه 
دلار دیجیتــال فاقد موجودیــت فیزیکی 
اســت و فقط موجودیت الکترونیکی دارد. 
ولــی دارای همان ارزش اقتصــادی بوده و 
قابلیت معامله دارد. ضمن آنکه تولید و نشر 
ارز دیجیتال یا هر نوع ارز دیجیتال صرفا از 
طریق دولت ذی ربــط و بانک های مرکزی 

کشورها، صورت می گیرد.

بسترهای دیجیتال و قابلیت 
نقل و انقالات الکترونیکی

وی گفت: به هرحال آنچه امروز مسلم است، 
این اســت که در حال حاضر قابلیت نقل  و 
انتقال الکترونیکی بین کشورهای مختلف 
نسبت به ارزهای کاغذی بسیار بیشتر است 
و شاید بتوان گفت که نقل  و انتقال رمزارزها 
در کشــورهای مختلف فاقــد محدودیت 
اســت؛ بنابراین می توانــد محدودیت های 
ارزهای کاغذی مانند نقــل  و انتقالات را بر 

طرف کند.

منبع ناشناخته رمزارزها 
و دلایل شرعی

دبیر کمیســیون حقوقی کانــون بانک ها 
به موضوع عدم تایید رمزارزهــا در قوانین 
اســلامی به علت ناشــناخته بودن منابع 
اصلی رمزارزها اشاره و بیان کرد: در قوانین 
اسلامی معاملات رمزارز به علت ناشناخته 
بودن منبع رمزارز تایید نمی شود. در کشور 
ما با توجه بــه حاکمیت قوانین اســلامی و 
شرعی، معامله رمزارزها از نظر مبانی شرعی 
هنوز به طــور کامل مورد تاییــد علما قرار 
نگرفته؛ چراکه »رمزارز موجودیت فیزیکی 

ندارند و علاوه  برآن به علت ناشناخته بودن 
منبع و منشــا رمزارز، امکان فریب در آنها 
وجــود دارد.« بنابراین بــه اصطلاح فقهی 
شــارع نیز معامله غرری )مبتنی بر ضرر( را 

تایید نمی کند.

اشاره به دیدگاه شرعی برخی از 
مراجع در موضوع رمز ارز

نظافتیان در ادامه خاطرنشــان کرد: برای 
مثال آیت الله مکارم شــیرازی بــا توجه به 
اینکه ارزهای دیجیتال با طبیعتی ابهام آور 
و پیچیده مواجه هســتند، توصیه به معامله 
در این زمینه به عنوان یــک عمل متداول 
نداشــتند. به عبارت دیگر، ایشان معتقدند 
کــه مســلمانان در معامــلات مرتبــط با 
ارزهای دیجیتــال باید با ایمــان به تقویم 
قوانیــن اســلامی و اصــول اخلاقی عمل 
کننــد و معاملاتــی را که به وضــوح با این 
اصول منطبق نیستند، اجتناب نمایند و به 
مسلمانان توصیه می کنند که در معاملات 
ارزهای دیجیتــال به دقت اصــول دینی و 
اخلاقی را رعایت کنند و از عملیاتی که نقض 
این اصول را ایجاد می کنند، دوری نمایند.

وی افزود: همچنین، آیت الله سیســتانی به 
مسلمانان توصیه می کنند که در معاملات 
خود با ارزهای دیجیتــال، از مواردی مانند 
ربا و ســفته بازی دوری نمایند و از هر گونه 
معاملــه ای که می تواند بــه ترویج عملیات 
نامشروع منجر شــود، پرهیز کنند. ایشان 
نیز از اهمیت اخــلاق در معاملات ارزهای 
دیجیتال ســخن می گوینــد و تاکید دارند 
کــه از طریق معاملاتی که ممکن اســت به 
مفاهیم دینی و اخلاقی تجارت نامشــروع 

منجر شود، دوری شود.
نظافتیان گفــت: در مورد دیگــر، آیت الله 
نوری همدانی توجه مسلمانان را به اهمیت 
احتیاط در معامــلات ارزهــای دیجیتال 
فراخوانده و توصیه می کنند که در معاملات 
خود با این ارزها، از مواردی مانند ربا و سفته 
بازی دوری کنند. ایشــان با تاکید بر اخلاق 
در معاملات ارزهای دیجیتال، به مسلمانان 
پیشنهاد می دهند که از هر گونه معامله ای 
که ممکن است به ترویج عملیات نامشروع 

و نقض اصول دینی منجر شود، دوری شود.
وی در ادامــه بیان کــرد: با ایــن حال نظر 
آیت الله شــبیری زنجانی در مورد معاملات 
ارزهای دیجیتال در قالب اصول دینی بسیار 
مهم اســت. آیت الله زنجانــی تاکید دارند 
که اگــر وجه دریافتــی از معاملات ارزهای 
دیجیتال به طور صحیــح و در ارتباط با کار 
حلال و قانونی انجام شــود، اشکال شرعی 
ندارد. به عبارت دیگر، ایشــان بــا تاکید بر 
رعایت قوانین و اصول اخلاقی در معاملات 
ارزهای دیجیتال، به مســلمانان پیشنهاد 
می دهند که معامــلات خود را در چارچوب 

مشروعیت شرعی انجام دهند.

احتمال تایید رمز ارزها در آینده
دبیر کمیســیون حقوقی کانــون بانک ها 
در رابطه با احتمال تایید شــرعی و حقوقی 
رمزارزها گفــت: با توجه به فراگیر شــدن 
و گســترش این ابــزار معاملاتــی ممکن 
است در آینده مشکلات شــرعی معاملات 
رمزارزها در نهایت مانند مشــکلات شرعی 
عقد قراردادهای بیمه حل و خرید و فروش 
رمزارزها به رسمیت شــناخته شود. اما باید 
اشــاره داشــت که فقهای شــیعه در حال 
حاضر عموما نظری مســاعد در رابطه با رمز 
ارزها ندارند. در عین حــال  پدیده رمز ارز را 

صراحتا تحریم یا تایید نکرده اند.

رمزارز مال غیر منقول نیست
نظافتیان در رابطه با ابعــاد حقوقی قوانین 
مالی و تفسیر این قوانین در رابطه با رمزارز 

اظهار کرد: قانون مدنی در ماده ۱۲ مال غیر 
منقول را به مالی که نتوان از محلی به محل 
دیگر نقل کــرد، تعریف می کنــد. بنابراین 
رمز ارز مســلما مال غیر منقول نیســت. با 
این حال، اگر آن را جــزو اموال منقول تلقی 
کنیم در محــدوده تعریف قانــون مدنی از 
مال منقول قرار نمی گیــرد؛ چراکه رمز ارز 
وجود فیزکی ندارد. افــزون بر آن همانطور 
که گفته شــد، تعدادی از علما معتقدند که 
از آنجایی که ارزش واقعی رمز ارز مشخص 

نیست، معاملات رمزارزها، جایر نیست.
وی خاطرنشان کرد: همانگونه که گفته شد 
»ارز« پول خارجی در کشور دیگر است. اما 
باید به این نکته توجه داشت که پول چه ارز 
خارجی باشد یا پول داخلی، باید توسط یک 
دولت مســتقر و دارای حاکمیت سیاســی 
به رسمیت شناخته شــده و تحت ضوابط و 
مقررات خاص چاپ و منتشــر شود. افزون 
بر آن باید رواج قانونی نیز داشــته باشــد. 
بنابراین، چاپ و نشر پول در هر کشور امتیاز 
انحصاری حاکمیت سیاسی است. به عبارت 
دیگــر، پول ملی هر کشــور تولیــد کننده 
انحصــاری دارد و آن حاکمیت سیاســی یا 

دولت حاکم آن کشور است.

ارز بی وطن
دبیر کمیســیون حقوقی کانــون بانک ها 
گفت: جامعه تا امروز انــواع ارزهای معتبر 
را در شکل و شمایل نســخه های کاغذی یا 
تروال چک های صادره توســط بانک های 
معتبر دیده اســت. اما  با گســترش جهانی 
فضای مجــازی و بحــث اکتشــاف ارز در 
فضای مجازی، خرید و فروش رمز ارزها در 
بازارهای معتبر ارزی به شــدت رواج دارد و 
برخلاف پول های معمولی و ملی لزوم ناشر 
رمز ارزها، حاکمیت های سیاسی و دولت ها 
نیســتند. از این رو رمز ارزها را می توان پول 

بی وطن دانست.

سایه روشن مزیت های ارز بی وطن
نظافتیان با اشاره به مطرح شدن مزیت های 
رمزارزها از ســوی طرفداران این ابزار مالی 
گفت: موافقین رمــز ارزها فوایــد فراوانی 
برای آن برشمرده اند. از جمله آنکه رمز فاقد 
ناشر و مرز ســرزمینی اســت. رمز ارز پولی 
است که در هر کشــور قابلیت نقل و انتقال 
و خرید و فروش و تبدیل بــه ارزهای معتبر 
داشته و به آســانی بین  کشورهای مختلف 
قابل نقل و انتقال اســت. بنابراین باید وارد 
سیستم بانکی کشــور ما نیز بشود تا بتوان از 
این پدیده در فضای مجازی استفاده قانونی 
کرد و همانند ســایر ارزها رمــز ارز را نیز در 
کشــور گســترش و رواج قانونی داد. برای 
مثال بانک مرکزی اخیــرا ریال دیجیتال را 
ابداع کرد که شــاید بتــوان آن را مقدمه ای 
برای بسترسازی در ورود دولت و بخش های 
حاکمیتی-اقتصادی کشور به شناخت این 

حوزه و مدیریت آن در آینده، دانست.

تلاش برای ورود به عرصه شناخت 
و مدیریت رمزارزها

وی به نامشخص بودن منبع مالی و مرزهای 
کارکــردی رمزازها اشــاره و اظهــار کرد: 
واقعیت آن اســت که هنوز منابع، مرزهای 
مالی و اقتصادی رمز ارزها به خوبی مشخص 
نیســت. در حال حاضر نمی توان پایه های 
اقتصادی کشــور را بر پشــتوانه رمزارزها 
تکیه داد. معاون فنــاوری بانک مرکزی نیز 
اخیرا در این رابطه خاطرنشان کرد که حوزه 
رمزارزها ابعــاد و پیچیدگی های متعددی 
دارد و با توجه به همین ابعاد گسترده، مرکز 
ملی فضای مجــازی تصمیم گیری در این 
حوزه را منوط به اخــذ تصمیمات جمعی از 
طریق کارگروه ســاماندهی بازار مبادلات 
رمزارزهــا کرده اســت.دبیر کمیســیون 
حقوقی کانون بانک ها گفت: به گفته معاون 
فناوری بانک مرکزی، پیش نویس ســندی 
مشتمل بر دامنه ورود بانک مرکزی و نقش 
سایر دســتگاه ها جهت تنظیم گری حوزه 
رمزپول ها تدوین شــده و مقرر اســت در 
ادامه نظرات فعالان دستگاه های اجرایی و 

خبرگان این عرصه دریافت شود.

لزوم مدیریت هشیارانه و حساب شده 
رمزارزها

دبیر کمیســیون حقوقی کانــون بانک ها 
در پایان گفت: بــا توجه به ابعاد شــرعی و 
حقوقی رمز ارزها و اثرات مثبت و منفی آن 
در اقتصاد کشــور به نظر می رسد که چنین 
ســندی باید بصورت قانون تنظیم و مصوبه 
مجلس باشــد. صرف نظر از مسائل قانونی 
کلی در مورد پدیــده رمز ارز، باید بســیار 
هشیارانه و حســاب شــده رمز ارزها را در 

کشور رواج داد.

خریدار   براســاس آخرین تصمیم اتخاذ شده در هیات 
مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار، دامنه نوسان نرخ 

سهام شرکت ها مثبت و منفی یک درصد تعیین شد.

 پیرو برگزاری جلســه هیات مدیره ســازمان بورس 
و اوراق بهادار در ســاعات ابتدایی صبح روز )شــنبه( 
مقرر شــد بر اســاس بند ۱۱ ماده ۷ قانون بازار اوراق 

بهــادار، با هــدف حمایــت از حقــوق ســهامداران 
و جلوگیــری از تاثیــر هیجانات بر روند بــازار، دامنه 
نوســان همــه نمادهای ســهام و حق تقدم ســهام و 

صندوق هــای ســهامی و مختلــط قابــل معامله در 
بازارهای بــورس و فرابــورس به مثبــت و منفی یک 

درصد محدود شود.

دامنه نوسان بورس و فرابورس مثبت و منفی یک درصد تعیین شد



آیا ۶۰ دوربین حفاظتی منابع طبیعی هنوز خاک می خوردند؟

سمعک، وسیله حیاتی برای کم شنوایی

۳ تا ۵ کم شنوایی در هر ۱۰۰۰ تولد
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رییس سازمان امور دانشجویان خبرداد
تامین کمبود خوابگاه با بکارگیری خوابگاه های 

خودگردان
رییس سازمان امور دانشجویان گفت: اگر دانشگاهی با کمبود ظرفیت 
خوابگاهی مواجه شــود می تواند از ظرفیت خوابگاه های خودگردان به 

صورت اجاره ای این کمبود را تامین کند.
سعید حبیبا درباره تسهیلات رفاهی خوابگاه و تغذیه در سال تحصیلی 
جــاری گفت: تعمیــرات اولیه و سمپاشــی در تمام خوابــگاه های ما 
انجام شــده و خوابگاه ها با ظرفیت کامل، آمــاده و مهیا برای پذیرش 
دانشجویان سال قبل و جدیدالورود که با تاخیر به دانشگاه خواهند آمد، 
هســتند.وی ادامه داد: بودجه تعمیرات و تغذیه نیز به دانشگاه ها داده 

شده است امیدواریم سال جدید مشکلی خاصی نباشد.
رییس ســازمان امور دانشــجویان درباره کمبود ظرفیــت خوابگاهی 
در ســال تحصیلی جدید نیز افزود: اگر دانشــگاهی با کمبود ظرفیت 
خوابگاهی مواجه شــود می تواند از ظرفیــت خوابگاه های خودگردان 
به صورت اجاره ای این کمبود را تامین کند.وی با اشاره به اینکه قریب 
۲۵۰ هزار دانشجوی دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور در وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری در سراهای دانشجویی ساکن هستند؛ خاطر 
نشان کرد: تلاش های زیادی شده تا این عزیزان زندگی با کیفیتی را در 
خوابگاه های دانشــجویی تجربه کنند.رییس سازمان امور دانشجویان 
همچنین افزود: امســال موفق شــدیم دو تا هزار میلیارد تومان برای 
بحث تعمیر و تجهیز و تغذیه دانشــجویان از ســازمان برنامه و بودجه 

دریافت کرده و بین دانشگاه ها توزیع کنیم که البته کافی نیست.
وی همچنین با اشــاره به بحث تغذیــه گفت: با وجود اینکه ســازمان 
برنامه و بودجه کمک هایی در زمینه تغذیه داشــته اســت ولی با توجه 
به قراردادهای غذا برای هر پرس از ۱۲۰ هزارتومان تا ۱۷۰ هزارتومان 
در برخی از دانشــگاه ها برای این هزینه ها کفایت نمی کند بنابراین ما 
مصوبه ای که مرداد ماه امسال به توافق رســیده بود و سهم دانشجویی 
در ارتباط با غذای ارزان قیمت ۷هزار و ۵۰۰ تومان، غذای پر هزینه ۱۵ 
هزارتومان و غذای متوسط هزینه ۱۲ هزارتومان را به دانشگاه ها ابلاغ 

کردیم.

 دانش آموزان ایرانی حملات اسرائیل به لبنان
 را محکوم کردند

صبح  دیروز دانش آموزان سراسر کشــور در محکومیت حملات رژیم 
غاصب صهیونیستی به لبنان و غزه و کشتار مردم مظلوم و بی گناه، شعار 
»مرگ بر اسرائیل« سر دادند.دانش آموزان بسیاری از مقاطع مختلف 
تحصیلی در مدارس سراسر کشــور با برگزاری تجمع و سردادن شعار، 
انزجار و تنفر خود را از جنایت های رژیم غاصب و کودک کش اسرائیل و 

حمایت از کودکان مظلوم فلسطین و لبنان را اعلام کردند.
این دانش آموزان جنایات رژیم صهیونیســتی را با در دســت داشتن 

پلاکاردهایی با شعار »مرگ بر اسرائیل« محکوم کردند.
دانش آموزان در این تجمع با در دست داشتن پرچم ایران و فلسطین و 
لبنان، شعار »مرگ بر اسرائیل« ســر داده و بیزاری از رژیم کودک کُش 

اسرائیل و محکومیت جنایات های این رژیم را فریاد زدند.

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش شهر تهران اعلام کرد
وند ثبت نام دانش آموزان ابتدایی   تداوم ر

در مدارس
معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش شهر تهران با بیان اینکه روند 
ثبت نام دانش آمــوزان همچنان ادامه دارد گفت: تــا امروز بیش از ۹۹ 
درصد دانش آموزان ثبت نام شده اند و موظفیم همچنان دانش آموزان 
را ثبت نام کنیم. هیچ مشــکلی راجع به ثبت نام دانش آموزان نداریم و 

متولدان اول مهر ۹۶ تا ۳۱ شهریور ۹۷ را ثبت نام می کنیم.

معصومه معصومیان ، با بیان اینکه در ســه ـ چهار ســال آینده کاهش 
آمار موالید را خواهیم داشت گفت: آمار دانش آموزان پایه اول براساس 
وضعیت موالید ۶ سال گذشته سنجیده می شــود بنابراین تا سه چهار 
سال آینده کاهش آمار دانش آموزان پایه اول را شاهد خواهیم بود و بعد 

از آن روندی رو به رشد خواهیم داشت.
وی بــا بیان اینکه براســاس قانــون جوانــی جمعیت با رشــد تعداد 
دانش آموزان به مدارس مواجه می شــویم افزود: سال گذشته مشکلی 
از بابت جذب دانش آموزان اتباع نداشــتیم و ۳۲ هــزار نفر در مدارس 
شهر تهران تحصیل کردند، بر اساس قانون حقوق کودک، دانش آموزان 

اتباعی که شرایط ثبت نام را داشته باشند ثبت نام می کنیم.
معاون آمــوزش ابتدایی آموزش و پرورش شــهر تهران بــا بیان اینکه 
رویکرد آموزش و پرورش ایران، رویکرد آموزش فراگیر است ادامه داد: 
هر چقدر جداســازی دانش آموزان ایرانی و اتباع کمتر باشــد کیفیت 
آموزش بالاتر مــی رود، حتی راجع به دانش آمــوزان معلول نیز تلاش 
می شود کمتر جداســازی داشته باشــیم؛ این رویکرد اصلًا در آموزش 
و پرورش نیســت.معصومیان با بیان اینکه در ســال گذشــته بیشتر 
مشــاورها به خانواده ها گفته بودند فرزند نیمــه اول را ثبت نام نکنید 
گفت: امسال هم این مســئله را شــاهد بودیم ولی هیچ مشکلی راجع 
به ثبت نام دانش آمــوزان نداریم و از اول مهر ۹۶ تا ۳۱ شــهریور ۹۷ را 
ثبت نام کرده ایم، طبق ماده ۲۹ آییــن نامه اجرایی مدارس، خانواده ها 
در صورت تشخیص یکسال دیرتر فرزند خود را به مدرسه می فرستادند 

که خواهان توقف این مصوبه شدیم.
وی با بیان اینکه دو سال به صورت آزمایشــی، مهرماهی ها در مدارس 
ثبت نام شدند اظهار کرد: بچه ها یکســال از سایر بچه ها کوچکتر بودند 

و خود خانواده ها وسط سال اجازه نمی دادند بچه ها به مدرسه بروند.

ونیکی بلیت  وش الکتر ۵۶ سایت فاقد مجوز فر
هواپیما مسدود شد

دادستان تهران از مسدود شــدن ۵۶ ســایت فاقد مجوز فروش بلیط 
اینترنتی هواپیما خبر داد. به نقل از قوه قضاییه، علی صالحی اعلام کرد: 
در راستای سیاست های دســتگاه قضایی و اجرای برنامه های نظارتی 
دادســرای تهران در زمینه حفظ حقوق عامه، طی ســه ماه اخیر، ۵۶ 
ســایت فاقد مجوز فروش الکترونیکی بلیت هواپیما که با هدف شکل 
دهی بازار ســیاه و عرضه بلیت در کانال های غیر رســمی ایجاد شده 
بودند؛ شناســایی و به همراه درگاه های بانکی مورد اســتفاده، مسدود 
شدند.دادســتان تهران افزود: این اقــدام در نتیجه نظارت مســتمر 
دادسرای ویژه فرودگاه )ناحیه ۳۰( بر نحوه عرضه بلیط هواپیما صورت 
گرفت و با پیگیری موضوع از دستگاه های متولی، ۵۶ سایت متخلف که 
اقدام به نمایش و فروش غیرقانونی بلیط هواپیما می کردند، شناسایی و 

جهت توقف فعالیت به دادستانی کل کشور معرفی شدند.

دیوار

سرپرســت دفتــر ارزیابی ســازمان محیط زیســت 
شهرداری تهران با اشاره به سرانجام ارزیابی زباله سوز 
چینی گفت: ســازمان حفاظت محیط زیســت اعلام 

کرده است که ۲۹ ابهام را رفع کنید تا مجوز بدهیم.
آذرماه گذشــته بود که مدیران یک شرکت زباله سوز 
در چین بــرای انعقاد قــرارداد ســاخت، راه اندازی و 
بهره برداری از کارخانه زباله ســوز به تهــران آمدند و 

مقدمات ساخت این کارخانه به امضا رسید.
علیرضا زاکانی شهردار تهران در حاشیه این تفاهم نامه 
اعلام کرد، ایــن مجموعه نیمــی از آلاینده های مورد 
قبول اســتانداردهای اروپا را دارد و حتی کیفیت این 

دستگاه از تولیدات اروپایی نیز بالاتر است.
بعد از گذشــت ۹ ماه از امضای اولیه این قــرارداد اما 

شــهردار تهران در جمع خبرنــگاران اعلام 
کرد کــه روند اجــرای این طــرح به محیط 
زیســت رســیده و اکنون طرح ارزیابی این 
کارخانه به ســازمان محیط زیســت ارسال 
شــده اســت و پس از اعلام موافقت زیست 
محیطی و کســب مجوز اقدامات بعدی برای 

راه اندازی آن انجام می گیرد.
سعید کریمی سرپرســت دفتر ارزیابی سازمان محیط 
زیست شهرداری تهران درباره آخرین وضعیت پرونده 
زباله سوز چینی اینطور پاســخ داد که ۲۹ مورد ابهام، 
ســوال و نقص توضیح در طرح ارسالی وجود داشته که 
روز گذشــته این موارد برای رفع به شــهرداری تهران 
ارسال شده است.وی با اشاره به اینکه گزارش ارزیابی 

طرح احــداث کارخانــه زباله ســوز چینی 
شهریورماه به این سازمان ارسال شده است، 
اظهار داشت: موارد قابل اهمیتی در ساخت 
و احداث کارخانه ها از منظر محیط زیســتی 
وجود دارد که شــرکت مشــاور طرح به آن 
پاسخ دهد، چراکه این موارد می تواند بر روی 

سلامت محیط زیست شهر موثر باشد.
کریمی با اشاره به اینکه شــهرداری تهران طرح جامع 
مدیریت پســماند را در ســال های اخیر بــه تصویب 
رسانده است، گفت: این دســتگاه باید پاسخگو باشد 
که طبق کدام سند بالادستی و ضرورتی اقدام به خرید 

دستگاه زباله سوز کرده است.
وی ادامه داد: شهرداری باید ســازمان محیط زیست 

را توجیه کند که اســتراتژی بلندمدت و کوتاه مدتش 
در این مورد چیســت، چراکه زباله ســوزها در فرایند 

مدیریت پسماند در نقطه انتهایی قرار دارند.
سرپرســت دفتر ارزیابی ســازمان محیط زیســت با 
تاکید بر اینکه این ســازمان منکر اهمیت اســتفاده از 
فناوری های نوین در مدیریت محیط زیســتی شــهر 
نیست، ابراز داشــت: باید ادعاهای شرکت موردتفاهم 
از طریــق »اصالت یابی لایســنس« بررســی شــود، 
چراکه تصفیه گاز زباله سوز بســیار برای ما در فرایند 

عملکردی دارای اهمیت است.
وی افزود: به همیــن راحتی نمی توانیــم بپذیریم که 
تولیدات این کارخانه در ســطح اســتانداردهای روز 

دنیاست و این مهم نیازمند، بررسی کارشناسی دارد.

محیط زیست

خریدار  رئیــس اداره ســلامت گوش و 
شــنوایی وزارت بهداشــت درباره وضعیت 
ناشنوایی و کم شــنوایی در کشور و اهمیت 
غربالگــری آن توضیــح داد و در عین حال 
ضمن اعلام کاشت رایگان حلزون شنوایی 
برای کودکان زیر ۷ ســال، بر لزوم افزایش 
سهم بیمه ها در پوشش هزینه های سمعک 

تاکید کرد.
دکتر ســعید محمودیــان،  با بیــان اینکه 
»روز جهانــی شــنوایی« و »هفته جهانی 
ناشنوایان« مناســبت هایی هستند که در 
ارتباط با سلامت گوش و شنوایی نامگذاری 
شــده اند، اظهار کرد:  ســیزدهم اســفند 
ماه )ســوم مارس( به عنــوان »روز جهانی 
شنوایی« نامگذاری شده و سازمان بهدشت 
جهانی، »سلامت شنوایی« را به عنوان یک 
هدف در این روز تعریف کرده است. سازمان 
بهداشت جهانی نه تنها بر سلامت شنوایی 
را یک هدف درنظر گرفته بلکه بر ســلامت 

گوش و شنوایی تاکیدمی کند.  
وی درباره »هفته جهانی ناشــنوایان« نیز 
توضیح داد: دوم تا هشــتم مهر مــاه نیز به 
عنوان هفته جهانی ناشــنوایان نامگذاری 
شده است. هدف ســازمان بهداشت جهانی 
از »هفته جهانی ناشــنوایان« این است که 
ناشــنوایی و کم شــنوایی  در کانون توجه 

قرارگیرد.

نادیده  گرفتن 80 درصد از نیازهای 
مربوط به مراقبت شنوایی

رئیــس اداره ســلامت گوش و شــنوایی 
وزارت بهداشــت با بیان اینکه ناشــنوایی و 
کم شــنوایی به عنــوان »معلولیت پنهان« 
قلمــداد می شــود، خاطرنشــان کــرد: 
متاسفانه بررســی ها بیانگر این است مردم 
به کم شــنوایی و ناشــنوایی، کمتر توجه  
می کنند؛ بــه نحوی که حــدود ۸۰ درصد 
از نیازهــای مربوط به مراقبت شــنوایی در 
سطح جهان نادیده گرفته می شود یا کمتر 
در کانون توجه قــرار می گیرد. کم توجهی و 
نادیده  گرفتن به نیازهای مربوط به مراقبت 
شنوایی ریشه در فقر ســواد سلامت مردم 

دارد و این موضوع در ایران نیز وجود دارد.   
 این متخصــص ادامه  داد: براســاس آمار و 
ارقام سازمان بهداشت جهانی، کم توجهی 
و بی توجهی به کم شــنوایی و ناشــنوایی 
سبب شده که ســالانه حدود یک تریلیون 
دلار  هزینه به نظام سلامت در سطح جهان 

تحمیل شود.

باورهای نادرست درباره کم شنوایی
 و ناشنوایی

محمودیــان با اشــاره بــه باورهــا و درک 
نادرست از کم شــنوایی و ناشنوایی توضیح 
داد: درک و باورهای نادرســت و همچنین 
نگرش های جامعه نســبت به ناشــنوایی 
و کم شنوایی ســبب می شــود که به افراد 
کم شنوا یا ناشنوا انگ  بزنند. چنین شرایطی 
سبب می شود که فرد مبتلا به کم شنوایی، 
کم شنوایی خود را پنهان کند. درک، باورها 
و نگرش نادرست جامعه درباره کم شنوایی 
و ناشــنوایی یک معضل اجتماعی است که 
ریشه در سطح ســواد و سواد نادرست مردم 

دارد.
محمودیان با بیان اینکــه معضل اجتماعی 
درک و باورهای نادرســت درباره ناشنوایی 
سبب شده که رسیدگی به ناشنوایی چندان 
در شرایط مساعدی نباشد، خاطرنشان کرد: 
بســیاری از افرادی که مبتلا به کم شنوایی 
هســتند از توانایــی بالایــی برخوردارند؛ 
اگر مشکل کم شــنوایی این افراد در زمان 
مناســب شناســایی شــود، به طور قطع 

می تواند اثرگذار باشد.

ابتلای 3 تا ۵ مورد به کم شنوایی 
در هر 1000 تولد

 رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت 
بهداشــت درباره  کم شــنوایی و ناشنوایی 
»مــادرزادی« و »اکتســابی« اظهار کرد: 

جمعیت موالید کشــور حدود یک میلیون 
و ۳۰۰هزار نفر در ســال گذشــته گزارش 
شــده و براســاس غربالگری هایــی که در 
سطح کشــور انجام می شــود، حدود ۳.۷ 
در هر ۱۰۰۰ تولــد به کم شــنوایی مبتلا 
هســتند؛ به عبارت دیگر ۳ تا ۵ مورد در هر 
۱۰۰۰ تولد به کم شــنوایی مبتلا هستند. 
کم شــنوایی مادرزادی و عوامــل ژنتیکی 
مانند ازدواج های فامیلی در ۵۰ تا ۶۰ موارد 

مبتلا به کم شنوایی نقش  دارد.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر مــوارد ژنتیکی و 
مادرزادی، عوامل دیگر مانند »بیماری ها«، 
»تاثیــر بیماری هــای عفونــی در دوران 
نوزادی مانند ســرخک، سرخجه، سندروم 
تــورچ«، »زایمــان ســخت« و »اتفاقات 
دوران بارداری« به میــزان ۴۰ تا ۴۵ درصد 
بر ابتلای موالیــد به کم شــنوایی اثرگذار 

هستند.

توجه به غربالگری شنوایی نوزادان 
بستری در بخش مراقبت های ویژه

این متخصص شنوایی سنجی با بیان اینکه 
توجه به نوزادانی که در بخش مراقبت های 
ویژه نوزادان نگهداری می شــوند از اهمیت 
فراوانــی برخــوردار اســت، تاکیــد کرد: 
نوزادانی کــه در بخــش مراقبت های ویژه 
نوزادان نگهداری می شــوند، می بایســت 
مورد غربالگری قرار گیرند؛ چرا که احتمال 
شیوع کم شنوایی در این شــرایط به دلیل 

مســائلی مانند »وزن کــم در هنگام تولد« 
افزایش می یابد. کودکانــی که با وزن کم به 
دنیا می آیند به عنوان نوزاد نارس شناسایی 
می شــوند و نارس بودن می تواند شناسایی 

آنها را تحت تاثیر قرار دهد.
رئیــس اداره ســلامت گوش و شــنوایی 
وزارت بهداشــت ادامــه داد: همچنیــن 
آنتی بیوتیک های تجویــزی برای نوزادانی 
که در بخــش مراقبت های ویــژه نوزادان 
نگهداری می شــوند؛ می تواند شنوایی آنها 
را تحت تاثیر قــرار دهد و بــه همین دلیل 
غربالگری این گروه از نوزادان حائز اهمیت 

است.
محمودیان با بیــان اینکه ایران جزو منطقه 
مدیترانه شرقی ســازمان بهداشت جهانی 
اســت، توضیح داد: ایران جزو شش کشور 
منتخب منطقه مدیترانه شــرقی ســازمان 
بهداشــت جهانی در حوزه ســلامت گوش 
محســوب می شــود و اقدامات درخشانی 
طی ســال های اخیر به منظور پیشگیری از 

کم شنوایی و ناشنوایی صورت گرفته است.

سمعک، وسیله حیاتی برای کم شنوایی
وی در بخش دیگر صحبت هایــش با بیان 
اینکه ســمعک یک وســیله حیاتی برای 
کم شــنوایی اســت، گفت: ســمعک، یک 
وسیله کمک شــنوایی است و اســتفاده از 
این وسیله برای کودکانی که به کم شنوایی 
مــادرزادی یا اکتســابی مبتلا هســتند، 

»حیاتــی« قلمداد می شــود.  شناســایی 
کــودکان مبتلا به کم شــنوایی یــک امر 
ضروری اســت؛ این افــراد بایــد در زمان 
طلایی یعنی »پیش از ۶ ماهگی« شناسایی 
شــوند تا اقدامــات مداخله ای بــرای آنها 
انجام شود. شناســایی هرچه سریع تر این 
گروه از کودکان ســبب نجات آنها می شود 
و به راحتی می توانند مســیر تکامل خود را 

طی کنند.
 رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت 
بهداشــت با اینکــه بیش از ۱۵هــزار عمل 
تخصصی کاشت حلزون شنوایی انجام شده، 
خاطرنشان کرد: برخی کودکان نمی توانند 
از سمعک اســتفاده کنند و در مسیر کاشت 
حلزون شــنوایی قرار می گیرند. بیش از ۱۷ 
مرکز تخصصی در کشــور حضور دارند که 
خدمات تخصصی کاشت حلزون شنوایی را 
انجام می دهند.  متخصصان شنوایی سنجی 
و جراحان گــوش، حلق و بینــی در زمینه 
کاشت حلزون شــنوایی با یکدیگر همکاری 
می کننــد. اگرچه کاســتی هایی در زمینه 
کاشــت حلزون شــنوایی وجود دارد اما در 
این عرصه جزو کشــورهای پیشرو منطقه 

مدیترانه  شرقی هستیم.

سن طلایی غربالگری شنوایی
وی با اشــاره به ضرورت غربالگری شنوایی 
تصریــح کــرد: غربالگری هــای مربوط به 
شنوایی باید در ســنین مختلف انجام شود 
اما »پیــش از یــک ماهگی« )بــدو تولد تا 
۲۸ روزگی(، ســن طلایی برای غربالگری 
شــنوایی اســت تا هرگونه اختلال، آسیب 
و کم شنوایی شناسایی شــده و پیش از سه 

ماهگی تشخیص قطعی انجام شود.
رئیــس اداره ســلامت گوش و شــنوایی 
از  پــس  داد:  ادامــه  بهداشــت  وزارت 
تشــخیص قطعی، درمان و مداخلات لازم 
می بایســت تا پیش از ۶ ماهگی انجام شود؛ 
اگر نوزاد به کم شــنوایی مــادرزادی مبتلا 
باشــد، می بایست به وســیله »درمان های 
با ســمعک«، »درمان بخشی شــنوایی«، 
»کاشت حلزون شنوایی« خدمات درمانی 
را ارائه  داد.وی با بیان اینکه ســن مداخلات 
درمانی کم شــنوایی کاهش یافته، تصریح 
کرد: در گذشــته، مداخلات درمانی مربوط 
به کم شــنوایی کودکان در ســنین ۳ تا ۴ 
ســالگی اتفاق می افتاد امــا در حال حاضر 
مداخــلات درمانی تا پیش از یک ســالگی 

انجام می شود.

خریدار  مدیرکل دفتر حفاظت و حمایت 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با اشاره 
به ۶۰ دوربیــن حفاظتی خریداری شــده 
برای پایش تصویــری عرصه های طبیعی 
کشــور گفت: بــه علــت زمان بر شــدن 
تخصیص بودجه، استفاده از این تجهیزات 
به طول انجامید و قرار اســت از مهرماه این 
کار عملیاتی شــود. اواخر تابســتان بود که 
ســرهنگ علی ملکی آهنگــران - فرمانده 
یگان حفاظــت منابع طبیعــی - به کمبود 
اعتبار اشــاره کــرده و گفته بود: دو ســال 
و نیم اســت که ۶۰ دوربین را بــرای پایگاه 
جنگل ها و مراتع خریــداری کرده ایم ولی 
به علت نبود اعتبار برای نصب پایه  آن ها در 
انبار خاک می خورند. حــالا مدیرکل دفتر 
حفاظت و حمایت ســازمان منابع طبیعی 
و آبخیــزداری از آغــاز فراینــد نصب این 

دوربین ها در ماه جاری خبر می دهد.
حمیدرضا قنبری با بیان اینکه بهره برداری 
از ســامانه مونیتورینگ در ســازمان منابع 
طبیعی پیشــینه بیش از ۱۰ ســال دارد، 
گفت: در حال حاضر در صدد مونیتورینگ 
عرصه هــای منابــع طبیعی کشــور و نیرو 
و امکانات هســتیم و هدف از این کار رصد 
و نظــارت کامل بــر واحدهــای عملیاتی 
و عرصه اســت تا اشــراف کافی نســبت به 
اتفاقات رخ داده در عرصه هــای طبیعی از 

جمله آتش ســوزی، قاچاق چوب و تصرف 
اراضی ملی داشته باشــیم و بتوانیم به موقع 
وارد عمل شــویم.مدیرکل دفتر حفاظت و 
حمایت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
با مقایســه اســتاندارد ســرانه نیروهای 
حفاظتی در دنیا بــا ایــران اظهارکرد: در 
حال حاضر استاندارد جهانی سرانه نیروی 
حفاظتی به ازای هر ۱۰هــزار هکتار منابع 
طبیعی یک نفر تعریف شــده است ولی به 
علت کمبود نیروی انســانی در ســازمان 
منابع طبیعی سهم ســرانه ما به ازای هر۵۰ 
هزار هکتار، یک نفر اســت، یعنی کمبود ۵ 
برابری نیروی حفاظتــی داریم که موجب 
ایجاد مشــکلات متعدد می شــود. یکی از 
راهکارهای مهمی کــه می تواند این کمبود 
را پوشــش دهد، راهکار علمــی مبتنی بر 
عمل اســت یعنی بهره گیــری از ابزارهای 

فناوری در این حوزه.
وی  بــا بیــان اینکه یکــی از ایــن ابزارها 
دوربین هــای پایــش  تصویــری اســت، 
گفت: اســتفاده از فناوری پایش تصویری 
عرصه های طبیعی از اســتان های قزوین و 
گلستان آغاز شده اســت. در حال حاضردر 
استان های اردبیل و مازندران نیز از آن بهره  
برده می شــود، به گونه ای که هفت ایستگاه 
فعال پایــش عرصه و بیش از ۳۰ ایســتگاه 
پایش تــردد جنگلی داریم. ایســتگاه های 

پایــش عرصه، به صــورت کلان بــه پایش 
می پردازند و در زمینه شناسایی دود حریق، 
تصرف اراضی و قاچــاق چوب به کار می آید 
ولی ایستگاه پایش تردد جنگلی به بررسی 

راه های تردد در داخل جنگل می پردازد.
قنبری تاکید کرد: ایــن کار تجربه موفقی 
اســت که در بیشتر کشــورهای دنیا انجام 
می شــود و قصد داریم ایــن کار را در اقصی 
نقاط کشــور با هدف ارتقای توان حفاظتی 

عملیاتی کنیم.
وی در ادامه دربــاره ۶۰ دوربین حفاظتی 
خریداری شــده گفت: این دوربین ها سال 
گذشــته از محل اعتبارات سال های ۱۴۰۱  
و ۱۴۰۲ خریداری شــد و دارای قدرت زوم 
مناســب و میدان دید ۳۶۰ درجه هستند 
که طی ۲۴ ســاعت امــکان رصــد مداوم 

از محــدوده مورد نظــر را دارنــد. با نصب 
۶۰ دوربین حدود ۷ میلیــون هکتار تحت 
پایش و نظارت حریق قــرار می گیرد. یکی 
از مزیت های این دوربین ها این است تا  ۲۰ 
متر می توانند دود را کشف و تصاویر را علاوه 
بر مرکز استان به ستاد ســازمان نیز ارسال 
کنند. اولویــت اول از خریــد دوربین های 
پایش تصویــری، آشکارســازی دود برای 
اطفای حریق است تا بتوانیم بلافاصله دود 
را در عرصه های جنگلی و مرتعی شناسایی 
کنیم.قنبری با بیان اینکه هر دوربین پایش 
تصویری که روی یک دکل نصب شــود، به 
عنوان یک ســایت در نظر گرفته می شود، 
گفــت: دوربین هــا بیــش از  ۳۰۰ تا  ۴۰۰ 
هزار هکتار عرصــه را در صورت مناســب 
بودن شرایط جوی با عمق میدان  ۴۰ تا ۵۰ 

کیلومتر می توانند پوشش دهند.
قنبری با اشــاره بــه برنامه طراحی شــده 
با ســازمان برنامــه و بودجه بــرای پایش 
تصویری عرصه های طبیعــی گفت: چهار 
خط ســیر پیوســته برای اجرای این طرح 
طراحی کردیم. مســیر اول اجــرای پروژه 
پایش تصویری در دامنه های شــمالی البرز 
و ارســباران شــامل هفت اداره کل منابع 
طبیعی اســتان های اردبیــل، آذربایجان 
ســاری،   - گیلان،مارنــدران  شــرقی، 
مازندران- نوشــهر، گلســتان و خراسان 

شمالی و ۸۳  سایت می شود.
وی ادامه داد: خط ســیر دوم دامنه جنوبی 
البرز شامل شــش اداره کل منابع طبیعی 
زنجان، قزویــن، البرز، ســمنان، تهران و 
خراسان رضوی و ۶۵ سایت است چراکه در 
دامنه های شمالی و جنوبی البرز جنگل های 
ارزشــمند هیرکانــی وجود دارنــد و برای 
اطفای به موقــع حریــق و مدیریت تنش، 
استقرار دوربین های پایش تصویری در این 

مکان ها اهمیت زیادی دارد.
مدیرکل دفتر حفاظت و حمایت ســازمان 
منابع طبیعــی و آبخیزداری افــزود: خط 
ســیر ســوم هم مربوط به دامنه شــرقی و 
غربی زاگرس اســت که ۱۱ اداره کل منابع 
طبیعی خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، 
کردســتان، کرمانشــاه، همــدان، ایلام، 
لرستان، چهارمحال و بختیاری، آذربایجان 
غربی، فارس و اصفهان و  ۱۷۵ ســایت را در 
بر می گیرد. خط ســیر چهارم اســتان های 
حوزه مرکز و شرق کشــور را شامل می شود 
که اولویت پایش در این مناطق شناســایی 
تخریب و تصرف اراضی و قاچاق چوب است 
که در فاز بعدی اجرایی می شــوند و ادارات 
کل منابع طبیعی اســتان های خراســان 
جنوبی، بوشــهر، سیســتان و بلوچستان، 
هرمــزگان، یزد، مرکــزی، قــم، کرمان و 

جنوب کرمان و ۸۵ سایت را در بر می گیرد.

ماجرای راه اندازی کارخانه زباله سوز چینی در تهران



انیمیشن سازها در کاربرد هوش مصنوعی پیشرو هستند

هوش مصنوعی با سینما چه خواهد کرد؟

فرهنگ
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 توجه به بناهای هویت ساز از »وادی« 
یک برنامه تلویزیونی

محمد محمدی، فعــال فرهنگی برخی بناها و نمادهــا رابطه ای دو 
سویه با فرهنگ و هویت جامعه دارند. گاهی یک بنای مهم در دل شهر 
می تواند برای مردم آن شهر و یا حتی آن کشور یک تاریخ بسازد، هویتی 
ارزشمند اعطا کند و فرهنگ آن را شکل دهد و گاهی برای آن فرهنگ و 
هویت، یک بنا به عنوان نماد می سازند، حتی برای فرهنگ و هویتی که 
وجود ندارد نیز بنا و نماد ترتیب می دهند تــا بتوانند با تحریف تاریخ به 

خود هویت دهند.
این چنین بناها در سراســر جهان و در میان جوامع مختلف از اهمیت 
به خصوصی برخوردارند. البته کشور ما نیز از این نوع فضاها کم ندارد و 
در سرتاسر کشور شاهد بناهای متعدد و مهم تاریخی فرهنگی هویتی 
هستیم. اما در میان همه، هشت ســال دفاع مقدس در ابتدای انقلاب 
اسلامی سبب شــد از این دســت بناهای مهم و هویتی برای جامعه به 
ارمغان بیاورد. به تازگی یک مجموعه تلویزیونی به نام »وادی« به تهیه 
کنندگی حمید صالحــی و کارگردانی میثم ملکی پور در شــبکه دوم 
سیما در حال پخش اســت که به معماری مکان رویدادها یا به عبارت 
دیگر به معمــاری یادمانی می پردازد. پرداخت بــه این مکان های مهم 
فرهنگی که می تواند برای جامعه و به خصوص قشر نخبگانی این حوزه 

بسیار سودمند باشد.
»وادی« با بهره گیری از کارشناســان معماری، شهرسازی و فرهنگی 
یک مجموعه محتوایی حجیم و گســترده  را تهیه کرده و در برنامه اش 
به ارائه آن می پردازد، هرچنــد که انبوه محتوا و بار ســنگین آن کار را 
برای گیرایی مخاطب کمی سخت می کند و مقداری اجازه نمی دهد تا 
صریح و راحت مخاطب عام را همراه خود کند. درواقع برنامه ســردبیر 
دارد، سید فاضل سجادی کسی که وظیفه دارد این مقدار محتوا را گرد 

هم آورد.
عبدالحمیــد قدیریان نقاش و طراح صحنه فیلم هــای تاریخی و دینی 
به عنوان کارشــناس این حوزه مجری برنامه اســت و تعدادی دانشجو 
نیز در امر اجــرا او را یاری می  کنند. هرچند که او به حدی کارشــناس 
اســت که گاه از مهمان پیشــی می گیرد و به بیان نظراتش می پردازد، 
شاید او خود می توانســت یک کارشناس دائم باشــد و یک مجری در 
کنار او حضور می داشــت. برنامه حول مجری پیش مــی رود، او گاهی 
با دانشــجویان صحبت می کند و گاهی هم با مهمانان برنامه گفت وگو 
دارد. میان کلام هــا تعدادی موشــن گرافی هم تولید شــده و پخش 
می شــود، آیتم هایی که فرم و محتوای جذابی هم دارند و مخاطب را به 

خود خیره می کنند.
هرچقدر که موشــن گرافی های خوبی می بینیم امــا در صحنه اصلی 
برنامه روایت خوب پیش نمی رود. برنامه »وادی« می خواهد با سناریو 
و داســتان پردازی جذابیت نمایش را افزایش دهد اما بیشــتر روایت 
را مصنوعی می کنــد. بگذارید کمی از قســمت اول برنامه مثال بزنیم؛ 
آقای مجری با شــیرینی و ســورپرایز کردن بچه ها به آنها می گوید که 
کار را می خواهد شــروع کند اما چند لحظه بعد یک آیتم موشن گرافی 
قوی پخش می شــود، اگر به تازگی کار را می خواهید شروع کنید حتی 
یک نوع ســورپرایز صورت گرفته پس کی و چگونه آن آیتم سنگین را 
ســاخته اید؟ و یا وقتی که مهمان می آید دانشــجویان هر کدامشان به 
کاری مشغول می شــوند و اصلا انگار برایشــان حضور مهمان اهمیتی 
ندارد درحالیکه جناب مجری چندین بــار تاکید می کند که مهمان ها 
برای دانشــجویان جذابیت دارد و آنها در حال گوش دادن به ســخنان 
مهمان هستند. نکته دیگر اینکه، اگر دانشجویان نبودند چه تاثیر منفی 
در برنامه داشــت؟ هیچ، چرا که آنها هیچ اثری بر روند روایت داســتان 
ندارند و انگار بخشی از آکسسوار صحنه هستند. گلدان و قاب عکس ها 
را یک طرف گذاشته اند و دانشــجویان هم طرف دیگر و فرقی بین آنها 
نیســت. همچنین برخی ایرادات فنی به خصوص بــه دلیل ضبط اثر 

همزمان با دو دوربین بر آن وارد است.
البته اگر از همــه این ایرادات فرمی بگذریم الحــق محتوای این برنامه 
لازمه نسل جدید اســت. نگاه های دقیق تر، هوشمندانه تر، خلاقانه تر و 
مفیدتر بر هشت ســال دفاع مقدس اتفاق مبارکی است که در »وادی« 
رخ می دهد. همچنین مثال های خوبی که از تجربیات ســایر کشورها 
زده می شــود بر تبیین هرچه بهتر موضوع اثرگذار است. یکی از دلایل 
ضعف برخی نکات فنی و فرم هم شــاید حجیم بودن محتواســت، به 
قدری حرف های بسیاری برای گفتن وجود دارد که گویی اهمیت فرم 

اولویت دوم است.
»وادی« برنامه ای اســت که طبیعتا نقاط قوت و ضعف هایی دارد که در 
مجموع می تواند در لیست برنامه هایی قرار بگیرد که دیدنش سودمند 

است.

به کارگردانی مرتضی فرهادنیا
»بچه« در مولوی متولد شد

نمایش »بچه« به نویسندگی و کارگردانی مرتضی فرهادنیا این روزها 
در سالن اصلی تالار مولوی میزبان علاقه مندان به تئاتر است.

 نمایش »بچه« به نویســندگی، کارگردانی و طراحی مرتضی فرهادنیا 
و تهیه کنندگی سامان خلیلیان که از ۲۸ شــهریور اجراهای خود را در 
سالن اصلی تالار مولوی آغاز کرده به استقبال هفته دوم اجراهای خود 

رفته است.
این نمایش تا ۲۰ مهر هر شب ساعت ۲۰ در این تماشاخانه روی صحنه 

می رود.
نفیسه پیری، حسین صحرائی، حسین هاشــم پور، الطاف ابراهیمی، 
اصغر اکبری، آیناز رهبر دهقان، هلیا کســائی و سعید اعتمادی در این 

نمایش به ایفای نقش می پردازند.

در خلاصه داستان نمایش »بچه« آمده است: یک خانواده که سال ها در 
آرزوی داشتن فرزند بودند، از کائنات درخواست می کنند تا آرزویشان 
برآورده شــود. روزها و شــب ها می گذرد تا اینکه روزی درِ خانه به صدا 
درمی آید. پشت آن در، بچه ای ایســتاده که زندگی این خانواده را برای 

همیشه تغییر می دهد.
عوامل نمایش »بچه« عبارتند از نویســنده، طراح و کارگردان: مرتضی 
فرهادنیا، تهیه کننده: سامان خلیلیان، مجری طرح: حسین عبدالهی، 
صداپیشــه: زهرا پاپی، مدیران هنری: عســل جودی، سعید صادقی، 
منشی صحنه: کیمیا روح اله زاده، دســتیار کارگردان: فائزه طلاکوب، 
گرافیــک: فاطمه افتخار، نرگس مســتخدمین، ســاخت تیزر: یزدان 
کمالی، علیرضا قیدیانطراح لباس: رویا فاضلی، دســتیار لباس: فرشته 
کرمی، زهرا شــاه عنایتی، طراح صحنه، طراح نور و ســاخت موسیقی: 
مرتضی فرهادنیا، مدیر صحنه: کامران یوسفی، دستیاران صحنه: یلدا 
احم نژاد، رومینا پیشرویان، مبینا گل یخ، دســتیار تولید: نازنین کاوه، 

محمدرضا رجبی، عکاس و تولید محتوا: پلاتو هنر.

یادداشت

قاب

خریدار   توجــه به فراگیری اســتفاده از 
ابزارهای مــدرن و فناوری های جدید، یکی 
از کارویژه های رویدادهای سینمایی است 
و در همین راســتا اختصاص بخشی ویژه به 
»هوش مصنوعی« در جشنواره فیلم کوتاه 
تهــران را می تــوان یــک گام رو بــه جلو 

محسوب کرد.
ســینما همواره در کنــار ابعــاد مختلفی 
همچون »ســرگرمی«، »هنر« و »رسانه« 
ماهیتی »صنعتی« هم داشــته و به همین 
دلیل بخشــی از تاریخ ســینما را تحولات 
مرتبــط بــا ورود ســخت افزارهای جدید 
به فرآیند فیلمســازی به خــود اختصاص 
داده  است. در همین راســتا هم غالبا ورود 
پدیده های نو و تــازه، با واکنش هایی مواجه 
اســت که از نگاه برخی می تواند زمینه ساز 

تهدید ابعاد »هنری« سینما تلقی شود.
تازه تریــن پدیــده ای کــه در ســال های 
اخیر، دنیــای هنر و به طور خاص ســینما 
را هــم به ماننــد بســیاری از حوزه هــای 
دیگر تحت تأثیــر خود قــرار داده  »هوش 
مصنوعــی« اســت. پدیده ای برخاســته 
از دنیــای فراگیر مجــازی کــه تبدیل به 
جایگزینی بــرای فعالیت های انســانی در 
بخش های مختلف شده است. اما این پدیده 
چه نسبتی می تواند با »ســینما« به عنوان 

یک هنر چندجانبه ایفا کند؟
در شرایطی که شاید طیف های مختلفی از 
صاحب نظران به دنبال تبادل نظر پیرامون 
این پدیده جدید و نســبت آن با ســینمای 
ایــران هســتند، پیش گامــی جشــنواره 
فیلم کوتاه تهران و اختصاص بخشی ویژه به 
این حوزه را می توان اقدامــی به موقع برای 
به رسمیت شناختن این پدیده در سینمای 

ایران قلمداد کرد.

فیلم سازی به سبک
 فناوری های جدید

کنان سوباشی از استادان بنام فناوری های 
نوین سینما در ترکیه که به تدریس سینما 
مشغول است، چندی پیش به دعوت انجمن 
سینمای جوانان ایران، کارگاهی را در تهران 
برگزار کرد و در قالــب انتقال تجربیات خود 
به سینمادوســتان ایرانی، درباره تغییرات 
ســینما و طرح تحــول آن از منظر فناوری 

تأکید کرد: به طور کلی فناوری های جدید 
دو چیز را نابود می کنــد؛ یکی صحنه های 
بزرگ برای تولید و دیگری تغییر روش های 
موجود برای فیلمسازی. به این صورت که از 
رهگذر اولی ما می توانیم در یک اتاق باشیم، 
اما یک فیلــم تعاملی بســازیم و از رهگذر 
دومی هم می توانیم در اتاق خودمان باشیم، 
اما فیلم مکانی را که تا حالا به آنجا نرفته ایم، 
ضبط کنیم.این استاد دانشگاه معتقد است: 
شما در روش ســنتی یک دوربین دارید و از 
کوچه و خیابان فیلم می گیرید، اما در روش 
نوین، هوش مصنوعی بــه ما می گوید دیگر 
نیاز به این کار نیست بلکه شما می توانید در 
خانه بمانید و همــان تصاویر را ضبط کنید، 
اما سوال من این اســت که با این روش، چه 
چیزی تغییر می کند؟ مهمترین تغییر این 
اســت که این روش ارتباط فیلمســازی با 
واقعیت را از بین می بــرد. وقتی ما یک فیلم 
ایرانی را که به روش ســنتی ســاخته شده 
اســت، می بینیم، تصاویر مرتبط با کوچه و 
خیابان را واقعی می دانیم و دوســت داریم 
بیایــم و از نزدیک آن هــا را ببینیم ولی اگر 
هوش مصنوعی چنین تصاویــری را تولید 
کند دیگر ماهیت ســندیت و مستند بودن 

را از سینما گرفته ایم.

انیمیشن سازها در کاربرد هوش 
مصنوعی پیشرو هستند

اما آیا سینمای ایران تا به امروز نسبت به این 
پدیده بی تفاوت بوده است؟  سعید ترخانی، 
از فعالان صنعت انیمیشن سازی هم هوش 
مصنوعــی را از ضرورت هــای فعالیت در 
دنیای امروز می خواند و معتقد است: همین 
امروز، در سینمای ما استعدادهایی حضور 
دارند که در حال اســتفاده از ظرفیت های 
هــوش مصنوعی هســتند. البتــه در برابر 
هر پدیــده تازه ای معمولا مقاومتی شــکل 
می گیــرد ولــی ایرانی هــا همــواره ثابت 
کرده اند که از این جنس نوآوری ها استقبال 
می کنند. همین امروز هم جوانان سینمای 
ایران در حال فعالیت در این حوزه هستند و 
به طور خاص در زمینه تولید انیمیشن از این 
ظرفیت ها استفاده می کنند. یعنی در زمینه 
اســتفاده از هوش مصنوعی هــم بچه های 

انیمیشن ساز پیشرو هستند.
این هنرمند انیمیشن ســاز تأکیــد دارد: 
پدیده های نوظهــور تکنولوژیک، معمولا 
با یک جوزدگــی همراه می شــوند و قطعا 
در عیــن توجه دادن بــه این حــوزه، باید 
حواس مان باشد که فیلمسازان ما دچار این 
عارضه نشوند. یعنی نباید اینگونه باشد که 

فیلمسازان ما صرفا به این قانع شود که یک 
ابزار تکنولوژیک جدید را به خدمت گرفته 
است. ما باید نگاه مان این باشد که همه این 
ابزارها بایــد در خدمت مفهــوم و محتوای 

فیلم های ما باشد.
او در عیــن حــال می گوید: بــه کارگیری 
هوش مصنوعی در ســینمای بلند احتمالا، 
زمان برتر خواهد بود اما در بخش های جانبی 
ماننــد پیش تولیــد می توان از ایــن امکان 
استفاده کرد که امروز هم استفاده می شود. 
طراحی اســتوری برد یکــی از کاربردهایی 
اســت که همین امروز هم از آن اســتفاده 
می شــود. اما در فرآیند تولید و پس تولید، 
هنوز تا رســیدن بــه مرحله بلــوغ، فاصله 
داریم. این نکتــه را هم باید در نظر داشــته 
باشــیم که هیچ گاه این ابزارها قرار نیســت 
جایگزین ابزارهای دیگر شوند.همین امروز 
هم ثابت شده است که هر پدیده تازه، جای 
خود را باز می کند و شــاید ســهمی در بازار 
به دســت بیاورد، اما به طور کامل جایگزین 
کامل پدیده های قبلی نمی شــود. ابزارهای 
نو، بیشــتر فضای کار را توســعه می دهند 
و فعالیت هــا را تســهیل می کننــد؛ هوش 
مصنوعی هم در فرآیند ســاخت فیلم بلند، 

همین کارکرد را می تواند پیدا کند.

باید واکنش سریع داشته باشیم
فرآیند ورود فناوری های جدید به سینمای 
ایــران، گام بــه گام ســرعت می گیــرد و 
مهمترین سوال این است که مراجع رسمی 
و نهادهای تصمیم ساز برای سینمای ایران، 
چه واکنشــی می بایست نســبت به چنین 

پدیده ای داشته باشند؟ 
علیرضا ربیع مقدم که تجربه ســاخت فیلم 
کوتاه با استفاده از هوش مصنوعی را دارد و 
فیلم کوتاه »هفت اقلیم« را از همین طریق 
تولید کرده اســت در این زمینه تأکید دارد: 
هر دســتاورد مبتنی بر تکنولــوژی، زمانی 
دارد و باید به آن به سرعت واکنش نشان داد. 
هوش مصنوعی در فرآیند نگارش استوری 
بورد و حتی تولیــد می تواند به فیلمســاز 

بسیار کمک کند. 
هوش مصنوعــی از هزینه های هنگفتی که 
جلوه های ویژه به پــروژه تحمیل می کند، 
می کاهد. این کارگردان و کارشناس حوزه 
»هــوش مصنوعــی« معتقد اســت: من با 
سرپرســت جلوه های ویژه خیلی صحبت 
کرده ام و اگرچه شــاید هنوز بهره گیری از 
هوش مصنوعی به کمال نرســیده باشد، اما 
توانســته و می تواند برخی وجوه حرفه ای 
را برای آثار ســینمایی محقق و تامین کند. 
اگرچــه مدیریت زمــان و هزینــه با هوش 
مصنوعی ساده تر اســت اما باز هم بستگی 
به تکنیکی که کارگردان استفاده می کند، 
دارد؛ این که او مطابق با دیدگاه خود چقدر 

قصد دارد پیچیده یا ساده کار کند.
بین المللــی  جشــنواره  چهل ویکمیــن 
فیلم کوتــاه تهران که اواخر مهــر و آبان ماه 
امســال در تهران برگــزار می شــود، که 
قرار اســت به اولین آوردگاه رســمی برای 
مواجهه با تأثیر هــوش مصنوعی بر فرآیند 

فیلمسازی باشد. 
مخاطبان این رویداد ضمن به دست آوردن 
فرصت برای تماشــای آثاری که برپایه این 
فنــاوری به تولیــد رســیده اند، می توانند 
جدی تر به پاسخ این پرسش بیاندیشند که؛ 
هوش مصنوعی با آینده سینمای ایران چه 

خواهد کرد؟
چهل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران به دبیــری مهدی آذرپندار ۲۷ 

مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.

نمایــش »هاگیرواگیر« بــا کارگردانــی مریم باقری 
مهمان تماشاخانه سنگلج می شود.

به نقل از روابــط عمومی اثر، مریم باقــری بازیگر و 
کارگردان تئاتر بــه زودی نمایــش »هاگیرواگیر« 

را در تماشــاخانه ســنگلج روی صحنــه می بــرد. 
»هاگیرواگیــر« دومیــن تجربه باقــری در اجرای 
نمایش ایرانی پــس از »عمارت قجری« به شــمار 

می آید.

ایــن نمایشــنامه به قلــم ســهیل ملکــی در قالب 
ضربی خوانی یا همان روحوضی نوشــته شده است و به 
روایت داستانی برگرفته از واقعیت در دوره ناصرالدین 

شاه قاجار می پردازد.

»بلوری هــا«، »پابرهنــه در پــارک« و »کلفت ها« از 
جمله آثار این هنرمند اســت که پیــش از این در مقام 

کارگردان روی صحنه برده است.
اطلاعات تکمیلی این نمایش به زودی اعلام می شود.

واگیر هاگیر

ود واگیر« به سنگلج می ر »هاگیر

»برایت شعر خواهم خواند« رونمایی شد

 می خواهید زندگی تان را گوش کنید؟

خریدار  مراسم رونمایی از تازه ترین آلبوم 
بهنام ابوالقاســم نوازنده و آهنگســاز عصر 
روز جمعه ششــم مهر با حضور تعدادی از 
هنرمندان و مخاطبان و اجرای چند برنامه 

موسیقایی برگزار شد.
 آلبــوم »برایت شــعر خواهــم خواند« به 
آهنگســازی بهنام ابوالقاســم و نوازندگی 
جمعی از شــناخته شــده ترین هنرمندان 
کشورمان با حضور تعداد زیادی از مخاطبان 
و هنرمنــدان در عمــارت بهرامــی تهران 

رونمایی شد.
رضا موســوی کارگردان و طراح که اجرای 
برنامه رونمایی را به عهده داشت ضمن ابراز 
خرسندی از انتشار رسمی تازه ترین آلبوم 
بهنام ابوالقاسم که به گفته او با حال و هوایی 
متفاوت پیش روی مخاطبــان قرار گرفته، 
توضیح داد: طبیعتاً بــا توجه به حضور انواع 
و اقسام پلتفرم ها و بسته های مختلف رسانه 
ای در فضای مجازی برگزاری یک مراســم 
رونمایی برای یک آلبوم موسیقایی چندان 
منطقی به نظر نمی رســد. اما به اعتقاد من 
و برگزارکنندگان این مجموعه موسیقایی 
که طی ماه های گذشته ۲ آلبوم دیگر را هم 
رونمایی کرده بودیم برگزاری چنین برنامه 
هایی، تلاشــی برای »با هم بودن« به بهانه 
انتشــار یک مجموعه از جنس موســیقی 
است. شاید بهتر بود اســم این مراسم را به 
جــای »رونمایی« برنامه »دیــد و بازدید« 

نامگذاری کنیم.
وی کــه در آلبــوم »برایت شــعر خواهم 

خواند« با بهنــام ابوالقاســم و دیگر پروژه 
های موسیقایی و نمایشی مشارکت داشته، 
در توصیف این آلبوم گفــت: آلبومی که از 
امروز پیش روی مخاطبان موســیقی قرار 
می گیرد، آلبوم بســیار متفاوتی اســت که 
تمام قطعاتش می تواند قصه من و ما و همه 
مردم جهان باشد. قصه ای که تلاش کرده با 
زبان موســیقی نکاتی را برای ما روایت کند 
که می توانیم روی تک تک آن تفکر و تعمق 
داشته باشیم. قطعاتی که امروز شما شاهد 
اجرای زنده بخش هایــی از آن خواهید بود 
و مطمئنم بعد از شــنیدن آنها متوجه آنچه 

گفتم می شوید.

حرف های مهم فردین خلعتبری 
درباره دوستانش

فردیــن خلعتبــری آهنگســاز، شــاعر و 
پژوهشــگر که طی ســال های گذشــته 
همکاری های متعددی با بهنام ابوالقاســم 
در پروژه های مختلف هنری و موســیقایی 
داشته در بخش دیگری از این مراسم ضمن 
ابراز خرســندی از انتشــار آلبــوم »برایت 
شــعر خواهم خوانــد« توضیــح داد: آنچه 
طی روزهای گذشــته بعد از شــنیدن این 
آلبوم دریافتم، ارائه و صحبت از شــیرینی 
ها و تلخی ها به واســطه ملودی های بهنام 
ابوالقاســم اســت که برای من او را تبدیل 
به هنرمنــد متفاوتی می کنــد. این آلبوم 
بهانــه ای برای بودن اســت و وقتــی آن را 
شــنیدم با خودم فکر کردم که رهایی برای 

یک هنرمند چه می تواند باشــد؟ یا وقتی از 
رهایی حرف می زنیم آن چیزی را درک می 
کنیم که هستیم یا آن چیزی که قرار است 

ببینیم؟
این آهنگساز بیان کرد: به اعتقاد من گاهی 
هنرمند اسیر دلمشغولی های خود است، او 
اسیر چیزهایی است که می بیند و می داند 
و در این اســارت عناصری را می بیند که به 
مثابه آزادی خودش اســت. مسیری که به 
اعتقاد من در آلبوم بهنام ابوالقاســم دیده 
و شنیده می شــود. از ســوی من تک تک 
قطعات این آلبوم هم به گونه ای اســت که 
هرکدام می توانند اثر جداگانه ای باشــند. 
این آلبوم وســعتی دارد که که هم آهنگساز 
و هم شنونده در آن احساس آزادی و رهایی 
می کنند. اینها آثار بســیار قابــل اعتنایی 
هســتند که حضور نوازندگانی چون پدرام 
فریوســفی، ســامان صمیمی و دیگران در 
آن به شــکلی طراحی و اجرا شده که بهنام 
می خواســت. به طور کلی باید بــه بهنام و 
همکارانش در این پــروژه تبریک بگویم و 

خوشحالم که چنین دوستانی دارم.

توصیف آلبومی که 13 سال رفاقت 
پشت آن قرار دارد

پدرام فریوســفی نوازنــده ویولن و مدرس 
موسیقی هم در بخش دیگری از این برنامه 
که با اجرای چند قطعه موسیقایی به صورت 
زنده نیز همراه بود، ضمــن تبریک به بهنام 
ابوالقاسم برای انتشار آلبوم جدیدش گفت: 
بی تردید خیلی خوشحالم که در این آلبوم 
حضور دارم و چون حرف زدن همیشه برایم 
سخت است، ترجیح می دهم به جای حرف 
زدن برای شــما در اینجا برنامــه ای را اجرا 
کنم. اما باید دربــاره بهنام فقط به یک نکته 

اشاره کنم.
وی افزود: من انســانی با روحیات متفاوتی 
هســتم و شــخصیت خودم را به خوبی می 
شناســم و می دانم احساســم بــه زندگی 

چیســت؟ ولی باید بگویم در این ۱۳ سالی 
که افتخار دوســتی با بهنام را داشتم، من و 
او به معنای واقعی کلمه دوســتی را تجربه 
کردیم. او یکی از معدود کسانی بود که من را 
بسیار خوب شناخته و من می توانم همواره 
روی دوستی با او حساب کنم. به هر حال در 
شــرایطی که وضعیت موسیقی آنچنان که 
باید در شرایط مناسبی قرار ندارد و بسیاری 
از مجموعه ها و ارکسترهای مهم ما به لحاظ 
کیفی می بایســت بازنگری جدی در حوزه 
های فنی و تخصصی خود داشــته باشند، 
خوشــحالم در آلبومی حضور دارم که می 
تواند حرف های زیادی برای گفتن داشــته 

باشد.

شما با این آلبوم شنونده جذاب ترین 
لحظه ها هستید

کاوه عابدین صدابردار، پژوهشگر و نوازنده 
هم که طراحی و مهندســی صــدای پروژه 
»برایت شــعر خواهم خوانــد« را برعهده 
دارد در بخش دیگری از این مراســم اظهار 
کــرد: بهنام ابوالقاســم دوســت دیریافته 
من اســت. البته که قبل از این دوســتی به 
واســطه حضور مســتمر فردین خلعتبری 
در اســتودیو صبــا و همــکاری هایی که 
این آهنگســاز با بهنام داشــت من او را می 
شــناختم اما بــه جهت دوســتی و رفاقت 
مقداری زمان برد تا یکدیگر را بشناسیم و به 
هم نزدیک شویم. اما در همین مدت متوجه 
شدم که او چه هنرمند و دوست ارزشمندی 
است.وی افزود: به اعتقاد من آلبوم »برایت 
شــعر خواهــم خوانــد« فــارغ از محتوا و 
جذابیت هایی کــه برای خــودِ بهنام دارد، 
می تواند نتیجه چندین ســال رفاقت من با 
این هنرمند باشــد. رفاقتی که من و بهنام و 
رویاهایمان در آن وجــود دارد و خوب یادم 
می آید روزی که به من گفــت بیا این آلبوم 
را ضبط کنیم اصلًا از او چیزی نپرســیدم و 
بلافاصله به بهنام پاســخ مثبــت دادم. این 

آلبوم برای من فقط یک آلبــوم مهم و فنی 
و معتبر به لحاظ فنی نیســت. به اعتقاد من 
تک تک آهنگ های این آلبــوم، قصه دوره 
ای از زندگی ما اســت که سرشار از جذابیت 

بوده و اثر قابل اعتنایی است.

دغدغه های آهنگسازی که رفاقت 
برایش مهم است

بهنام ابوالقاســم آهنگســاز و نوازنده پیانو 
آلبوم »برایت شــعر خواهم خواند« نیز در 
پایان این برنامه ضمــن قدردانی از عوامل 
فنی و هنــری تازه ترین پروژه موســیقایی 
خود بیان کرد: خیلی خوشــحالم که امروز 
بهترین دوســتانم را در مراســم رونمایی 

آلبوم مستقلم می بینم.
 دوستانی که در کنار پدرم و مادرم آمده اند 
تا در یک مراسم خودمانی و صمیمی شرکت 
کنند. من باور دارم هیچ چیز مهم تر از روابط 
انسانی و محبت نیســت. پس اگر یار خوب 
دارید قدرش را بدانید و من بسیار خوشحالم 
که امشب یارانی چون شما را در کنار خودم 
دارم و لازم مــی دانــم به پاس ایــن برنامه 
باشــکوه از همســرم به عنوان یار همیشه 

زندگی ام قدردانی کنم.
این نوازنده و آهنگســاز تصریــح کرد: من 
برای تولید آلبوم دوســتانی داشتم که مثل 
یک کوه از من پشــتیبانی کردند. دوستانی 
همانند علیرضا ســرابچی کــه باعث و بانی 

تولید این پروژه شد. 
هنرمندانی که بــه عنوان یــاور و رفیق به 
بهترین شکل ممکن در کنارم قرار گرفتند 

تا بتوانم امروز در خدمت شما باشم. 
هر یــک از قطعات این آلبــوم را به عزیزانی 
تقدیم کردم و امیدوارم شــما از شنیدن آن 

لذت ببرید.
اجرای چند برنامه موســیقایی برگرفته از 
قطعات آلبوم »برایت شــعر خواهم خواند« 
در بین ســخنرانی ها از بخــش های دیگر 

مراسم رونمایی این پروژه موسیقایی بود.
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کارشــناس فوتبال گفت: برنامه اســتقلالی ها برای 
رسیدن به دروازه پرســپولیس از سمت راست و جایی 
که رامین رضاییان حضور داشت بود اما گاریدو توانست 

آنالیز خیلی خوبی از تیم حریف داشته باشد.
 تیم های فوتبال استقلال تهران و پرسپولیس در هفته 
ششــم رقابت های لیگ برتر روز چهارشنبه ۴ مهر در 
ورزشگاه امام خمینی )ره( شــهر اراک رو در روی هم 
قرار گرفتند که این بازی با نتیجه یک بر صفر به ســود 
شــاگردان »خوان کارلوس گاریدو« به اتمام رسید تا 

سرخ ها دربی ۱۰۴ را با پیروزی به اتمام رسانده باشند.
محمود کلهر کارشــناس فوتبال، در رابطه با این بازی 
اظهار داشــت: به نظرم بــازی در نیمــه اول به مراتب 

کیفیت بهتری نســبت به نیمه دوم داشــت 
البتــه در ۱۰ دقیقه پایانی بــازی هم دو تیم 
موقعیت های خوبــی را روی دروازه های هم 
ایجاد کردند و بار فنی بسیار خوبی داشت به 
خصوص پرســپولیس که با عملکردی که به 
نمایش گذاشــت جای هیچ حرف و حدیثی 

را باقی نگذاشت.
او ادامه داد: بازیکنان پرسپولیس سوار بر بازی بودند به 
خصوص نفراتی مانند میلاد محمدی که در سمت چپ 
خط دفاعی پرسپولیس فوق العاده بود؛ در سمت راست 
هم فرشــاد فرجی به نظرم یکی از بازی های بســیار 
خوب خود را انجام داد و جز بازیکنان برتر پرسپولیس 

در زمین بازی بود. بازیکنان پرســپولیس در 
این دربی تــوپ را بهتر در بیــن همدیگر به 
گردش در می آوردند و در تمــام جناح ها از 

حریف خود بهتر بودند.
کارشــناس فوتبال تصریح کرد: پرسپولیس 
لیاقت پیــروزی در ایــن بازی را داشــت و 
حتی می توانســت گل های بیشــتری هم 
به ثمر برســاند. بیشــتر حملات اســتقلال از سمت 
راســت و جایی که رامین رضاییان حضور داشت اتفاق 
می افتاد و »گاریدو« و دســتیارانش هم به خوبی این 
تیم را آنالیز کــرده بودند و تمام راه هــای نفوذ را برای 
رضاییان بستند.او افزود: هافبک های پرسپولیس هم 

در این بازی عملکرد بسیار خوبی داشتند و اگر بخواهم 
بهترین بازیکن پرسپولیس را معرفی کنم باید از میلاد 
محمدی نام ببرم که واقعاً جــز بهترین های زمین بود. 
پرسپولیس تیم یک دســتی را دارد و امیدوارم که در 
ادامه مســیر موفق شــود.کلهر در رابطه با برنامه تیم 
اســتقلال برای رسیدن به دروازه پرســپولیس گفت: 
برنامه این تیم ارســال توپ از جناحین برای مهاجمان 
بود و هدف آنها استفاده از قدرت سرزنی بلانکو بود که 
او خیلی زود آســیب دید و در نیمــه دوم هم که آرمان 
رمضانی جایگزین وی شد نتوانست به استقلال کمک 
کند، در مجموع پرســپولیس بهتر از اســتقلال بود و 

نتیجه بازی خوب خود را هم گرفت.

تیم ملی فوتسال ایران خیلی زود با جام جهانی ۲۰۲۴ 
وداع کرد و نشــان داد دیگر در این رشــته دست بالا را 

ندارد.
تیم ملی فوتسال کشــورمان با هدایت وحید شمسایی 
در مرحله یک هشــتم نهایــی جام جهانــی ۲۰۲۴ 
ازبکســتان مقابل مراکش به میــدان رفتند و در پایان 
با شکســت برابر این تیم آفریقایی، خیلــی زود با جام 

خداحافظی کردند.
تیم ملی در جــام جهانی قبلی تا مرحلــه یک چهارم 
نهایی پیش رفت اما در آن مرحله مقابل قزاقستان تن 
به شکســت داد و از دور مســابقات کنار رفت. در سال 
۲۰۱۶ تیم ایران با هدایت ســیدمحمد ناظم الشریعه 

توانســت از ســد حریفان بزرگی همچون 
برزیــل و پرتغال بگــذرد و مقام ســوم جام 

جهانی را کسب کند.
این ســیر نزولی نشــان می دهد که فوتسال 
ایران پسرفت را جانشــین پیشرفت کرده و 
دیگر دســت بالا را مقابل بسیاری از تیم های 
دنیــا را ندارد. ایــران در آخریــن رده بندی 

جهانی در رده چهارم قرار گرفت اما بســیاری از تیم ها 
که در رده های پایین تری قرار داشــتند، حالا در جمع 
هشت تیم برتر دنیا در جام جهانی هستند و بدون شک 
پس از پایان ایــن رقابت ها، ایران از نظر رتبه ســقوط 

خواهد داشت.

در سال های گذشــته تیم هایی چون برزیل، 
اســپانیا، پرتغال، ایران و آرژانتین اختلاف 
زیادی با تیم هــای دیگر داشــتند اما حالا، 
تیم هــای اســپانیا، پرتغال و ایــران از جام 
جهانی حذف شــده جای خود را به تیم های 

دیگر داده اند. 
در چند ســال اخیر تیم هایی رده پایین تر 
بــا برنامه ریزی دقیق و طی کردن مســیر درســتِ 
پیشــرفت، توانســتند خود را به جمع تیم های برتر 
در فوتســال برســانند اما در طرف دیگر تیمی مانند 
ایران نه تنها پیشــرفتی نداشــته بلکه پسرفت هم 

کرده است.

مدیریت غیــر اصولی مدیــران فوتبال و فوتســال 
کشورمان بار دیگر نشان داد که درجا زدن می تواند 
خیلی زود اثــرات مخرب خود را نشــان دهد. بدون 
شــک تیم های دیگر دنیا نیز از این رویه اســتفاده 
کــرده و خود را بــه تیم هــای برتر جهــان نزدیک 

خواهند کرد.
حال که جام جهانی برای ایران تمام شــد، کمیته های 
فنی فدراســیون باید برای بررسی این موضوع بررسی 
لازم را انجام دهند تا راه هــای برون رفت از این موضوع 
را بررســی و تصمیم فنی برای تیم ملی بگیرند؛ البته 
اگر مدیران فدراســیون فوتبال قصد این کار را داشته 

باشند.

دربی

فوتسال

خریدار  دراگان اســکوچیچ در بازگشت 
دوباره اش به فوتبال ایران توانسته نگاه ها را 

به سوی خود خیره کند.
 مدیران باشــگاه تراکتور که فصل گذشته و 
بعد از پایان همکاری با پاکو خمس به دنبال 
امضای قرارداد با یحیی گل محمدی بودند 
اما همکاری شان با گل محمدی به سرانجام 
نرسید و نهایی نشــد، پیش از شروع فصل 
جدید لیگ برتر یک تصمیــم غیرمنتظره 
گرفتنــد؛ امضــای قــرارداد بــا دراگان 
اسکوچیچ! ســرمربی کروات بعد از روزهای 
درخشانی که در تیم ملی پشت سر گذاشت، 
به یکباره از هدایت این تیــم کنار رفت و به 
نظر می رســید که تا سالیانِ ســال دور از 
فوتبال ایران باشد اما پیشــنهاد تراکتور او 

را برای حضور دوباره در ایران وسوسه کرد.
تراکتوری ها در شــرایطی با اســکوچیچ به 
توافق رسیدند که پیشــتر بحث حضور این 
ســرمربی کروات در پرسپولیس هم مطرح 
بود اما دراگان به درخواســت سرخ پوشان 
پایتخت پاسخ منفی داده بود. جالب آنکه تا 
روز رونمایی از دراگان اســکوچیچ در قامت 
ســرمربی جدید تراکتور، حتــی احتمال 
حضــور او روی نیمکت تراکتــور هم داده 
نشد اما مدیران باشــگاه تبریزی به صورت 
چراغ خاموش مذاکرات خود با اسکوچیچ را 
پیش بردند و با او به توافق رســیدند و حالا 
عملکرد خوب این سرمربی در فصل جدید 
باعث شــده تا او بتواند پاســخ مناسبی به 

اعتماد مسئولان باشگاه تراکتور بدهد.

صدرنشین مثل تراکتورِ اسکوچیچ
سرخ پوشــان تبریــزی در بــازار نقــل 

ســتاره های  تابســتانه  انتقــالات   و 
اسم ورســم داری را به خدمــت گرفتند 
تــا دراگان اســکوچیچ هماننــد دوره 
حضــورش در تیــم ملــی، بــا چالش 
مدیریت یک تیمِ پرســتاره مواجه شود؛ 
با این وجود، مرور کارنامه سرخ پوشــان 
تبریــزی در فصل جدید نشــان می دهد 
که فعلًا اســکوچیچ توانســته از پسِ این 
ماموریــت مهم، موفــق بر آیــد و کارنامه 
درخشــانی را از خود در طول ۶ هفته اخیر 
به جای گذاشــته اســت؛ به طوری که در 
مقطع کنونی، تراکتور صدرنشــین لیگ 

بیست وچهارم است.

از امتیازگیری برابر مدافع عنوان 
 قهرمانی تا شکست دادن سپاهان 

در اصفهان!
شــاگردان اســکوچیچ فصل را با برد ۲گله 
مقابــل مس در رفســنجان آغــاز کردند و 
ســپس در خانه، ۲ امتیاز ارزشمند را مقابل 
پرسپولیسِ ۱۰ نفره از دست دادند؛ هر چند 
که نمی توان از نمایــش برتر و تهاجمی تیمِ 
اسکوچیچ گذشت و به درخشش دروازه بان 
الجزایری پرســپولیس اشــاره نداشــت. 
پیروزی ۴گلــه مقابل هوادار باعث شــد تا 
شمار امتیازات تراکتور به ۷ برسد اما باخت 
ناگهانی در خانه برابر ذوب آهن، آبِ سردی 

بر پیکره تراکتوری ها بود که آن ها توانستند 
خیلــی زود جبران مافــات کننــد و بعد از 
شروع طوفانی فصل جدید رقابت های لیگ 
آسیایی و کسب پیروزی ۳گله مقابل الوکره 
در قطر، سرخ پوشــان تبریزی در خرم آباد 
از سد خیبر گذشتند و شــب گذشته هم با 
تیمی ۱۰ نفره مقابل ســپاهان در اصفهان 
پیروز شدند تا صدرنشین جدول لیگ برتر 

شوند.

ترین ها برای تیمِ اسکوچیچ
تراکتوری ها اولیــن تیــم در فصل جدید 
لیــگ برتر هســتند کــه شــمار گل های 

زده شان ۲ رقمی شــده و برترین خط حمله 
لیگ بیســت وچهارم را در اختیــار دارند؛ 
برترین گلــزن فصل هم از تراکتور اســت و 
امیرحسین حسین زاده توانســته زیرنظر 
دراگان اســکوچیچ احیا شود و با ۴ گل زده، 
صدرنشین جدول گلزنان است. جالب آنکه 
در صدر جدول برترین گل سازان فصل هم 
نام دانیال اسماعیلی فر و ریکاردو آلوز دیده 
می شــود که هر کدام توانســته اند ۲ بار در 
نقش گل ســاز در ترکیب تراکتور در فصل 

جدید بدرخشند.

ملوان، خونه به خونه، صنعت نفت، تیم 
ملی و حالا تراکتور!

دراگان اسکوچیچ جزو سرمربیان قدرندیده 
شــاغل در فوتبال ایران محسوب می شود؛ 
چرا که او توانست همراه با ملوان، بیشترین 
امتیاز این تیم در تاریخ لیگ برتر را به دست 
آورد و خونه به خونــه را به فینال جام حذفی 
رســاند و در دوره ســرمربیگری اش در 
صنعت نفت هم عملکردی درخشان داشت. 
در تیــم ملی هم اســکوچیچ ســریع ترین 
صعود تاریخ ایران به جــام جهانی را رقم زد 
و در ۱۸ مسابقه، ۱۵ برد به دست آورد و حالا 
با صدرنشــین کردن تراکتور، بیش از پیش 
توانایی های فنی خود را به رخ کشیده است؛ 
جالب آنکه صدرنشــینی تراکتور هم با برد 
مقابل سپاهانِ پرســتاره، آن هم با ترکیبی 
۱۰ نفره به دســت آمــد! نکته ویــژه اینکه 
در سالیان گذشته از اســکوچیچ در دسته 
مربیان موفق و بزرگ یاد نمی شد اما حالا او 
با درخشش در تراکتور سعی داشته تا بیش 

از پیش توجهات را به سوی خود جلب کند.

برنامه ویژه استقلال برای بردن پرسپولیس چگونه نقش بر آب شد؟

تلنگر به مدیران غیر »اصولی«؛ دیگر در فوتسال دست بالا را نداریم

 تیمِ اسکوچیچ، بی رحم ترین میهمان فصل

طلسم 11 ساله تراکتوری ها در اصفهان شکست
خریدار  سرخ پوشــان تبریزی توانستند 
طلسم ۱۱ ساله خود در اصفهان را بشکنند 

و بار دیگر مقابل سپاهان پیروز شدند.
رقابت هــای هفتــه ششــم لیــگ برتر 
فوتبال ایــران شــب گذشــته در حالی 
پیگیری شــد کــه مهم تریــن تقابل در 
ورزشــگاه فولادشــهر اصفهان به انجام 
رســید؛ جایی کــه تیم های ســپاهان و 
تراکتــور رودرروی هــم قــرار گرفتنــد 
و با توجه بــه موقعیت دو تیــم در جدول 
رده بنــدی، از این تقابل بــه عنوان جنگ 
صدرنشــینی یاد می شــد. تراکتوری ها 
در همان نیمه نخســت با اخــراج مهدی 
ترابی، ۱۰ نفره شــدند اما توانســتند برد 
ارزشــمندی را بــا درخشــش و گلزنی 
امیرحسین حســین زاده به دست آورند تا 
برای اولین بار در فصــل جدید لیگ برتر، 
صدرنشــین لیگ بیســت وچهارم تغییر 

کند
سرخ پوشــان تبریزی در حالی موفق شدند 
جای ســپاهان را در رتبه نخست بگیرند و 
این تیم را به واســطه تفاضل گل ضعیف تر 
نســبت به تیمِ خود و ملوان به رتبه ســوم 
جدول فرســتادند که برد به دســت آمده 
بــرای تراکتوری هــا در اصفهــان، توأمان 
با طلسم شــکنی بود؛ آن هم در شــبی که 

به واسطه مشکلات زیرســاختی ورزشگاه 
نقش جهان، ورزشــگاه فولادشهر میزبان 
دوئل ســپاهان و تراکتور بود و سرخ پوشان 
توانستند به بیش از یک دهه نبردن سپاهان 
در اصفهان پایان بدهند و این طلسم مهم را 

شکستند.

یک دهه ناکامی تراکتور در اصفهان
ســپاهان و تراکتور در طول سالیان گذشته 
همواره نبردهای جذابی داشته اند که بیشتر 
شرایط به سود طلایی پوشان اصفهانی بوده 
است؛ به طوری که ســپاهانی ها در یک دهه 
اخیر تجربه کســب ۳ پیروزی پیاپی مقابل 
تراکتور را هم دارند و در این میان، مهم ترین 
طلســم  ایجاد شــده بــرای تراکتوری ها، 
نبردن ســپاهان در اصفهان بود. در سالیان 
گذشــته تراکتوری ها با هدایت چهره هایی 
مانند پاکو خمس، امیــر قلعه نویی و ایگور 
اســتیماچ موفق به کســب پیروزی مقابل 
ســپاهان شــده بودند اما هیچ کدام از این 
بردها در خانــه حریف اصفهانی به دســت 

نیامده بود.

طلسم 406۵ روزه شکسته شد!
شاگردان دراگان اســکوچیچ شب گذشته 
در حالی بــا تیمی ۱۰ نفره موفق شــدند از 

سد ســپاهان بگذرند و به صدر جدول لیگ 
بیســت وچهارم رســیدند که این پیروزی 
بعد از ۴۰۶۵ روز در اصفهان به دســت آمد. 
آخرین بار، تراکتوری هــا در دور رفت لیگ 
ســیزدهم بود که با هدایــت مجید جلالی 
توانســتند با تک گل علی کریمــی از روی 
نقطه پنالتی به پیروزی برســند و بعد از آن 
مسابقه که بیســتم مردادماه ۱۳۹۲ برگزار 
شد، هیچ گاه دیگر تراکتور در اصفهان پیروز 
نشــده بود که این طلسم شــب گذشته با 
پیروزی سرخ پوشان تبریزی برابر سپاهان 

شکسته شد.

آمار همچنان به سود سپاهان است
دو تیم پرطرفدار اصفهانی و تبریزی شــب 
گذشــته سی وســومین رویارویی خود در 
تاریخ لیگ برتر را برگــزار کردند؛ آن هم در 
حالی که در ۳۲ مســابقه قبلی، ۱۵ برد سهم 
سپاهان بود و ۹ تساوی و ۸ برد برای تراکتور 
در آمــار رویارویی هــای دو تیم به چشــم 
می آمد. با این وجود، سرخ پوشــان تبریزی 
توانستند شــمار بردهای خود برابر سپاهان 
را بــه عدد ۹ برســانند تا یک گام در مســیر 
نزدیک شدن به رکورد بردهای سپاهان برابر 
تراکتور نزدیک تر شــوند. در رویارویی های 
ســپاهان و تراکتور ۷۷ گل ردوبدل شده که 

۴۵ گل سهم ســپاهانی ها بوده و ۳۲ بار هم 
سرخ پوشان تبریزی موفق به گلزنی شده اند.

تراکتور، متخصص برد در خانه رقبا!
سرخ پوشــان تبریزی در حالی توانســتند 
شب گذشته طلســم ۱۱ ســاله خود برابر 
ســپاهان را بشــکنند و مقابل این تیم در 
اصفهان پیروز شــدند که رکورد تراکتور در 
فصل جدید لیگ برتــر در دیدارهای بیرون 
از خانه جالب توجــه اســت. تراکتوری ها 
فصل را با کسب پیروزی ۲گله در رفسنجان 

مقابل مس آغاز کردند و در ادامه راه، با ۴ گل 
از سد هوادار در تهران گذشتند و در ۳ بازی 
اخیر خود در لیگ قهرمانان آســیا ۲ و لیگ 
برتر هم توانســته اند برابــر تیم های الوکره 
قطر، خیبر خرم آباد و ســپاهان اصفهان در 
خانه رقبا پیروز شــوند تا هر ۵ بازی بیرون 
از خانه تراکتور در فصــل جدید )در تمامی 
رقابت ها( با برد سرخ پوشــان خاتمه یافته 
باشــد و جالب آنکه در طول این ۵ مسابقه 
فقط یک بار دروازه تراکتور باز شــده و آن ها 

موفق به ثبت ۱۲ گل شده اند!

ترسناک مثل جهنم سن سیروس؛ ملوان در خانه 
باج نمی دهد!

عملکرد درخشــان ملوانی ها در دیدارهای خانگی در فصل جدید لیگ 
برتر باعث شــده تا آن ها در جمع تیم های مدعی لیگ بیســت وچهارم 

قرار گیرند.
ملــوان یکــی از آخریــن تیم هایی بــود که بــرای حضــور در لیگ 
بیســت وچهارم تکلیف کادرفنی اش مشــخص شــد؛ تیمی که فصل 
گذشــته با هدایت مهدی تارتار بهترین جایگاه خود در تاریخ لیگ برتر 
را به دست آورد اما مدیران باشگاه شــمالی با تارتار برای ادامه همکاری 
به توافق نرســیدند و او ســکان هدایت گل گهر را برعهده گرفت. بعد از 
جدایی مهدی تارتار، ســعید دقیقی به عنوان ســرمربی جدید ملوان 
معرفی شد که او هم به دلیل مشکلات مالی خیلی زود از جمع ملوانی ها 

جدا شد.
مســئولان باشــگاه شــمالی در فاصلــه یک هفتــه تا شــروع لیگ 
بیست وچهارم توانســتند با مازیار زارع به توافق برسند تا این سرمربی 
جوان که توانست ملوان را به لیگ برتر بازگرداند، مجدداً سکان هدایت 

انزلی چی ها را برعهده گیرد. 
محبوبیت ویژه زارع نــزد هواداران ملوان باعث شــد تــا او با انگیزه 
بیشــتری کار خود را دنبال کند و حالا در حالی ۶ هفته از رقابت های 
لیگ برتر گذشــته که عملکرد ملوان، فراتر از حد انتظار بوده و آن ها 
توانســته اند در قامت تیمِ شگفتی ســاز فصل نگاه ها را به سوی خود 

خیره کنند.

میهمانانی که دستِ خالی سن سیروس را ترک می کنند!
ملوانی ها شب گذشته توانســتند در جدال با اســتقلال خوزستان، ۳ 
امتیاز ارزشمندی را به دست آورند تا هفته ششم را هم با کسب پیروزی 

به پایان ببرند. 
بازخوانی کارنامه ملوان در فصل جدید نشــان می دهد که هیچ تیمی 
بهتر از سفیدوسبزپوشــان شــمالی نتوانســته در دیدارهای خانگی 
نتیجه بگیرد؛ چرا کــه آن ها در ۴ مســابقه از ۶ دیدار خــود در لیگ 
بیســت وچهارم میزبان بوده اند و اتفاق ویژه آنکه هر ۴ مسابقه به سود 
شــاگردان مازیار زارع به پایان رســیده و آن ها تبدیــل به موفق ترین 

میزبان فصل شده اند.
شــاگردان مازیــار زارع کــه در دیدارهــای خانگــی از حمایــت 
ویژه هــواداران خود در ورزشــگاه ســیروس قایقران انزلــی که به 
»سن سیروس« شــهرت دارد، برخوردار هســتند، در گام نخست و 
در فاصله یک هفته بعد از آغاز تمرینات شــان از سد گل گهر سیرجان 

گذشتند. 
آن ها در ادامه راه هم موفق شــدند برابر تیم هــای چادرملو اردکان، 
شــمس آذر قزوین و اســتقلال خوزســتان پیروز شــوند تا حضور 
ملوانی ها در کورس مدعیان به واســطه عملکرد خیره کننده شان در 
دیدارهــای خانگی و کســب ۱۰۰ درصد امتیازات در سن ســیروس 

باشد.

شاگردان مازیار رویای قهرمانی در سر دارند!
ملوان در حالی شب گذشــته استقلال خوزســتان را در خانه از پیش 
برداشت که حالا شــاگردان مازیار زارع از ۶ مسابقه، ۱۳ امتیاز به دست 

آورده اند و در رتبه دوم جدول حضور دارند.
 

شــاگردان زارع فقط بــه دلیل تفاضل گل کمتر نســبت بــه تراکتور 
صدرنشین نیستند و جالب آنکه نســبت به سپاهان تفاضل گل بهتری 
دارند و همین مسئله باعث شده تا آن ها یکی از ۳ تیم ۱۳ امتیازی فصل 
جدید لیگ برتر باشــند و در صف مدعیان، خــود را در قامت یک تیمِ 

شگفتی ساز نشان بدهند.
شاگردان زارع در شــروع فصل جدید قرعه نسبتاً ســختی داشتند 
و در طول ۶ بازی گذشــته بــا تیم هایی چون گل گهر، اســتقلال و 
سپاهان رودررو شده اند که کســب ۴ امتیاز از ۹ امتیاز ممکن نشان 
می دهد که آن ها توانســته اند برابر تیم های سرســخت هم کارنامه 
قابل قبولی از خــود به جای بگذارند؛ هر چند که جــدال با تیم هایی 
چون تراکتور و پرســپولیس باقی مانده اما با ایــن وجود، نمی توان 
عملکرد درخشــان ملوانی ها تا پایان هفته ششــم را نادیده گرفت و 
باید دید آن ها در ۲ بازی پیش رو مقابل نســاجی که داربی تیم های 
شمالی اســت و پرســپولیس که نبردی سرنوشت ســاز است، چه 
عملکردی از خود بــه جای می گذارند؛ به ویژه دوئل با پرســپولیس 
که می تواند رکورد ۱۰۰ درصد پیروزی ملوان در مســابقات خانگی 

را تهدید کند!

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 1403۶0329010004015 مورخ 1403/0۶/13 هیات اول/دوم موضوع 
قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فیروزه سماوات 
فرزند حسین بشمار شناسنامه ۶58 و کد ملی 00۶724۶591 در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور به مساحت 5۶8.89 مترمربع قسمتی از پلاک 738 فرعی از 50 اصلی واقع 
در دهملاء بخش 2 شاهرود خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی احمد مریمی 
محرز گردیده است   لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 
 تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه 1403/0۶/24 تاریخ انتشار نوبت دوم :یکشنبه 1403/07/08
حمیدرضا حسین پور رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
از طرف محمد علی یارمحمدی

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششدانگ دو قطعه زمین مزروعی از 129 اصلی گیلانده واقع در بخش 3 اردبیل تحدید 
حدود روز شنبه 1403/08/05 آقای حسین فرهنگ گیلانده بشناسه ملی 14۶2929494 فرزند سلیمان ششدانگ،دو 
قطعه زمین مزروعی به پلاک های 707 و708 فرعی از پلاک 129 اصلی واقع در بخش 3 اردبیل به مساحت های 
۶193/۶8 و ۶910/21 متر مربع  برابر آراء هیات حل اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی تایید مالکیت گردیده است و تا کنون تحدید حدود آن به عمل 
نیامده است،فلذا طبق ماده 13 آیین نامه قانون مزبور تحدید حدود پلاک مرقوم روز فوق الذکر راس ساعت 10 صبح 
در محل شروع و به عمل خواهد آمد. بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر 
تا طبق مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایندو اعتراض به حقوق ارتفاقی و حدود آن مطابق ماده 

20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود. تاریخ انتشار:1403/07/07
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل- رضا احمدیان 



مدیرعامل شرکت گاز  ایلام - حسن بیگی 
اســتان ایلام با اشــاره به اینکه بالندگی نظام 
مرهون فــداکاری شــهدا و جانبــازان انقلاب 
اسلامی اســت،گفت: رشــد و بالندگی انقلاب 
اسلامی مرهون فداکاری های شهدا و جانبازان 
دوران دفاع مقدس اســت و تا زمانــی که این 
روحیه در نزد ملت ایران است دشمن نمی تواند 

آسیبی به نظام اسلامی وارد کند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
ایلام؛"محمود کشــاورز" در دیدار بــا خانواده 
های شــهید " کریم کرمی" و " احمد نریمانی" 
بمناسبت بزرگداشت هفته دفاع مقدس با بیان 
اینکه صبر و بردباری خانواده های معظم شهدا، 
جانبازان، ایثارگران و خانواده های آنها موجب 
بقای فرهنگ ایثار و شــهادت شده است،افزود: 
خانواده های معظم شــهدا مایه افتخار جامعه، 
میراث داران انقلاب اســلامی و ســرمایه های 

معنوی کشور به شمار می روند.
وی با بیان اینکه خانواده های شــهدا مایه خیر 
و برکت نظام و انقلاب هســتند،اظهار داشــت: 
دیدار بــا خانواده هــای معظم شــهدا، روحیه 
ولایت مــداری و دفــاع از کشــور را دوچندان 
می کند و امنیت و آرامش امروز کشــور مرهون 
ایثار و از جان گذشتگی شهدای والا مقام و صبر 

و استقامت خانواده های آنان است.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام با اشاره 
به اینکه تکریم خانواده های شــهدا تکلیف هر 
فردی است که نســبت به خون شهدا ادای دین 
می کند،تصریح کرد: رشــد و بالندگی کشــور 
مرهون فداکاری شهدا و جانبازان دوران هشت 

سال دفاع مقدس است.
کشــاورز با بیان اینکــه دیدار بــا خانواده های 
معظم شــهدا در راســتای فــرا گرفتن درس 
ایثار و فداکاری از شــهدا و خانواده آنان است، 

گفت:موفقیت  های امروز ایران اسلامی در سایه 
همین رشادت ها و مقاومت ها به دست آمده که 
نام و آوازه ایــران و ایرانیان در جهان طنین انداز 
شده اســت. وی با اشــاره به اینکه همه مدیون 
ایثارگری شــهدا و رزمندگان هستیم و امنیت 
و آرامش کنونی ایران حاصل رشادت های آنان 
اســت و تا زمانی که روحیه شــهادت  طلبی در 
جامعه حاکم باشــد دشــمن نمی تواند آسیبی 
به نظام و آرمان های انقلابــی وارد کند،افزود: 
هر چه نظــام مقدس جمهوری اســلامی ایران 
دارد از برکــت خــون شــهدا و رشــادت های 
دلیر مردان، جانبــازان، رزمندگان و آزادگان ۸ 

سال دفاع مقدس است.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام با اشاره به 
اینکه صبر، صلابت، بصیرت و روحیه ایثارگری 
همســران شــهدا و جانبازان بهترین نمونه در 
ارائه عملی الگوی اخلاق و معنویت اسلامی در 

اقشار مختلف مردم جامعه است،اظهار داشت: 
اقتدار روزافزون کشور در گرو جانفشانی شهدا 

و ایثارگران و اســتقلال و حریت مردم، مرهون 
خون پاک شهدای عزیز کشور است.

 شیراز-چراغی رئیس پلیس اســتان فارس با بیان اینکه 
نیروی انتظامی همواره بــرای حفظ آرامش مردم ایســتادگی 
می کنند، بیان کرد: نیروهای انتظامی از عربده کشــی دشمن و 

شیطنت های مجازی نمی هراسیم. 
ســردار رهام بخش حبیبی در یادواره شــهدای انتظامی استان 
فارس که در مجتمع فرهنگی، آموزشی طلائیه برگزار شد، با اشاره 
به منویات رهبر معظم انقلاب اســلامی مبنی بر اهمیت تبیین 
خاطرات دوران دفاع مقدس، گفت: نیــروی انتظامی فارس نه از 
عربده کشی دشمن می ترســد نه از شیطنت های فضای مجازی 
مبنی بر جدایی نیروی انتظامی و مردم وحشــت می کنند بلکه 
همواره ایستاده  است تا آرامش جامعه را حفظ کند. وی با یادآوری 
شرایط دوران دفاع مقدس اظهار کرد: تحلیلگران جنگی دشمن با 
برآوردی که از نیروها، تجهیزات جنگی و پشتیبانی ایران داشتند، 
در واقع باید در همان ۳ روزی که صدام حســین ادعا داشــت به 

تهران می رسیدند.

حبیبی ادامه داد: دشمن حســاب همه جا را کرده بود اما حساب 
یک چیز را نداشت، ایمان مردم این سرزمین. دشمن بر داشته های 
خود توکل کــرد و رزمندگان و خانواده های شــهدا توکل بر خدا 
کردند و با همان ایمــان و توکل پیروز شــدند. فرمانده انتظامی 
استان فارس با بیان اینکه شهدا در این راه با جان خود عشق را نشان 
دادند، گفت: خانواده شهدا چیزی از ما نمی خواهند جز اینکه راه 
شهدا را گم نکنیم و به راه شهدا دهن کجی نشود و باید بدانیم در 
مقابل خانواده های شهدا مســئولیت داریم. وی با تأکید بر آیات 
قرآن کریم مبنی بر اینکه شهدا زنده هستند و در پیشگاه ما روزی 
می خورند، تصریح کرد: هر چقدر پســت ما بالاتر می رود درصد 
نوکری ما به مردم بیشــتر می شــود و در مقابل کسانی که مخل 
آسایش و آرامش مردم باشند سینه سپر می کنیم تا مردم آسیب 
نبینند.  حبیبی اظهار کرد: مقابل رژیم کودک کش صهیونیستی 
می ایستیم و برای دفاع از مظلومان در زیر پرچم امام زمان)عج(، 

یاغیان ستمگر را بر جای خود می نشانیم.

کرمانشاه-حســنافخارزاده مدیرعامــل شــرکت 
مدیریت تولید برق بیســتون گفت: طی نیمه اول امســال، 
بیش از ۳۰۰ میلیون کیلو وات ســاعت انرژی الکتریکی در 

نیروگاه گازی اسلام آباد غرب تولید شد.
»مســعود میرزا عســگری«افزود: با تلاش شــبانه روزی 
کارکنان کوشــای نیروگاه گازی اسلام آباد غرب، توانستیم 

از ابتدای ســال جاری تا پایان شــهریور ماه ۳۰۰ میلیون و 
۶۵۰ هزار کیلو وات ساعت برق در این نیروگاه تولید کنیم.

وی اضافه کرد: شــرکت مدیریت تولید برق بیستون امسال 
هم مانند ســال های قبل در پیک بار تابســتان توانست به 
موفقیت خوبی دســت پیدا کند و در ارزیابــی که از طرف 
شــرکت برق حرارتی به عنوان ناظر نیروگاهی کشور انجام 
شــد ۲ واحد بخار نیروگاه بیســتون و همچنین واحدهای 

گازی نیروگاه اســلام آبادغرب با آمادگــی ۱۰۰ درصد به 
مقام اول در کشــور دســت پیدا کردند و توانستند در پیک 
بار امســال نقش خوبی را در جهت تولیــد پایدار و مطمئن 

داشته باشند.
مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید برق بیستون همچنین 
گفت: در شــهریور ماه امســال، ۵۵ میلیــون و ۶۵۰ هزار 
کیلووات ســاعت انرژی الکتریکی در نیروگاه گازی اسلام 

آباد غرب تولید شــده اســت که از این مقدار ۵۵ میلیون و 
۴۸۴ هزار کیلو وات ســاعت آن به شــبکه سراسری تزریق 

شد.
میرزاعســکری تصریح کرد: نیــروگاه گازی ۱۰۰ مگاواتی 
اسلام آبادغرب، زیر مجموعه شــرکت مدیریت تولید برق 
بیســتون در کیلومتر ۵۵ جاده کرمانشاه به اسلام آباد غرب 

واقع شده است.

کرج-ترنم مظفری  شهردار و سرپرســت معاونت حوزه 
فنی و  عمرانی شهرداری مهســتان  از روند پیشروی پروژه ها 

بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی و شهرداری مهستان، 
در این بازدید، از پروژه های توســعه کالبدی آتش نشانی فاز۷ 
با پیشــرفت فیزیکی ۸۰ درصد،احیاء و بازسازی پارک آسمان 
با پیشــرفت فیزیکی ۲۵درصد،احداث پارک شــهید مسیح 
صلاحی با پیشــرفت فیزیکی ۶۰ درصد، ساماندهی آسفالت 
معابر سطح شهر ، مرمت و احداث ســرویس بهداشتی پارک 
گلستان با پیشــرفت فیزیکی ۲۰درصد، جدولگذاری و پیاده 
روسازی سطح شهر با پیشــرفت فیزیکی ۱۰درصد و احداث 
مرکز فرهنگی سرای محله فاز۳ با پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصد، 
توســعه کالبدی و ایمن سازی و مناسب ســازی ضلع جنوبی 
ساختمان شــهرداری، پروژه های امانی شامل احداث استخر 
ذخیــره آب در بلوار خلیج فارس،اصلاح هندســی بلوار خلیج 
فارس شمالی تقاطع خیابان سعدی ، اجرای پله های دسترسی 
در آبیدر تحلیل ، زیباســازی و احداث ســنگ فرش در رفیوژ 

بلوارهای ارکیده ،جمهوری اسلامی ، استاد شهریار شمالی و.... 
مورد بررسی قرار گرفت.

گلرخی شهردار مهستان در خصوص پروژه های عمرانی پیش 
روی شهرداری تا انتهای سال ۱۴۰۳ اظهار داشت :

احداث چادر کشســانی در بوستان گلســتان ، محوطه سازی 
سالن ورزشی فاز ۴ ،مناسب سازی و احداث آسانسور ساختمان 
خدمات شــهری ،احداث خانــه فرهنگ و هنر در بوســتان 
گلستان،احداث جاده تندرســتی در بلوار خلیج فارس جنوبی 
، اجرای آســفالت گرم معابر سطح شــهر به صورت مکانیزه و 
دســتی ، احداث دیوار نگاه درمیدان امام خمینی )ره( ،اصلاح 
و بازسازی فضای پیرامونی مقبره شهداء گمنام  از جمله برنامه 

های شهرداری در قالب انعقاد قرارداد پیمانکاری است .

وی افزود: احداث بازار میوه و تره بار در ۷ نقطه از شهر ،مجتمع 
بزرگ فروشــگاهی در ضلع جنوب غربی میدان یادبود ، سالن 
ورزش های غیر توپی در ضلع جنوبی سالن شهید سلطانپور و 
احداث مجموعه سوارکاری در قالب پروژه های سرمایه گذاری 

با مشارکت مردمی در دست اقدام است.
شهردار مهســتان در خصوص پروژه شاخص احداث مجموعه 
ورزشی آبی فاز ۷  اذعان داشــت : با اتمام طراحی های معماری 
،سازه،تاسیسات مکانیکی و تاسیسات برقی و تهیه مشخصات 
فنی و براورد، پــروژه مذکور بــه زودی درجهت ادامه ســیر 
تشریفات قانونی و تعیین پیمانکار در سامانه ستاد قرار خواهد 

گرفت.
شــایان ذکر اســت برنامه احــداث مجموعه ورزشــی آبی 

فاز ۷ به مســاحتی بالــغ بر ۵۵۰۰ متــر مربع به مبلــغ اولیه  
۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال با امکاناتی از  جمله استخر سربسته 
و روباز،اســتخر کودکان،هیدروجیم ) *مخصوص اســتفاده 
جامعه معلولین* (،سونای بخار و خشک،جکوزی ، سالن بدن 

سازی و... در دستور کار شهرداری مهستان قرار گرفته است.

فارس

کرمانشاه

البرز

رئیس پلیس فارس:

ازشیطنتهایمجازیدشمننمیهراسیم

مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق بیستون اعلام کرد : 

تولید۵۶میلیونکیلوواتانرژیالکتریکیدرنیروگاهگازیاسلامآبادغرب

بازدیدمیدانیشهرداروسرپرستمعاونتحوزهفنیوعمرانی
شهرداریمهستانازروندپیشرویپروژهها

بوشهر- هادی مینایی پور شــهردار بوشهر از اجرای 
پروژه های شــاخص در حوزه دفع آب های ســطحی در 

سطح شهر بوشهر خبر داد.
حســین حیدری با اشــاره به اهمیت این اقدامات گفت: 
»یکی از مهم ترین اولویت های شــهرداری بوشهر در سال 
جاری، تسریع در اجرای کانال های دفع آب های سطحی 

است که به صورت ویژه در دست اقدام قرار دارد.«
شهردار بوشهر با اشــاره به برخی محدودیت ها در اجرای 
اینگونه پروژه ها افزود: »در تقاطع شهید سلیمانی، کانال 
دفع آب های ســطحی به عنوان یکی از پروژه های اساسی 
به مرحله اجرا رســیده اســت. همچنین در دو طرف بلوار 
امام علی دو پروژه پارک حاشــیه ای در حال اجراست که 
هر کــدام دارای کانالهای مجزای دفع آب های ســطحی 

هستند.«
حیدری همچنین بــه اقدامات منطقــه ای در حوزه دفع 

آب های ســطحی اشــاره کرد و گفــت: »در منطقه یک، 
اصلاح کانال ها و ترمیم جداول به طول بیش از ۵۰۰ متر به 
انجام رسیده است. علاوه بر این، اجرای کانال عرضی دفع 
آب های سطحی در خیابان عاشــوری، حدفاصل خیابان 

خیبر تا نفتی نیز اجرا شده است.«
شــهردار بوشــهر در خصوص فعالیت های منطقه دو نیز 
با اشــاره به اصلاح برخی جداول و کانال هــا تصریح کرد: 
»اجــرای کانال دفع آب های ســطحی جاده نیــروگاه از 
تنگک دوم به تنگک ســوم انجام شده که شامل کانال بتن 
مسلح و کانال جدول بتنی به طول یک کیلومتر می باشد.« 
حســین حیدری در پایان با توجه به در پیش بودن فصل 
بارندگی تأکید کرد: »این پروژه ها با هدف بهبود وضعیت 
دفع آب های سطحی شــهر بوشــهر و کاهش مشکلات 
ناشی از آن، با جدیت دنبال می شود که امیدواریم در سال 

جاری مشکلات کمتری در این زمینه داشته باشیم.

 خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرکل میراث فرهنگی 
لرستان از بهسازی و زیباســازی خیابان های اطراف 

قلعه »فلک الافلاک« خبر داد.
عطا حسن پور در حاشــیه بازدید بازرس کل لرستان 
با اشــاره به اجــرای طرح هــای ســاماندهی اطراف 
قلعــه »فلک الافــلاک« و »پل گپ«، اظهار داشــت: 
بازرس کل لرســتان در این بازدید عــلاوه بر بازدید 
از روند پیشــرفت فیزیکی این طرح ها، دســتوراتی را 
در راستای تسریع در عملیات بهســازی این محوطه 
داده است که باید با همکاری بین بخشی این اقدامات 

عملیاتی شود.
وی اضافــه کرد: اجــرای کف فرش خیابــان افلاک، 
زیباسازی و بهســازی نورپردازی این خیابان، تکمیل 
کف فرش محوطه مخزن آب و فاضلاب و ســاماندهی 
پارکینــگ انــاری از جمله دســتورات بــازرس کل 

لرستان برای بهسازی و زیباسازی این محوطه بود.
مدیــرکل میراث فرهنگــی لرســتان، تصریــح کرد: 
همچنین مقرر شــد با هماهنگی شهرداری خرم آباد، 
مالکان مغازه های روبروی مجموعــه فلک الافلاک با 

بازرس کل استان دیدار و نشست داشته باشند.
دکــه  ســاماندهی  کــرد:  اضافــه  حســن پور، 
روزنامه فروشــی، جمع آوری داربســت های خیابان 
اطراف قلعــه، تکمیل طرح پارک »جلال حســینی« 
و ایجاد نــرده حصار کنار پیاده رو »پــل گپ« از دیگر 

دستورات و مصوبات این دیدار بوده است.
وی با اشــاره به پرونده ثبــت جهانــی دره خرم آباد 
بیان داشــت: ســاماندهی اطراف قلعه فلک الافلاک و 
قسمت شــمالی آن می تواند در زیباسازی مسیر تردد 
گردشگران و بهســازی دیدگاه این اثر تاریخی نقش 

مهمی داشته باشد.

بوشهر لرستان
شهردار بوشهر :

اجرایپروژههایکلیدیدفعآبهایسطحی
دربوشهرسرعتگرفت

مدیرکل میراث فرهنگی لرستان خبر داد؛

بهسازیوزیباسازیخیابانهایاطراف
قلعه»فلکالافلاک«

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام:

بالندگینظاممرهونفداکاریشهداوجانبازاندوراندفاعمقدساست

در 6  ماهه نخست 1403 محقق شد؛

افزایش1/25درصدیتولیدانرژیخالص
درنیروگاهشهیدرجایی

قزوین-مریم نقدی بیش از ۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون کیلووات ساعت انرژی 
الکتریکی در ۶ ماهه امســال از سوی واحدهای نیروگاه شــهید رجایی قزوین، 

تولید و به شبکه سراسری تحویل شد. 
ابوالفضل موتابها  رئیس هیــات مدیره  و مدیرعامل نیروگاه شــهید رجایی در 
تشریح این خبر اظهار داشت: از ابتدای امســال تا پایان شهریور ماه، ۶ میلیارد و 
۸۳۳ میلیون و ۳۲۴ هزار کیلووات ساعت انرژی الکتریکی خالص در واحدهای 
بخاری و ســیکل ترکیبی این نیروگاه، تولید و به شــبکه سراسری تحویل شده 

است.
موتابها تصریح کرد: از این میزان انرژی تولیدی،۳ میلیارد و ۲۳9 میلیون و ۷9۶ 
هزار کیلووات ساعت انرژی در واحدها 9 گانه نیروگاه سیکل ترکیبی و۳ میلیارد 
و ۵9۳ میلیون و ۵۲۸ هزار کیلووات ســاعت انرژی در چهار واحد۲۵۰ مگاواتی  

نیروگاه بخار تولید شده است. 
 موتابها درادامه بیان داشــت: این درحالی اســت که در ۶ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، میزان تولید انرژی خالص در این نیروگاه به میزان یک 

و بیست و پنج درصد رشد داشته است.
نیروگاه شهید رجایی متشکل از سیزده واحد بخاری و سیکل ترکیبی است که 
در مجموع، ســالانه با تولید بیش از ۱۲ میلیارد کیلووات ساعت انرژی،  برق سه 

ونیم درصد از کل کشور را  تامین  می کند.

به مناسبت هفته دفاع مقدس؛

تندیس»رئیسجمهورشهید«
دراهوازرونماییشد

به مناســبت هفتــه دفاع مقــدس از تندیس رئیس  اهواز - محمد مجدم
جمهور شهید آیت الله رئیسی در اهواز رونمایی شد.

رضا امینی شــهردار اهواز در جمع خبرنگاران ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره 
شهید آیت الله رئیســی، در خصوص هدف از رونمایی از این تندیس، اظهار کرد: 
شهید آیت الله رئیسی در سه سال ریاســت جمهوری خود خالصانه به مردم این 
نظام اسلامی بخصوص خوزســتان خدمت کرد و این کمترین کاری بود که نی 

توانستیم برای ماندگاری نام و یاد این شهید گرانقدر انجام دهیم.
وی افزود: برای ســاخت این تندیس مبلغی کمتر از یــک میلیارد تومان صرف 
شد اما دشمنان و رسانه های معاند با بزرگنمایی دروغ بزرگی را در زمینه اعتبار 

ساخت این تندیس مطرح کردند که جفای بزرگی به این شهید خدمت بود.
شهردار اهواز ادامه داد: بی شک مردم شریف خوزستان و آن هایی که از نزدیک 
خدمات ارزنده دولت آیت الله رئیسی را مشاهده کردند مشت محکمی بر دهان 

یاوه گویان برای این دروغ پراکنی ها، بزنند.
وی تصریح کرد: هماهنگی های لازم نیز برای برخورد قضایی با ناشــران اخبار 
دروغ و توهین آمیز به شخصیت های ارزشی دولت و نظام ، انجام شده و بی شک 

این برخورد قاطع می تواند مانع چنین رفتارهای نادرستی شود.
امینی یادآور شد: همچنین به مناســبت هفته دفاع مقدس برنامه هایی از قبیل 
کلنگ زنی پارک شهدای خدمت در امتداد اتوبان مدرس، کلنگ زنی پارک ۱۸ 
هکتاری در شمال شرق کارون، رونمایی از یادمان شهدا در پارک جزیره و پارک 

گلستان از دیگر برنامه های این هفته است.
وی خاطرنشــان کرد: همچنین آیین تقدیر و ثبت تاریخ شفاهی خاطرات ۴۰ 
دانش آموز دوران دفاع مقدس که برای مســتند ســازی به میدان جنگ رفتند 

یکی از برنامه های ویژه شهرداری اهواز است.
همچنین در این آیین مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس 
خوزستان گفت: شهید آیت الله رئیســی مردی بود که خالصانه به ملت شریف 
ایران خدمت کرد و در دل مردم بخصوص مردم خوزســتان جا گرفت و ساخت 
تندیس این شهید گرانقدر مطلبه مردم بود که به همت شهرداری اهواز و منطقه 

۲ این امر محقق شد.
سرتیپ دوم پاســدار عبدالرضا مرادحاجتی افزود: شــهید آیت الله رئیسی مرد 

خدمت بود و بی شک حضور ایشان در رفع مشکلات کشور تاثیرگذار بود.
وی خاطرنشان کرد: بی شــک نصب این تندیس همواره یاد و خاطره این شهید 
گرانقدر را در دل مردم زنده نگه  مــی دارد که جا دارد از تــلاش های مجموعه 

شهرداری اهواز در خصوص این اقدام اززشمند، قدردانی کنیم.

مدیرکل شیلات استان اردبیل تاکید کرد:

لزومتوجهبهنقشبانوان
درتوسعهفعالیتهایشیلاتی

اردبیل-افسون جبارزاده توزیع اقــلام ترویجی به بانوان فعال آبزی پروی 
با حضور مدیرکل شیلات استان، مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداری، 
مشاور رئیس سازمان جهاد کشاورزی اســتان در اموربانوان و نماینده سازمان 

مدیریت و برنامه ریزی استان در امر بهره وری  انجام پذیرفت.
مدیرکل شیلات استان اردبیل با بیان این مطلب که بانوان در عرصه فعالیت های 
شیلاتی نقش بسزایی ایفا می کنند به تشــریح و تبیین این فعالیت ها پرداخت و 
گفت: در سال گذشــته از مجموع بیش از ۳۰۰  واحد فعال آبزی پروری، ۶ بانوی 

آبزی پرور در استان اردبیل در پرورش ماهیان سردآبی فعالیت داشتند.
مدیرکل شیلات اســتان به لزوم توجه به نقش بانوان در توســعه فعالیت های 
شــیلاتی  و رفع موانع پیش روی بانوان آبزی پرور استان  اشــاره کرده و افزود: 
امروزه بانوان در کلیه فعالیتهای کشاورزی و تولیدی نقش داشته و علاقه مندی 
بسیاری برای شرکت در کلاسهای ترویجی و آموزشی در جهت توسعه اجتماعی 
و فردی دارند لــذا لزوم توجه به فراهــم نمودن امکانات و ضرویــات، برگزاری 
کلاسهای ترویجی و آموزشــی و همچنین حمایت بانوان فعال در عرصه کسب 

و کار برای رسیدن به توسعه ای پایدار ضروری به نظر می رسد.
مدیرکل دفتر امور زنــان و خانواده اســتانداری ضمن تقدیــر از حمایت های 
اداره کل شیلات اســتان اردبیل از بانوان آبزی پرور استان گفت: فعالیت بانوان 
در عرصه اقتصادی و وجود زنــان کارآفرین زیر چتر حمایتــی دولت به عنوان 
مهمترین مساله ای اســت که امروزه بانوان فعال در عرصه کسب و کار، اقتصاد 
و تولید به آنان نیــاز دارند تا بتوانند با حمایت های دولــت در این زمینه فعالیت 

مستمر خود را ادامه دهند.
جهانی افزود: دفتر امور زنان و خانواده اســتانداری اردبیل با همکاری اداره کل 
شیلات استان و سازمان جهاد کشاورزی استان،نســبت به رفع موانع پیشروی 

بانوان آبزی پرور اقدام خواهد نمود.
در ادامه مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداری جهت ارج نهادن بر تلاش 
بانوان تولید کننده و آبزی پرور در استان، از بانوی کارآفرین فعال در عرصه های 
شــیلاتی با اهدای لوح تقدیر قدردانی به عمل آورده و نیز از طرف اداره شیلات 
استان یک دســتگاه جاروبرقی مخصوص شست وشوی اســتخر به ایشان اهدا 

گردید. 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وم توجه به افزایش ظرفیت صادراتی برق لز
صادرات انرژی یکی از مسائل مهمی اســت که می تواند ایران را به هاب 
انرژی در منطقه تبدیل کنــد به همین دلیل باید بــه افزایش ظرفیت 

صادراتی توجه و بستری مناسب برای آن فراهم کرد.
یکی از مواردی که در برنامه هفتم توسعه بر آن تاکید شده است؛ تبدیل 
ایران به هاب انرژی در منطقــه چرا که از لحــاظ موقعیت جغرافیایی 
منطقه منحصر به فردی را به خود اختصاص داده اســت البته گام هایی 
هم در این راستا برداشته است چرا که به گفته وزیر نیرو دولت سیزدهم 
علی اکبر محرابیان با اغلب کشورهای همسایه ارتباط الکتریکی داریم. 
کشورهایی نظیر ارمنســتان، ترکیه، عراق، افغانســتان، آذربایجان، 
ترکمنستان و روسیه همچنین با کشور قطر در مرحله مطالعات اجرای 

پروژه قرار داریم. 
برای مدت کوتاهی با روسیه سنکرون داشــتیم. البته اخیراً هم عباس 
علی آبادی وزیر نیرو و وزیر نیروی روســیه بر اتصال شبکه انرژی تاکید 
کردند و آلکسی دِدوف سفیر روســیه در مصاحبه ای افزود: این پروژه، 
تبادل برق بین روســیه، ارمنســتان، جمهوری آذربایجان و جمهوری 
اســلامی ایران را در زمان های اوج مصرف برق در این کشــورها را در 
نظر دارد. اما موضوعی که وجود دارد آیا با ۲۰ هزارمگاوات ناترازی برق 

چنین موضوعی امکان پذیر است؟

تاکید وزرای نیروی ایران و روسیه بر اتصال شبکه انرژی
یکی از مهمترین بازار های صادراتی ما روســیه است چرا که زمان پیک 
متفاوتی با یکدیگر داریم و از این طریق می توات به توســعه صادرات و 
انتقال انرژی امیدوار بود چرا که در تابســتان برق دریافت میکنیم و در 
زمان دیگر برق مازاد را صــادر می کنیم ریال حتی اخیــراً در روزهای 
گذشــته هم عباس علی آبادی وزیر نیرو جمهوری اسلامی ایران و وزیر 
انرژی روسیه در دیدار دوجانبه در مســکو بر ضرورت تبادل تجربیات 
و انتقال فناوری در زمینه طراحی و تولیــد توربین های گازی و اتصال 

شبکه های انرژی دو کشور تاکید کردند.
حتی ســال گذشــته هم در این راســتا رئیس بخش قفقاز موسســه 
کشورهای مشترک المنافع روســیه تیرماه ۱۴۰۲ با بیان اینکه وزیران 
انرژی روسیه، ایران و ارمنســتان و معاون وزیر انرژی گرجستان تفاهم 
نامه ای را برای اتصال شبکه برق چهار کشور به یکدیگر در سال ۲۰۱۶ 
میلادی به امضا رســاندند، اجرای این تفاهم نامــه را در تقویت امنیت 
منطقه و همگرایی بیشتر کشــورها در قبال مداخله های فرامنطقه ای 

موثر دانست.

میزان صادرات برق چقدر است؟
بر اساس امار و ارقام موجود ایران با ۵.۵ تراوات ساعت برق صادرات و ۳ 
تراوات ساعت برق واردات بالاترین میزان تراز تجاری برق را در منطقه 
به خود اختصاص داده و دارای تراز تجاری مثبت ۲.۵ اســت که با سایر 
کشورهای همسایه فاصله زیادی دارد. این شــرایط در حالی است که 
ایران در مبادلات برق خود با کشورهای همســایه همانند افغانستان و 
عراق همواره پیش شــرط کاهش میزان صادرات در ایام اوج بار مصرف 
داخلی یعنی فصل گرم سال را رعایت می کند و در این ایام صادرات برق 
به کشورهای همســایه را حداقل ممکن می رســاند و در مقابل میزان 

واردات را افزایش می دهد.
در دی ماه ســال ۱۴۰۰، مشــاور وزیر نیرو ایران در امــور بین الملل، 
ظرفیت انتقال برق ایران به افغانستان را ۱۷۵ مگاوات برشمرد و میزان 
صادرات برق ایران به افغانستان )در سال ۱۴۰۰( را ۱۱۰ مگاوات اعلام 
کرد. پیگیری های خبرنگار مهر از میزان صادرات برق به افغانســتان از 
توانیر بی نتیجه ماند امــا آنطور محمد اله داد معــاون انتقال و تجارت 
خارجی شرکت توانیر چندی پیش در رابطه با وضعیت صادراتی ایران 
گفته بود؛ ظرفیت تبادل برق کشور ما بیش از ۲۰۰۰ مگاوات است و ما 
تقریباً تراز صفری داریم، واردات و صادرات بــرق ما به یک میزان بوده 
است، از این نظر تعادل خوبی در منطقه وجود دارد و ما به دنبال توسعه 

این رقم هستیم.

وی با بیان اینکه خط ســوم واردات برق از ترکمنستان و همچنین خط 
سوم واردات برق از ارمنستان را در دست احداث داریم و پیمانکاران این 
پروژه ها هم ایرانی هستند، اظهار کرد: در حوزه صادرات هم پروژه های 
مطالعاتی به پاکستان و عراق و افغانســتان در دست اجرا است و برنامه 
داریم که در مــدت کوتاهی تبــادل افزایش یابد، بنا بر این اســت که 
حدود ۴۰۰ تــا ۵۰۰ مگاوات از هــر یک از خطوط یاد شــده واردات از 
ترکمنستان و ارمنستان افزایش توان داشــته باشیم همین میزان هم 
برای همســایگان شــرقی و غربی پروژه داریم و یک خط ۶۰۰ و ۴۰۰ 
مگاواتی هم بــا ترکیه ارتباط از طریق پســت back to back خوی در 
دســت احداث داریم و ارتبــاط ۴۰۰ مگاواتی هم امســال به ظرفیت 

تبادلی اضافه شد.

1۷ میلیون دلار بدهی برق افغانستان پرداخت شد
اما صادرات برق به کشور های همســایه آن هم با وجود ناترازی برق در 
کشــور همواره چالش هایی را به دنبال داشته اســت که عدم پرداخت 
بدهی به خصوص از سوی عراق و افغانستان مورد توجه قرار می گرفت 
اما طی روز های گذشــته عبدالرحمان رحمانی رئیس اجرایی شرکت 
برق افغانســتان در یک نشســت خبری در کابل گفت: شــرکت برق 
افغانستان در یک سال گذشته تمام بدهی های مربوط به برق وارداتی 
از کشورهای همسایه و شرکت های تولید برق داخلی را پرداخت کرده 

است.
رحمانی تصریح کرد: شــرکت برق افغانســتان ۸۶.۹ میلیون دلار به 
ازبکســتان، ۶۶.۱ میلیون دلار به تاجیکســتان، ۳۶.۸ میلیون دلار به 
ترکمنســتان، ۳۷.۷ میلیون دلار به ایران و همچیــن ۴۳۲.۹ میلیون 
افغانی و ۱۷.۲ میلیون دلار به شرکت های تولید برق داخلی بدهکار بود 

که همه را پرداخت کرده است.
در آبان ماه سال گذشــته، مولوی عبداللطیف منصور سرپرست وزارت 
انرژی و آب افغانستان همزمان با برگزاری نماشگاه صنعت برق ایران، به 
تهران سفر کرد و ضمن بازدید از این نمایشگاه، گفت: هدف ما از سفر به 
ایران در مورد تمدید قرارداد برق و همچنین صحبت در مورد تعرفه آن 
بود. در این میان، نمایشگاه صنعت برق ایران افتتاح شد و ما هم دعوت 

شدیم که به این نمایشگاه بیاییم.
 ایران با وجود ناترازی های موجود در میان کشور های همسایه از لحاظ 
صادرات وضعیت بهتری دارد به طوری که صــادرات دو هزار مگلواتی 
دارد و هر ســال ســعی بر آن شــده که بر این ظرفیت افزوده شود و در 
صورتی که شــبکه انرژی ایران و روسیه متصل شــود علاوه بر کاهش 
ناترازی موجود می تواند ظرفیت صادراتی خود را به کشــور هایی نظیر 

عراق و افغانستان افزایش دهد.

 مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی:
وزی متقاضیان وام ازدواج  ثبت نام شبانه ر

 آغاز شد
 مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام کرد: در راســتای تسهیل ثبت 
نام متقاضیان تســهیلات ازدواج، ضمن به روزرســانی سامانه ثبت نام 
قرض الحســنه ازدواج، زمینه برای ثبت نام شــبانه روزی و رزرو بانک 

مورد نظر توسط متقاضیان فراهم شد.
به گزارش بانک مرکزی، »مهدی صحابی«  با تشــریح دسترسی های 
جدید افزوده شده به سامانه ثبت تقاضای متقاضیان وام ازدواج گفت: با 
به روزرسانی جدید سامانه ثبت نام قرض الحسنه ازدواج، متقاضیان می 
توانند در همه ساعات شبانه روز، ثبت نام اولیه را انجام دهند و چنانچه 

بانک عامل مورد نظر آنها دارای سهمیه نبود آن بانک را رزرو کنند.
وی با اشــاره بــه اینکه در گذشــته ثبت نــام متقاضیان تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج در ســامانه بانک مرکزی با دشواری هایی همراه 
بود، تصریح کرد: با توجــه به گزارش های دریافتی مبنی بر دشــواری 
ثبت نام در سامانه قرض الحسنه ازدواج، این ســامانه به روز و تغییراتی 
در آن ایجاد شده اســت.وی در ادامه به تشریح روند ثبت نام متقاضیان 
در ســامانه قرض الحســنه ازدواج پرداخت و تصریح کرد: بر اســاس 
به روزرسانی های جدید، متقاضیان می توانند در هر ساعت از شبانه روز 
وارد سامانه بانک مرکزی شــوند و پس از احراز هویت از طریق کد ملی 
و شــماره همراه خود، ثبت نام اولیه را انجام دهنــد. در ثبت نام اولیه، 
اطلاعات مورد نیاز از جمله اطلاعات هویتی، سکونتی و سایر اطلاعاتی 
که برای استعلام توسط ســامانه بانک مرکزی مورد نیاز است، وارد می 
شود.مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی با اشاره به اینکه متقاضیان پس 
از ثبت نام اولیه در ســامانه، پیامی با عنوان »ثبت نام اولیه انجام شد« 
در سامانه مشاهده خواهند کرد، بیان داشــت: پس از دریافت این پیام، 
متقاضیان می توانند روند ثبت نام را ادامه و گزینه »انتخاب بانک مورد 
نظر« را انتخاب کنند. بر این اساس، چنانچه بانک عاملی که مدنظر فرد 
متقاضی است، دارای سهمیه باشــد می تواند آن بانک را انتخاب کند 
و پس از دریافت کــد رهگیری ثبت نام او قطعی می شــود. اما چنانچه 
بانک مدنظر فرد متقاضی دارای سهمیه نباشد وی می تواند با مشاهده 
فهرســت بانک های ذخیره که در آن تعداد متقاضیان ذخیره هر بانک 

نشان داده می شود، ثبت نام انجام دهد.
صحابی در ادامه خاطرنشــان کرد: چنانچه متقاضی در فهرست ذخیره 
یک بانک قرار گیرد مجدداً پیامی مبنی بر »ثبت نام اولیه و انتخاب بانک 
ذخیره انجام شد« در ســامانه مشــاهده خواهد کرد. بر این اساس هر 
زمان متقاضی به قسمت »مشــاهده وضعیت« سامانه ثبت نام مراجعه 
کند می تواند وضعیت ثبت نام خود را مشــاهده کنــد.وی افزود: پس 
از انتخاب بانک عامل موجود در فهرســت ذخیره توسط فرد متقاضی، 
سامانه پس از تخصیص ســهمیه آن بانک به صورت هوشمند ثبت نام 
فرد را قطعی می کند و برای فرد متقاضی کد رهگیری به صورت پیامک 
ارسال می شود. ســایر مراحل از جمله تعیین شــعبه نیز به مرور انجام 
خواهد شــد.مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی در پایان تصریح کرد: در 
به روزرسانی جدید سامانه، این امکان وجود دارد که هر فرد بتواند تا ۲ 
مرتبه بانک رزرو شــده خود را تغییر دهد.لازم به ذکر است در راستای 
اجرای قوانین بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور و قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت، از ابتدای ســال جاری تا تاریخ هفتم مهرماه ۱۴۰۳، 
بیش از ۹۱۵ هزار میلیارد ریال شــامل ۲۷۵ هزار فقره تسهیلات قرض 
الحســنه ازدواج به متقاضیان اعطا شده که در مقایســه با مبلغ ۷۶۱ 
هزار میلیارد ریال ســهمیه تکلیفی بابت این تسهیلات تا تاریخ مزبور، 

عملکرد بیش از ۱۲۰درصدی را از سوی شبکه بانکی شاهد هستیم.
 

دولت چهاردهم، تسریع در پرداخت تســهیلات ازدواج و فرزندآوری و 
جمع کردن صف متقاضیان وام را در دســتور کار خود قرار داده و در این 
راستا، ۵۰ هزار میلیارد تومان از سپرده قانونی بانک ها آزادسازی شده و 

به تسهیلات قرض الحسنه ازدواج تخصیص  یافته است.
 

با حکم فرزین
اعضای شورای فقهی بانک مرکزی منصوب شدند

رئیس کل بانک مرکزی در احــکام جداگانه ای، آیت الله دکتر غلامرضا 
مصباحی مقدم، حجت الاسلام و المســلمین دکتر مجید رضایی، آیت 
الله محمد ســعید واعظی، آیت الله دکتر حســن آقانظــری و آیت الله 

علیرضا اسلامیان را به عنوان اعضای شورای فقهی، منصوب کرد.
طبق اعلام بانک مرکزی، به موجب ماده ۱۸ قانون جدید بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایــران، برای حصــول اطمینان از عــدم مغایرت 
تصمیمات بانــک مرکزی درباره نــوع قراردادهای مورد اســتفاده در 
عملیات بانکی )ســپرده گیری، پرداخت تســهیلات و ایجاد اعتبار( با 
موازین شرع، شورای فقهی بانک مرکزی با ترتیبات پنج فقیه )مجتهد 
متجزی در حوزه فقه معاملات و صاحب نظر در مســائل پولی و بانکی(، 
قائم مقام رئیــس کل، معاونان تنظیم  گری و نظــارت و حقوقی رئیس 
کل، یک نفر اقتصــاددان متخصص در بانکداری اســلامی به انتخاب 
رئیس کل، یک نفر حقوقدان متخصص در بانکداری اسلامی به انتخاب 
رئیس کل یک نفر از مدیران عامل بانک های کشــور بــه انتخاب وزیر 
امور اقتصادی و دارایی تشکیل می شود.  براین اساس، رئیس کل بانک 
مرکزی در احکام جداگانه ای، آیت الله دکتر غلامرضا مصباحی مقدم، 
حجت الاسلام و المســلمین دکتر مجید رضایی، آیت الله محمد سعید 
واعظی، آیت الله دکتر حسن آقانظری و آیت الله علیرضا اسلامیان را به 

عنوان اعضای شورای فقهی، منصوب کرد.
گفتنی اســت؛حکم اعضای حقیقی شــورای فقهی توسط رئیس کل 
صادر می شــود. همچنیــن فقهای عضو شــورای فقهی به پیشــنهاد 
مشترک مدیر حوزه های علمیه کشــور و رئیس کل به شورای نگهبان 

معرفی و با تأیید اکثریت فقهای آن شورا انتخاب می  شوند.
 

خ بهره بین بانکی اعلام شد نر
براســاس آمار بانک مرکزی، نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته نخســت 
مهرماه با افزایش ۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۴ درصد رســید.داده های بانک 
مرکزی از آخرین آمار نرخ ســود بین بانکی در پایان هفته نخست مهرماه 
ماه ســال جاری، حاکی از افزایش ۰.۰۴ درصدی نرخ سود بین بانکی در 
چهارشنبه، چهارم مهرماه است.براســاس این آمار، نرخ بهره بین بانکی 
در هفته ابتدایی شــهریور ماه، ۲۳.۷ درصد بود که در هفته دوم با افزایش 
۰.۰۱ درصدی به ۲۳.۷۱ درصد رســید که بالاترین نرخ بهره بین بانکی 
در نیمه نخست ســال جاری بود.در پایان هفته سوم شــهریور ماه )۲۱ 
شــهریور( نرخ بهره بین بانکی با کاهش ۰.۰۳ درصدی به ۲۳.۶۸ درصد 
رســید. با این حال، در هفته پایانی شــهریورماه، نرخ بهــره بین بانکی با 
افزایش ۰.۰۲ درصدی از ۲۳.۶۸ به ۲۳.۷ جهش یافــت و در پایان هفته 
گذشته )هفته نخست مهرماه( با افزایش ۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۴ درصد 

رسید که بالاترین نرخ بهره بین بانکی از ابتدای سال جاری تا امروز است.
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معاون بانک مرکزی عنوان کرد

نیاز به ۱۱.۵ هزار همت منابع مالی برای تحقق 
رشد اقتصادی ۸ درصدی

خریدار  معــاون سیاســت گذاری پولی بانک 
مرکــزی گفــت: برآوردها نشــان می دهد برای 
تحقق رشــد ســالیانه اقتصادی هشت درصدی 
در سال ۱۴۰۳، اقتصاد کشــور به حدود ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ همت منابــع مالی نیــاز دارد، حال آنکه 
هم  اکنون حــدود ۹۰ درصد از بــار تامین مالی 

کشور بر دوش شبکه بانکی است.
»محمد شــیریجیان« در نشســت تخصصی و 
تحلیلی قانون برنامه هفتم پیشــرفت جمهوری 
اســلامی ایران و نظام بانکی که با حضور جمعی 
از صاحبنظران این حوزه در پژوهشــکده پولی و 
بانکی برگزار شــد، افزود: اگر بخواهیم این تامین 
مالی به شکلی انجام شــود که هم باکیفیت باشد 
و هم از قــدرت واقعی و بــا حداقل آثــار تورمی 
برخوردار باشد، لازم است ســهم نظام بانکی در 
تامین این منابــع حداکثر به حــدود ۷۰ درصد 

کاهش پیدا کند.
وی بیان داشــت: از ایــن ســهم ۷۰ درصدی که 
تقریبا معادل هشــت هزار همت اســت با توجه 
به هدف گذاری رشــد نقدینگی به طور متوسط 
۲۳ درصد برای امســال، میزان کل تســهیلات 
پرداختی )اعم از تمدیــدی، تجدیدی و جدید( 
حدود ۶ هزار و ۸۰۰ همت و میــزان تامین مالی 
بانکی از طریق ابزارهای تعهــدی از جمله روش 
های تامن مالی زنجیره ای حدود یک هزار و ۳۰۰ 

همت است.
این مقام مســئول ادامه داد: برنامه هفتم توسعه 
با وجــود ویژگی هــای مثبتی کــه بخصوص در 
تقویت اختیارات نظارتی بانک مرکزی، تدابیری 
برای رفع ناترازی های ســاختاری شبکه بانکی و 
نیز تنظیم مناســبات مالی میان دولت با سیستم 
بانکی برخوردار اســت اما همچنان با مشــکلات 
ماهوی و ســاختاری مشــابه برنامه های توسعه 

قبلی کشور مواجه است.
وی افزود: اولین اشکال برنامه هفتم مشابه برنامه 
های توسعه گذشته، این است که در این برنامه نیز 
اساساً مدل توسعه اقتصادی آن مشخص نیست؛ 
به این معنا که مدل توســعه اقتصادی کشور می 
خواهد با محوریت توسعه کسب و کارهای خرد و 
بنگاه های کوچک و متوسط )SME( باشد یا این 
امر با محوریت توسعه بنگاه های بزرگ و متعاقباً 
رشــد پیرامونی بنگاه های کوچک و متوسط به 
عنوان زنجیره های تولید بنگاه های بزرگ دنبال 
می شود؛ یا اینکه رویکرد توســعه اقتصادی این 
برنامه صادرات محور است آن هم با اولویت کدام 
بازارهای خارجی مقصد یا مبتنی بر بهره گیری از 

ظرفیت ها و مزیت های داخلی است.

مدل توسعه اقتصادی مناسب و پایدار 
کشور مبتنی بر توسعه بنگاه های بزرگ

شــیریجیان تصریح کــرد: با مراجعه بــه تاریخ 
عملکرد برنامه های توســعه کشــور در می یابیم 
که مدل توســعه اقتصادی مناسب و پایدار کشور 
مبتنی بر توســعه بنگاه های بزرگ و در کنار آن 
توســعه و تقویت دنبالهای بنــگاه های کوچک و 
متوسط به عنوان زنجیره و خوشه تولید این بنگاه 
ها تحقق یافته اســت؛ تجربه دولت های مختلف 
نشــان داده که تمرکز صرف بر تقویت بنگاه های 
کوچک و متوسط منجر به رشد و توسعه اقتصادی 
و ایجاد اشتغال پایدار در کشور نمی شوند چرا که 
نظام اقتصادی کشور فاقد زیرساخت نهادی موثر 
برای تضمین کیفیــت و بازاریابی محصولات این 
بنگاه ها اســت و محصولات آنها از مزیت رقابتی 
لازم نســبت به تولیــدات خارجی و بنــگاه های 

بزرگ برخوردار نیست.
به گفته معــاون سیاســت گذاری پولــی بانک 
مرکزی، توسعه این دســت از بنگاه ها می بایست 
در کنار توســعه بنگاه های بزرگ به عنوان حلقه 
هایی از زنجیره تولیــد آن ها انجام پذیرد تا هم در 
فروش محصولات شــان با چالش مواجه نشوند و 
هم در نهایت تولیدات آن ها از استانداردهای لازم 
به عنوان کالای واسطه ای مورد استفاده در تولید 
محصول نهایــی قابل رقابت توســط بنگاههای 
بزرگ برخــوردار باشــد. بنظر بنده اســتراتژی 

مطلوب توســعه اقتصادی ایران بر اســاس اصل 
بزرگ زیباست می بایست برنامه ریزی و اجرایی 
شود؛ در این رویکرد تخصیص و نظارت بر مصارف 
منابع مالی کشور در بخش های مولد رقابت پذیر 
نیز به صورت اثربخش تری می تواند انجام بپذیرد.

شــیریجیان در ادامه تصریح کــرد: یکی دیگر از 
این اشــکالات ایــن برنامه عدم تعییــن اولویت 
های بخشــی و زیربخشــی به عنوان موتورهای 
پیشران توســعه اقتصادی کشــور است؛ فقدان 
تعیین اولویت ها منجر به این می شــود که منابع 
محدود مالی )اعــم از ارزی و ریالــی( و غیرمالی 
کشور به صورت اثربخش و هم افزا به این بخش ها 
تخصیص پیدا نکند و در نتیجه شاهد پراکندگی 
و سرگردانی نظام مالی کشور در تخصیص منابع 
به بخش های مختلف اقتصادی باشیم و لذا مقوله 
هدایت اعتباری به عنوان یکی از الزامات توســعه 
اقتصادی کشــورها، عملًا در اقتصاد ایران پیاده 

سازی نشود.
معــاون سیاســتگذاری پولــی بانــک مرکزی 
خاطرنشــان کرد: یکی دیگر از اشــکالات برنامه 
تعیین اهداف کمی آرمانــی و متعارض بایکدیگر 
اســت. اینکــه بگوییم هــدف رشــد اقتصادی 
برنامه توســعه هفتم به طور متوســط سالانه ۸ 
درصد اســت و در عین حال نرخ رشــد نقدینگی 
باید بــه ۱۳.۸درصد، نــرخ تورم بــه ۹.۹ درصد 
و اضافه برداشــت بانک هــا هر ســاله ۲۰ درصد 
کاهش و در پایــان برنامه به صفر برســد، تحقق 
توامان تمامی این اهداف بــا واقعیت های کنونی 
اقتصادی و نظام تامین مالی کشور که ۹۰ درصد 

بار آن بر دوش شبکه بانکی است همخوانی ندارد.

تحقق هدف گذاری رشد 8 درصد
وی افزود: با توجه به شرایط تورمی و رکود نسبی 
حاکم بر کشــور بخصوص در طی سال های اخیر 
تعیین اهداف نمی بایســت بــدون توجه به این 
شــرایط و بنحوی باشــد که تحقــق یک هدف 
به بهای فاصله گرفتن از یک هدف دیگر باشــد؛ 
بطور مثال تحقق هدف گذاری رشــد ۸ درصد در 
شــرایط امروز حتما مستلزم تشــدید فشارهای 
تورمی است و برعکس.شــیریجیان تاکید کرد: 
البته بر اساس دیدگاه اکثر صاحب نظران، تحقق 
رشد اقتصادی پایدار منوط به پیش بینی پذیرتر 
شدن شرایط اقتصادی کشــور است و مهمترین 
مســاله برای تحقق این موضوع کنتــرل تورم و 
در بهتریــن حالت تحقق هدف تــورم تک رقمی 
۹ درصدی هدف گذاری شــده در برنامه است و 
در صورت تثبیت میزان تورم در ســطوح پایین، 
پــس از آن نظام تصمیم گیری اقتصادی کشــور 
می تواند با اطمینان خاطر از آثــار و عدم ارتجاع 
منفی اقدامات، سیاســت های انبساطی پولی و 
مالی با قابلیت اصابت بیشــتر به بخش های مولد 

اقتصادی را در دستور کار قرار دهد.
وی افزود: همچنین اهداف تعیین شــده اغلب با 
متوســط و روندهای بلندمدت خود فاصله قابل 
توجهی دارنــد به طور مثال نرخ رشــد نقدینگی 
هدف گــذاری ۱۳.۸ درصدی در پایــان برنامه با 
میزان ۲۵ درصدی متوسط ۶۲ ســاله نرخ رشد 
نقدینگی کشور فاصله قابل توجهی دارد و تحقق 
این هدف حتماً مستلزم اعمال یک نظام انقباظی 
شــدید پولی و مالی و به صــورت قهری تحمیل 
شرایط رکودی ســنگین بر بخش واقعی اقتصاد 
کشور است و این موضوع با هدف گذاری متوسط 
رشد اقتصادی ۸ درصدی سال های اجرای برنامه 

منافات دارد.
شــیریجیان تصریح کــرد: در خصــوص همین 
رشــد اقتصادی، داده ها حاکی از آن اســت که 
بطور متوسط رشد اقتصادی بازه زمانی ۴۰ ساله 
کشور با عدم لحاظ تنوع سال های پایه حدوداً ۲.۷ 
درصد و یــا در دهه ۸۰ که بهتریــن مقطع زمانی 
رشــد اقتصادی کشــور از بعد از انقلاب اسلامی 
بوده اســت این میزان بطور متوسط معادل ۵.۱ 
درصد بــوده و لذا واضح اســت که تعیین رشــد 
اقتصــادی ۸ درصد بــا متوســط بلندمدت این 

شاخص فاصله قابل توجهی دارد.

معــاون سیاســت گذاری پولی بانــک مرکزی 
در ادامه افــزود: درخصوص هدف گــذاری ۹.۹ 
درصدی نــرخ تورم نیــز همین شــرایط برقرار 
اســت بنحوی که این هدف کمی با متوسط تورم 
تقریباً ۲۳ درصدی ۴۰ ســال اخیر کشور فاصله 
قابل توجهــی دارد. در این باره بایــد توجه نمود 
که مهمترین ســرمایه یک برنامه اعتماد فعالان 
اقتصادی به اجرای آن اســت و اگر آن ها نســبت 
به اجرای اقدامات و سیاست های پیش بینی شده 
در برنامــه و متعاقباً تحقق اهــداف کمی مندرج 
در آن به باورپذیری برســند خود به خود رفتار و 
تصمیمات شان را متناسب با سیاست های پیش 
بینی شده در برنامه تنظیم میکنند و این امر تاثیر 
قابل توجهی در تحقق هر چه بهتر و کم هزینه تر 
برنامه می گذارد امــا در صورتی که اهداف محقق 
شــده با آنچه کــه در برنامه هدف گذاری شــده 
فاصله قابل توجهی داشته باشد این موضوع تاثیر 
بسیار سوئی بر شهرت برنامه و مقام سیاست گذار 

خواهد داشت.

سیاست های بانک مرکزی در حوزه 
اعتباری توسعه روش ها و ابزارهای تامین 

مالی زنجیره ای
وی گفت: یکــی از مهمترین سیاســت های در 
دســتور کار بانک مرکــزی در حــوزه اعتباری 
توســعه روش ها و ابزارهای تامین مالی زنجیره 
ای بمنظور تامیــن مالی خــرد و کلان بنگاهها 
و مصرف کننــدگان نهایی اســت. افزایش نفوذ 
اســتفاده از این ابزارها در زنجیــره های تولیدی 
کشــور هم حجم نقدینه خواهی کلان اقتصادی 
را کاهش می دهــد و هم اینکه منابــع اعتباری 
بانک ها و موسســات اعتباری بــا کیفیت و دقت 
بالاتری به بخش هــای مولد اقتصــادی اصابت 
می کند و لــذا متعاقباً کمک شــایاینی به تحقق 
توامان دو هدف مهار تورم و رشــد تولید از منظر 
تامین مالی می کند؛ خاطر نشــان می سازد سهم 
تســهیلات ســرمایه درگردش از کل تسهیلات 
پرداختی ســالانه نظام بانکی کشور در کل بخش 
ها اقتصادی بطور متوسط حدود ۶۵ درصد و این 
میزان در بخش صنعت تقریباً ۸۲ درصد اســت و 
اتفاقاً کارکرد این ابزارهــای تامین مالی زنجیره 
ای کاملا منطبق بر تامین نیاز سرمایه در گردش 

بنگاه هاست.
معاون سیاســت گــذاری پولی در ادامــه گفت: 
مســاله دیگری که این برنامه به حــل اصولی آن 
نپرداخته است موضوع تســهیلات تکلیفی است. 
این مقوله بــا وجود تعهدات و حواشــی زیادی که 
برای شبکه بانکی ایجاد نموده اســت اما نه تنها از 
اثربخشی سازنده لازم در رشد اقتصادی، افزایش 
اشــتغال و کنترل تورم برخوردار است بلکه حتی 
از جنبه هایــی منجر به اثرات ســوء اقتصادی هم 
شده است.وی افزود: تســهیلات تکلیفی به شکل 
کنونی از هیچ کارکــرد هدایت اعتباری برخوردار 
است، بطور مثال حجم تســهیلات تکلیفی قانون 
بودجه و قانون جهش تولید ملی مســکن حداقل 
حدود هزار و ۱۵۰ همت است در حالی که برآورد 
می شــود کل تســهیلات جدید پرداختی شبکه 
بانکی برای امســال با توجه به هدف گذاری رشد 
۲۳ درصــدی حدود هــزار و ۶۰۰ همت اســت 
)عنایت داشته باشید بقیه تســهیلات پرداختی 
ســالانه )مثلا ۵۶۴۶ همت ســال ۱۴۰۲( اصلًا 
جدید نیســت و از نوع امهالی است( لذا برای آنکه 
شــبکه بانکی بتواند به این تعهــدات قانونی خود 
جامه عمل بپوشاند می بایســت بالغ بر ۷۲ درصد 
تســهیلات جدید را به ســرفصل هــای تکلیفی 
ازدواج، فرزندآوری، ســاخت مســکن، ودیعه و 
مددجویان و... اختصاص بدهد و عملًا ۲۸ درصد از 
سهم تسهیلات جدید به بنگاه ها و صاحبان کسب 
و کار خرد و کلان می تواند اختصاص پیدا کند؛ این 
بدان معناســت که نه تنها تامین مالی دولت بلکه 
تسهیلات تکلیفی منبعث از قوانین نیز منجر به اثر 
جایگزینی )Crowding Out( منویات و خواسته 
های بخش عمومی بجــای تامین منابع مالی مورد 

نیاز بخش خصوصی شده است.
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